
ضمانتی برای خرید تضمینی محصولات اساسی کشاورزی نیست؟
فاطمه امیر احمدی  امســال خریــد تضمینی 
محصولات اساسی از ســوی دولت با اما و اگرهای 
بسیاری همراه بود و جو یکی از محصولاتی است 
که هنوز قیمت خرید تضمینی آن تعیین نشــده 

است.
قیمت ۳۲ قلم از کالاهای اساســی در »شــورای 
قیمت گــذاری و اتخاذ سیاســت های حمایتی 
محصولات اساسی کشــاورزی« تعیین می شود. 
این شورا متشکل از ۹ عضو، ۴ عضو از نمایندگان 
تشکل های مختلف کشــاورزی )بنیاد ملی گندم 
کاران، نظام مهندسی کشــاورزی، نظام صنفی 
کشــاورزی و اتحادیه تعاونی های روســتایی و 
کشاورزی ایران(، ۲ کشاورز خبره در محصولات 
مختلف کشــاورزی و ۳ عضو دولتی )ســازمان 
مدیریــت و برنامه ریــزی کشــور، وزارت جهاد 
کشــاورزی و وزارت امور اقتصــادی و دارایی( و 
همچنین ۲ نماینده از کمیســیون کشــاورزی 
مجلس شــورای اســامی )به عنوان عضو ناظر 

بدون حق رأی( است.
یکی از مهمتریــن محصولاتی که در این شــورا 
تعییــن قیمت می شــود »گندم« اســت. گندم 
به عنــوان کالایــی اســتراتژیک بیــش از ۴۰ 
درصد از کالری روزانه مــردم را تأمین می کند و 

پرمصرف ترین کالا در جهان به شمار می رود.
تعییــن قیمــت تمام شــده گندم بــرای خرید 
تضمینی در کشــور با معیار قرار دادن ۴ شاخص 
انجام می شــود؛ ۱. هزینه واقعــی تولید به اضافه 
سود متعارف ۲. قیمت جهانی )هزینه تمام شده 
محصول مشابه وارداتی شــامل هزینه خرید در 
مبدأ، هزینه های حمل و نقل، تعرفه های وارداتی، 
هزینه های حمل داخلی کشور و سایر هزینه های 
مترتب بر واردات محصول مشابه( ۳. حفظ رابطه 

مبادله داخل و خارج بخش کشاورزی ۴. آخرین 
نرخ تورم اعامی مرکز آمار ایران.امسال هر کیلو 
گرم خریــد تضمینی گندم معمولــی ۱۷ هزار و 
۵۰۰ تومان و گندم دوروم ۱۸ هزار تومان تعیین 
شد.سال گذشــته حدود ۱۴ میلیون تن گندم در 
کشــور تولید و از این میزان حدود ۱۰.۵ میلیون 
تن با مبلغ ۱۵ هزار تومان خرید تضمینی شــد. 
سومین سال خودکفایی کشــور سال گذشته در 

کارنامه حوزه کشاورزی ثبت گردید.
پیش بینی می شود امسال نیز میزان تولید همین 
مقدار باشــد اما خرید تضمینی بــه حدود ۱۱.۵ 

میلیون تن برسد.

خرید روزانه گندم چقدر است؟
به گفته مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران تا صبح 
جمعه ۵ مرداد بیــش از ۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
گندم از سوی گندم کاران تحویل دولت شد. علی 
قلی ایمانی گفت: روزانه بیــن ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار 
تن گندم خریداری می شــود که این عدد امروز 

نزدیک به ۹.۷ میلیون تن رسیده است.
وی با بیان اینکه ارزش ریالــی این حجم از گندم 
تحویلی به دولت بیش از ۱۷۰ هزار میلیارد تومان 
)همت( اســت، تصریح کرد: ۶۲ همت پرداخت 
شــده )۳۴ درصد( و نزدیک بــه ۱۱۰ همت )۶۶ 
درصد( همچنان دولت به گنــدم کاران بدهکار 
اســت. با توجه به خرید روزانه، ایــن عدد هر روز 

افزایش می یابد.
مدیرعامــل بنیاد ملــی گندم کاران با اشــاره به 
عقب افتادگی پرداخت مطالبات کشــاورزان از ۷ 
فروردین تا امروز، عنوان کرد: هنوز با گندم کاران 
بوشهر، هرمزگان، خوزســتان، فارس، سیستان 
و بلوچســتان که جز تحویل دهندگان نخســت 

بودند تسویه نشــده و برخی از استان ها هم ریالی 
دریافت نکرده اند. برخی گندم کاران حدود ۳ ماه 
اســت که محصولات را تحویل داده اند اما پولی به 

حساب آن ها واریز نشده است.

رشد خرید تضمینی
ایمانی با بیان اینکه خریــد تضمینی ۱۸ درصد 
رشد داشته است، اظهار کرد: برداشت در مناطق 
سردسیر مانند اردبیل، زنجان آذربایجان شرقی 
و غربی و … تا پایان شــهریور ادامه دارد و پیش 
بینی می شــود امســال بیش از ۱۴ میلیون تن 
گندم در کشــور تولید و نزدیک به ۱۱.۵ میلیون 

تن خرید تضمینی انجام شود.
مدیرعامــل بنیاد ملــی گندم کاران با اشــاره به 
تأمین بذر ســال زراعی آینده خاطرنشــان کرد: 
حدود ۴۵۰ هزار تن گندم برای تأمین بذر ســال 
زراعی آینده از سوی دولت خریداری می شود به 
اضافه حدود ۱.۲ میلیون تن که خود کشــاورزان 
نگهــداری می کنند و بــه این ترتیــب حدود ۲ 
میلیون تن گندم برای کشــت سال آینده ذخیره 

می شود.
وی بــا گایه از رونــد پرداخت مطالبــات اظهار 
کرد: کشــاورزان در ایران خرده مالک بوده و با ۷ 
تا ۸ ماه زحمت بــرای پرداخت مطالبات به بانک، 
فروشنده کود، کمباین کار، کامیون دار و … نیاز 
دارند تا ســر موعد یا نهایت با ۱۰ روز تأخیر پول 
خود را دریافت کنند. این در حالی است که هنوز 
مطالبات خود را دریافت نکرده ناچار اســت برای 

کشت دوم استقراض کنند.

افزایش ۱۳۲ درصدی قیمت کود شیمیایی
ایمانی در ادامه ســخنان خود با اشاره به افزایش 

قیمت کودهای شــیمیایی در کشــور بیان کرد: 
طی نامه ای که روز چهارشــنبه ســوم مرداد در 
هیأت دولت مطرح شــد، نرخ کودهای شیمیایی 
در کشــور ۱۰۲ درصد افزایش یافت در حالی که 
ابتدای ســال هم افزایش ۳۰ درصــدی را در این 
حوزه شاهد بودیم. البته این موضوع فعاً منتفی 
اســت تا در دولت چهاردهم دوباره تصمیم گیری 

شود.
با تغییر قیمت اوره این کود شــیمیایی از هر کیلو 
گرم ۱۹۵ هزار تومان به ۳۹۵ هزار تومان افزایش 

می یابد.
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران گفت: در حالی 
که صحبت از تولید و حمایت از آن می شود اما این 
نوع برخوردها بیشتر در راستای ضد تولید بوده و 

چالش را در بخش های مختلف بیشتر می کند.
گفتنی اســت، عطااله هاشــمی، رئیــس بنیاد 
ملی گندم کاران طی نامه ای به رئیس ســازمان 
بازرسی کل کشور نســبت به افزایش قیمت کود 
شیمیایی در کشــور گایه کرد. در این نامه آمده 
»در ســال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ تــا کنون دو بار 
قیمت کود شــیمیایی افزایش یافته مرحله اول 
۳۰ درصد و هم اکنون ۱۰۲ درصــد که مجموعاً 
می شــود ۱۳۲ درصد«. این امر نیاز به رسیدگی 

دارد.

خرید یک کیلوگرم کلزا و مجوز واردات
 ۴۸ کیلوگرم

کلزا یکی از محصولات مورد نیاز کشور در تأمین 
روغن خوراکی اســت. ایــران در تولیــد روغن 
۹۵ درصد وابســتگی داشــته و بخــش اعظمی 
از دانه های روغنی وارد می شــود. کلــزا یکی از 
دانه های روغنی بوده که قیمت آن نیز از ســوی 

شــورای قیمت گذاری محصولات کشــاورزی 
تعیین و اباغ می شود.

قیمت خرید تضمینی کلزا در سال زراعی ۱۴۰۲-
۱۴۰۳ هر کیلــو گرم ۳۵ هزار تن تعیین شــده و 
پیش بینی می شود امسال بین ۲۶۰ تا ۳۰۰ هزار 

تن دانه کلزا از کشاورزان خریداری شود.
ایمانی با بیان اینکه امســال خرید تضمینی کلزا 
از ســوی بخش خصوصی انجام می شود، عنوان 
کرد: وزارت جهاد کشــاورزی اعام کرده بخش 
خصوصی با خریــد تضمینی هر کیلــو گرم کلزا 
تولید داخل، می تواند مجوز ۴۸ کیلو گرم واردات 

این دانه روغنی را دریافت کند.
وی اضافــه کــرد: تا کنــون کلزا از اســتان های 
خوزستان، ایام، گلستان تحویل شده و بالاترین 
تحویلی با ۱۰۰ هزار تن مربوط به استان گلستان 
بوده است اما مطالبات پرداختی این استان فقط 
۲۰ درصد اســت. پرداخت باقی مطالبات از سوی 
بخش خصوصی به کشــاورزان گلســتانی هنوز 

مشخص نیست.

این کارشــناس حوزه کشــاورزی با اعام اینکه 
برخی اســتان ها تا ۸۵ درصد مطالبــات خود را 
دریافت کرده اند، تصریح کرد: هنگامی که میزان 
خریــد و قیمــت تضمینی محصولات اساســی 
مشــخص و این برنامه ریزی برای همین اســت 
باید محل اعتبار آن نیز مشــخص باشد تا در ادامه 

کشاورزان متضرر نشوند.
در ایــن خصــوص لازم بــه یــادآوری اســت، 
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی در 
نامه ای به علیرضــا مهاجر، معــاون امور زراعت 
وزارت جهاد کشــاورزی و احمــد خانی نوذری، 
معاون توســعه بازرگانی وزارتخانــه به ضرورت 
پرداخــت مطالبات کشــاورزان فعــال در حوزه 
دانه های روغنی تاکید و عنوان کرده اســت، پیرو 
نامه ۱۰ فروردین ۱۴۰۳ موضوع دســتورالعمل 
خرید دانه های روغنی در ســال جــاری، بخش 
خصوصی موظف اســت بهای دانه هــای روغنی 
را حداکثر در مدت ۳۰ روز پــس از زمان تحویل، 

پرداخت کند.
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بورس

مدیــر بازارهای مشــتقه بــورس کالا گفت: با 
تصویب شورای عالی بورس به منظور تامین مالی 
شــرکت های صادرات محور به زودی معامات 
اوراق ســلف ارزی در بــورس کالای ایــران راه 

اندازی می شود.
رحمــان آراســته، مدیــر بازارهای مشــتقه و 
صندوق های کالایــی بورس کالای ایــران، به 
فرآیندهــای اجرایــی و زیرســاخت های آغاز 
معامات اوراق ســلف ارزی اشــاره کرد و گفت: 
عمده فرآیندهای اجرایی انتشــار اوراق ســلف 
ارزی مشــابه با تأمین مالی ریالی با اســتفاده از 
اوراق ســلف موازی اســتاندارد اســت که همه 
زیرســاخت های این ابــزار از ســال ها پیش در 

بورس کالا وجود دارد.

وی افزود: در این اوراق، دارایی معینی به عنوان 
دارایی پایه اوراق سلف اســتاندارد قرار می گیرد 
و عرضــه اولیه اوراق بــه صــورت ارزی در بازار 
سرمایه انجام می شــود تا شرکت ها بتوانند برای 
پروژه های پیــش روی خود تأمیــن مالی انجام 

دهند.
مدیــر بازارهای مشــتقه و صندوق های کالایی 
بورس کالای ایران ادامه داد: نکته قابل توجه این 
اوراق این است که با توجه به نوسانات قیمت ارز 
و آثار آن بر بازارهای مالی، امکان تســویه نهایی 
در سررســید به ســه صورت فراهم شده است. 
یعنی خریدار این اوراق در سررسید، اختیار دارد 
یکی از ســه گزینه دریافت کالا، تسویه ارزی و یا 
دریافت طا معــادل ارزش ارزی دارایی خود را 

انتخاب کند.
آراسته گفت: لازم به توضیح است منظور از طا، 
شمش و ســکه طا موجود در خزانه های بورس 
کالای ایران است. اضافه شــدن امکان تسویه با 
طا، این امکان را به خریدار می دهد که ریســک 
ناشی از نوسانات ارزی در سرمایه گذاری در این 

اوراق را پوشش دهد. 
در ســمت مقابل عرضه کننده نیز می تواند با 
استفاده از اســتراتژی های مالی و بهره برداری 
از ســایر ابزارهای مشــتقه در بــورس کالا، 
ریسک ناشــی از نوســانات قیمت ارز و طا را 
پوشش دهد و به نوعی انتشار این اوراق دارای 
جذابیت بــالا و یک بازی برد برد برای ناشــر و 

سرمایه گذار است.

معاملات اوراق سلف ارزی در بورس راه اندازی می شود
شهرداری بسطام در نظر دارد بر اساس مجوز شماره 76 مورخ 1403/2/26 و مجوز شماره 
149 مورخ 1403/5/3 شورای اسلامی شهر بسطام نسبت به فروش دو واحد تجاری مازاد بر نیاز 

شهرداری از طریق مزایده عمومی به بالاترین قیمت پیشنهادی اقدام نماید.
عنوان مزایده: فروش یک واحد تجاری)مغازه( واقع در جاده مجن، مجتمع تجاری شاهوار و 
3 دانگ از یک باب غرفه تره بار واقع در میدان بار بسطام بر اساس قیمت پایه کارشناسی و 

اسناد مزایده.
نحوه و زمان دریافت اسناد مزایده: دریافت اسناد مزایده از ساعت 8 روز شنبه 1403/5/6 تا 
الکترونیک  ساعت 14 روز شنبه 1403/5/13 به مدت 8 روز صرفا از طریق سامانه تدارکات 

دولت)ستاد( www.setadiran.ir امکان پذیر می باشد.
بصورت  مدارک  بارگذاری  مهلت  قیمت:آخرین  پیشنهاد  و  مدارک  بارگذاری  مهلت  آخرین 
الکترونیک در سامانه ستاد با رعایت موارد مندرج در اسناد مزایده تا ساعت 14 روز سه شنبه 

1403/5/23 می باشد .
میزان و نوع تضمین شرکت در مزایده برابر 10 درصد مبلغ ملک بر اساس قیمت کارشناسی برای 
هر ملک به صورت جداگانه در قالب فیش واریزی به حساب سپرده شماره 3100000152005 

نزد بانک ملی بسطام و یا ضمانت نامه بانکی به نام شهرداری بسطام واریز گردد.

مورخ  چهارشنبه  روز  مزایده:  کمیسیون  تشکیل  محل  و  ها  پاکت  گشایش  زمان 
1403/5/24 راس ساعت 10 در محل شهرداری بسطام است.

حداقل صلاحیت شرکت کنندگان: کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی
به پیشنهادات مبهم، مشروط، فاقد شرایط قانونی، فاقد ضمانت نامه یا فیش واریزی و یا به میزان 

کمتر از مبلغ تضمین و خارج از مهلت ترتیب اثر داده نمی شود.
هزینه کارمزد سامانه ستاد بعهده برند مزایده خواهد بود.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.
کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد شرکت کنندگان در مزایده و بازگشایی 
پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است شرکت کنندگان در مزایده در صورت عدم عضویت، مراحل ثبت نام در سامانه 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده انجام دهند.
 متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به واحد املاک شهرداری بسطام مراجعه و یا 

به شماره تلفن 32525020-023 تماس حاصل فرمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/5/6 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/5/10

 آگهی مزایده عمومی شهرداری بسطام آگهی مزایده عمومی شهرداری بسطام

سید محمد جعفر حسینی - شهردار بسطام
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رهبر انقلاب در دیدار رئیس جمهور تاجیکستان:
وابط ایران   برای مقابله با مخالفان گسترش ر

 و تاجیکستان برنامه وجود داشته باشد
رهبر انقاب اســامی در دیدار رئیس جمهور تاجیکســتان با ایشان 
گفتند: گســترش روابط ایران و تاجیکســتان مخالفینی دارد که باید 

برای مقابله با آنها، برنامه وجود داشته باشد.

حضــرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظــم انقاب اســامی در دیدار 
»امامعلــی رحمــان« رئیس جمهور تاجیکســتان و هیــأت همراه، 
سیاست و اولویت اصلی جمهوری اســامی ایران را گسترش روابط با 
کشورهای منطقه به ویژه کشــورهای هم زبان و دارای فرهنگ، تاریخ و 
دین مشترک دانستند و تاکید کردند: جمهوری اسامی ایران همچون 
گذشته آماده همکاری صمیمانه با تاجیکستان در زمینه های مختلف 

است.
رهبر انقاب اسامی با قدردانی از ســفر رئیس جمهور تاجیکستان به 
تهران برای حضور در مراســم تحلیف رئیس جمهور کشــورمان، رفت 
و آمد مقامات دو کشــور را زمینه ساز گســترش همکاری ها خواندند و 
گفتند: زبان فارســی یکی از اشــتراکات مهم ایران و تاجیکســتان و 
افغانستان اســت و باید برای حفظ و گســترش این زبان و جلوگیری از 

برخی تاشها برای انزوای آن، همکاری های بیشتری انجام شود.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تشــکر از اقدامات رئیــس جمهور 
تاجیکستان برای گسترش زبان فارســی اظهار امیدواری کردند: خط 

باستانی فارسی نیز در تاجیکستان شروع شود.
رهبر انقاب اسامی در پایان خاطرنشان کردند: گسترش روابط ایران 
و تاجیکســتان مخالفینی دارد که باید برای مقابله با آنها، برنامه وجود 

داشته باشد.
در این دیدار که »محمد رضــا عارف« معاون اول رئیــس جمهور نیز 
حضور داشــت، »امامعلی رحمان« با ابراز خرســندی فراوان از دیدار 
مجدد با رهبر انقاب، به مذاکرات خود با آقای پزشــکیان اشــاره کرد 
و گفت: همان گونه که چند ســال پیش جنابعالی فرمودید دو کشــور 
خویشاوند هســتند و ما بر گســترش پیش از پیش روابط و استفاده از 
تجارب و پیشــرفت های جمهوری اســامی در عرصه های ســامت، 

صنعت و علمی خواستاریم.
رئیس جمهور تاجیکســتان در این دیدار همچنین به برخی اقدامات 

خود برای گسترش زبان فارسی در این کشور اشاره کرد.

دیدار رئیس مجلس مالزی مطرح شد
وم انسجام بیشتر  تاکید پزشکیان بر لز

کشورهای اسلامی در مقابل رژیم صهیونیستی
 رئیس جمهور با تقدیر از مواضع مالزی در مســئله فلســطین، بر لزوم 
انسجام بیشتر کشورهای اســامی در مقابل رژیم صهیونیستی تأکید 

کرد.
»مسعود پزشــکیان« در دیدار »داتو جوهرین عبدل« رئیس مجلس 
مالزی که به منظور شرکت در مراسم تحلیف چهاردهمین دوره ریاست 
جمهوری اسامی ایران به تهران سفر کرده است، روابط ایران و مالزی 
را دوســتانه و برادرانه توصیف کرد و گفت : ما قصد داریم در دوره جدید 
و با اراده مســئولان عالی دو کشور این روابط را مســتحکم تر، قوی تر و 
موثرتر کرده و با ترسیم چشم انداز آینده روابط در مسیر اجرای اهداف 

مورد نظر به نفع دو کشور و دو ملت گام برداریم.
رئیس جمهور در ادامــه بر عاقمندی تهران بــرای تقویت روابط با 
کوالالامپور در بخش های مختلف تجاری،  اقتصادی، سیاسی و علم 
و فناوری بر پایه اشــتراکات فرهنگی و دینی میــان دو ملت تاکید 

کرد.
پزشکیان در بخش دیگری از ســخنان خود وقایع تلخ و تأسف بار غزه 
را مصداق بارز نسل کشــی از ســوی رژیم آپارتاید صهیونیستی عنوان 
کرد و ضمــن قدردانــی از مواضع قاطــع مالزی در حمایــت از مردم 
مظلوم فلسطین، خواستار وحدت و انســجام بیشتر امت اسامی برای 

جلوگیری و توقف این جنایات شد.
»داتو جوهرین عبدل« رئیس مجلس مالزی نیز در این دیدار ضمن 
تبریک مجدد انتخاب و انتصاب مسعود پزشــکیان به عنوان رئیس 
جمهور ملت ایــران،  روابط دو کشــور را دارای پیشــنیه تاریخی و 
مبتنــی بر اشــترکات دینــی و فرهنگی عنــوان و بــر عاقمندی 
کشورش برای توســعه و تقویت این روابط به نفع دو کشور بلکه امت 

اسامی تاکید کرد.
رئیس مجلس مالــزی با تاکید بــر اهمیت نقش و جایــگاه جمهوری 
اســامی ایران به عنوان محور ثبات و امنیت منطقه تاکید کرد: امروز 
و در شرایط حســاس منطقه نیز جمهوری اســامی ایران تکیه گاهی 
مطمئن بــرای جهان اســام اســت و امیداوریم در دوره مســئولیت 
حضرتعالی نیز شاهد نقش آفرینی هرچه بیشتر و بهتر ایران در استقرار 

صلح و امنیت در منطقه باشیم.
جوهرین عبدل همچنین با اشاره به ریاست مالزی بر اتحادیه آ.سه.آن 
در سال آینده، بر عاقمندی کشــورهای عضو این اتحادیه برای توسعه 
روابط با ایران تأکید و خواســتار گســترش تعامات بیشتر جمهوری 
اسامی ایران بر بستر این اتحادیه با آسیا در جهت منافع همه ملت های 

این قاره شد.

ورت  تاکید معاون اول رئیس جمهور بر ضر
همگرایی دولت و مجلس

معــاون اول رئیس جمهور بر ضــرورت همگرایی مجلــس و دولت در 
پیشبرد اهداف متعالی نظام تاکید کرد.

محمدرضا عارف در دیدار  اعضای هیات رئیســه ادوار فراکســیون 
امید مجلس دهم این فراکسیون را یکی از منسجم ترین فراکسیون 
هــای ادوار مجلــس دانســت و تاکیــد کــرد: تجارب ارزشــمند 
نمایندگان دوره هــای مختلف مجلــس می توانــد در حوزه های 
مشــورتی به نهادهای حاکمیتی در جهت نیل به اهداف کان خود 

مفید و موثر باشد.
وی بر ضرورت همگرایی مجلس و دولت در پیشبرد اهداف متعالی نظام 
تاکید کرد و گفت: رئیس جمهور محترم بر اســاس شــناخت دقیق از 
وضعیت کشور به درستی بر مولفه های وفاق و همدلی در کشور تاکید 
دارند و به نظر می رســد با گفت وگوی ملی که ایــده آن از مجلس دهم 

شکل گرفته بود می توان در راستای وفاق و همدلی حرکت کرد.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با استقبال از ایده های مطرح شده 
در این جلســه بر ضرورت برگزاری منظم جلســات با نمایندگان ادوار 

مجلس در جهت استفاده از تجارت آنها تاکید کرد.
در ابتدای این جلســه، حاضرین ضمن تبریک انتصاب عارف به سمت 
معاون اولی دولت چهاردهم نظرات و پیشنهادات خود را برای موفقیت 

دولت در جهت نیل به اهداف خود بیان کردند.

تریبون

 رهبر معظم انقاب اســامی، با تجلیل از ایستادگی و 
مقاومت کم نظیرمردم مظلوم غزه، تاکید کردند: امروز 
بلندترین پرچم اسام در دست ملت فلسطین و مردم 

غزه است.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقاب اسامی 
در دیدار  اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی حماس و 
زیاد النَّخاله دبیرکل جهاد اسامی فلسطین، با تجلیل 
از ایســتادگی و مقاومت کم نظیرمــردم مظلوم غزه، 
تاکید کردند: امروز بلندترین پرچم اســام در دست 
ملت فلسطین و مردم غزه است  و به برکت این مقاومت 

زمینه ترویج بیش از پیش اسام فراهم آمده است.

رهبر انقاب اســامی یــک از دغدغه های 
همیشــگی متفکرین اســامی را چگونگی 
ترویج اسام و ارائه یک الگو از جامعه اسامی 
برشــمردند و افزودند: گرایش روزافزون به 
اســام در مقطع فعلی نشان دهنده عظمت 

ایستادگی ملت فلسطین و مردم غزه است.
حضرت آیــت الله خامنه ای تاکیــد کردند: 

عامل اصلــی عظمت و شــکوه مقاومت، مــردم غزه 
و ســاکنان ســاحل غربی هســتند و امیدواریم ملت 
فلسطین و نیروهای مقاومت مشمول کمک و حمایت 
و بشــارت های الهی باشــند.در این دیدار  اسماعیل 

هنیه با تبریک انتخاب رئیس جمهور جدید 
ایران، برگزاری انتخابــات اخیر را جلوه ای از 
مردم سالاری بر مبنای تفکر اسامی دانست 
و با اشــاره به دیدار خود با آقای پزشــکیان 
گفت: ما در این دیدار بار دیگر شاهد مواضع 
خوب و مســتحکم جمهوری اسامی ایران 
در قبال موضوع فلســطین و جریان مقاومت 

بودیم و از این مواضع احساس افتخار کردیم.
رئیس دفتر سیاسی حماس با تشریح آخرین وضعیت 
میدانی و سیاسی در غزه و کرانه باختری، گفت: دیروز 
ســیصدمین روز جنگ غزه بود و اکنــون به مرحله ای 

حســاس و تاریخی رســیده ایم که مردم فلسطین و 
نیروهــای مقاومت بایــد قهرمانی و پیــروزی خود را 

تثبیت کنند.
در این دیدار همچنین آقای زیاد النَّخاله دبیرکل جهاد 
اســامی فلســطین با تبریک انتخاب آقای پزشکیان 
رئیس جمهور جدید و تجلیل از مواضع وی در حمایت 
از فلســطین و مقاومت گفت: حضورمشترک رهبران 
حماس و جهاد اسامی در دیدار امروز نشانه نمادین از 
وحدت نیروهای مقاومت در فلسطین است و به برکت 
این وحــدت، هماهنگــی و همــکاری در میان جبهه 

مقاومت در منطقه نیز در بهترین حالت خود است.

رهبری

خریدار   رئیس جمهور با بیان اینکه ایران 
و قزاقستان در یک حوزه فرهنگی و تمدنی 
مشترک زیست می کنند و مفاخر فرهنگی 
منطقه متعلــق به همه ما هســتند، گفت: 
تاش در مســیر ایجاد اتحادیــه منطقه ای 
می تواند مرزهــای میان کشــورهای این 
حــوزه تمدنــی و فرهنگــی را کمرنگ و 

همکاری ها را پررنگ کند.
»مســعود پزشــکیان« رئیس جمهور در 
دیدار با »مائولن آشیمبایف« رئیس سنای 
پارلمان قزاقســتان که به منظور شرکت در 
آییــن تحلیف چهاردهمین دوره ریاســت 
جمهوری به ایران ســفر کرده است، ضمن 
تشــکر از حضور وی برای مراسم تحلیف و 
نیز پیام تبریک رئیس جمهور این کشــور 
تصریح کرد: روابط ایران و قزاقستان بر پایه 
تعامات و اشتراکات فرهنگی کهن استوار 
است و امروز نیز مرزهای سیاسی نتوانسته 
محدودیتی بــرای ارتباطــات فرهنگی و 

تاریخی درهم تنیده دو کشور ایجاد کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه ایران، قزاقستان 
و دیگر کشــورهای منطقــه در یک حوزه 

فرهنگی و تمدنی مشــترک زیست کرده و 
می کنند و مفاخر و شخصیت های فرهنگی 
منطقه متعلــق به همه ما هســتند، افزود: 
تســهیل تردد اتبــاع و همچنیــن تبادل 
دانشجو و گســترش تعامات فرهیختگان 
و دانشگاهیان دو کشور می تواند به تعمیق 
و تقویت تعامات و روابــط فیمابین کمک 
کند؛ همچنین تاش در مســیر ایجاد یک 
اتحادیه منطقــه ای می تواند مرزهای میان 
کشــورهای این حوزه تمدنی و فرهنگی را 

کمرنگ و همکاری ها را پررنگ کند.
پزشــکیان در ادامــه به توافقــات حاصل 
شده فیمابین دو کشــور از جمله در دوران 
رئیس جمهور شهید آیت الله رئیسی اشاره 
کرد و اظهار داشــت: تقویــت همکاری ها 
با کشــورهای منطقــه اولویت سیاســت 
خارجی دولــت چهاردهم نیــز خواهد بود 
و قطعا تــاش خواهیم کرد مســیر اجرای 
توافقات با قزاقســتان تســهیل شــود. دو 
کشــور ظرفیت های خوبی برای همکاری 
در زمینه های اقتصــادی، تبادلات تجاری، 
ترانزیت، همــکاری در حوزه نفــت و گاز، 

محصولات کشــاورزی، داروسازی، ساخت 
کالا و تجهیــزات و صدور خدمــات فنی-

مهندســی دارند و در دوره پیــش رو برای 
تســریع در اجرای توافقات موجود در این 

عرصه ها تاش خواهیم کرد.
رئیس جمهــور همچنیــن با اشــاره به 
عضویت و حضور دو کشــور در پیمان های 
منطقه ای و بین المللی از جمله شانگهای، 
ســیکا، اتحادیــه اقتصــادی اوراســیا و 
امثــال آن بر اهمیت پیشــبرد و توســعه 
همکاری هــای منطقــه ای و بین المللی 
دو کشــور در ادامه تقویت روابط دوجانبه 

فیمابین تاکید کرد.
»مائولن آشیمبایف« رئیس سنای پارلمان 
قزاقســتان نیز در این دیدار ضمن تبریک و 
آرزوی موفقیت برای مســعود پزشــکیان 
با بیــان اینکه قزاقســتان اهمیــت زیادی 
برای گســترش روابط با جمهوری اسامی 
ایران قائل اســت، گفت: قزاقستان آماده و 
عاقمند به گسترش روابط با ایران در عرصه 
همکاری های اقتصــادی، مراودات تجاری، 
تزانزیت و حمل و نقــل، نفت و گاز، صنعتی 

و فرهنگی و علمی اســت. اهالی قزاقستان 
از کودکــی با فرهنــگ و هنر ایــران زمین 
آشنا شــده و مردم قزاقستان به خصوص به 

شاعران ایرانی عاقه بسیاری دارند.
رئیس ســنای پارلمان قزاقستان با اشاره به 
اهمیت نقــش روابط پارلمانی در تســهیل 
تقویت روابط فیمابین، بر آمادگی خود برای 

کمک به تحکیم تعامات با ایران تاکید کرد 
و اظهار داشــت: ایران را شریک استراتژیک 
قزاقســتان می دانیــم و آماده گســترش 
همکاری هــای دوجانبه و نیــز منطقه ای و 
بین المللی با ایــران از جمله در پیمان های 
منطقه ای نظیر شــانگهای، سیکا و اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا هستیم.
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خریدار  رئیس جمهور در آغاز چهاردهمین 
دوره ریاســت جمهــوری اســامی ایران  در 
مراســم تحلیف در مجلس شــورای اسامی 
سوگند یاد کرد که به عنوان رییس جمهوری، 
پاسدار اسام، نظام جمهوری اسامی و قانون 

اساسی باشد.
»مسعود پزشکیان« رئیس جمهور در مراسم 
تحلیف خود در صحن علنی مجلس شــورای 
اسامی ضمن خوشامد و خیر مقدم گویی به 
سران و نمایندگان کشــورهای دوست ایران 
در سراســر جهان و با درود به روان بنیانگذار 
جمهوری اسامی ایران، شــهدای گرانقدر به 
ویژه شهید سردار ســلیمانی و شهدای دولت، 
شهید باهنر، شــهید رجایی و شهید رئیسی، 
حضــور در خانه ملت و ادای ســوگند برای به 
عهده گرفتن بــار امانت ریاســت جمهوری 
اســامی ایــران  را مطابق اصــل ۱۲۱ قانون 
اساســی لحظــه ای تاریخی دانســت و بیان 
کرد: با لطــف خداوند، تدبیر رهبــر انقاب و 
رای هوشــمندانه مردم ایــران، انتخاب دوره 
چهاردهم ریاســت جمهوری فرصتی نو برای 

ایران و جهان گشود.
وی در همین راســتا ادامه داد: فرصت وقوف 
به شــرایط خطیر کشــور و دشــواری های 
زندگی مردم، فرصت شــنیده شــدن صدای 
همه آحاد ملت و خواســت آنــان برای تحول 
و تغییر. فرصت خلق امیــد و وفاق برای عبور 
از تنگناهــا و فرصــت اصــاح برخوردهای 
ناپســند قدرتمنــدان جهان با مــردم دلاور 
ایران.پزشــکیان دولت خــود را دولت وفاق 
ملی توصیف و تصریح کــرد: فرصت برآمده از 
انتخابات میدان جدید همــکاری و همراهی 
ملــی در درون حکومــت، میــان حکومت و 
جامعــه و در درون جامعه اســت. دولتی که 
با رای اعتمــاد نمایندگان مجلس شــورای 
اسامی عهده دار مســئولیت اجرایی خواهد 
بود دولت وفاق ملی اســت و موظف به تامین 
حقوق شــهروندی همه ایرانیان است و ملتزم 
به ترجیح منافــع ملی بر هر امر دیگر اســت.  
رئیس جمهور محــور همگرایــی را التزام به 
قانون اساسی، سند چشم انداز و سیاست های 
کلی مصــوب مقام معظم رهبری برشــمرد و 
گفت: قانون اساســی میثاق ملی ماست، سند 
چشم انداز آینده مشترک ما را ترسیم می کند 
و سیاست های کلی روش مورد توافق ما برای 

رسیدن به چشم انداز را مشخص می نماید.
پزشــکیان افــزود: آنچه امــروز نیــاز داریم 
بازخوانی چشــم انداز و طراحــی راه کارها بر 
اساس سیاســت های کلی برای دست یابی به 
که سند چشــم انداز برای جامعه ایران ترسیم 

نموده است.
پزشــکیان در ادامــه بــا قرائت متن ســند 
چشــم انداز ۲۰ ســاله عنوان کرد: انتخابات 
چهاردهم نشان داد که مردم ما تنها خواستار 
دســتیابی به همین اهداف هســتنند، مگر 
خواســت مردم برای عدالت، رفــع تبعیض، 
تأمیــن زندگــی عادلانــه و شــرافتمندانه، 
پیشــرفت صلح و آرامش، بــه دور از نگرانی، 

تحقیر و مداخله های فراقانونــی، چیزی جز 
حق مصرح ملت در فصل ســوم قانون اساسی 
و ویژگی های مندرج در سند چشم انداز است؟ 
پس اختاف ما بر ســر چیســت؟ مگر نشانه  
ولایتمداری و التزام عملی به قانون اساسی جز 
کوشش مشترک برای احترام به این خواست 
ملت اســت؟رئیس جمهور تصریح کرد: وفاق 
ملی یعنی دست برداشــتن از اختافاتی که 
جز بر پایه نفســانیت شــکل نگرفته، و دست 
در دســت هم نهادن برای دســتیابی به این 
چشــم انداز ، مگر مردم ما در ایــن انتخابات 

چیزی جز این خواسته اند؟
پزشــکیان با بیان اینکه ایران نیازمند غلبه بر 
شرایط پیچیده کنونی و مخاطرات پیش رو و 
گشایش راه های توســعه پایدار است، تأکید 
کرد: جهان نیــز نیازمند بهره بــرداری از این 
فرصت کم نظیر برای حل و فصل مشــکات 
منطقــه ای و جهانــی بــا مشــارکت ایران 

قدرتمند، صلح طلب و عزتمند است.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: باید به مردم 
ایران بــه زنان، بــه جوانان، بــه قومیت ها به 
عنوان فرصت هــای بی نظیر ملــی بنگریم و 
این فرصت ها را بالنده کنیــم. آنها می توانند 
راه هایی نو برای حل مشــکات مزمن کشور 
ارائه دهند. باید فرصت حضور و مشارکت برای 
کسانی که تاکنون در حاشیه بوده اند را فراهم 
کنیم.وی با تأکید بر اینکــه دولت چهاردهم 
پیشرفت و توســعه عادلانه و همه جانبه ایران 
وا فزایش توان اقتصادی کشور و بهبود زندگی 
مردم را پیگیــری خواهد نمــود، گفت: رفع 
تبیض و بســیط عدالت سیاســی، اقتصادی، 
اجتماعی آموزشی و جنســیتی لازمه تحقق 
این هدف است.پزشــکیان یادآور شد: مردم 
صرف نظــر از ســلیقه، قومیــت، مذهب، و 
جنسیت، محور توسعه کشورند و خردمندی 
و دوراندیشی در حکمرانی پایه های پیشرفت 
و اعتای مــردم اســت.رئیس جمهور گفت: 

باید به عزت، کرامت و حرمت انســان، به ویژه 
نســل جوان، زنان و دخترانی کــه از نادیده 
گرفته شدن، تحقیر و تحمیل آزرده شده اند، 
بازگردیم. ما در این مسیر، نیازمند پشتیبانی 
و یاری تمامــی ارکان نهادهــای حاکمیت، 
به ویژه قوای مقننه و قضاییه هستیم.پزشکیان 
با بیان اینکــه فرصت پیــش روی ما، فرصت 
تغییر، اصاح و پاســخ بــه ضرورت های تازه 
اســت، اضافه کرد: حرکت در مسیر خواست 
ملت و انجام اصاحات رویکردی، ســاختاری 
و رفتاری، به سود همه است.وی تأکید کرد: در 
این مسیر، همه برنده هستند و هیچ بازنده ای 
وجود ندارد. پزشــکیان با بیــان اینکه من به 
آینده امیــدوارم، گفت: گرچــه گزارش های 
کارشناسی وضعیت امروز کشــور را پیچیده 
و دشــوار نشــان می دهد و همه ما شاهدیم 
که زندگی و معیشــت مردم با ســختی های 
فراوانی مواجه اســت؛ اما توکل به قدرت الهی 
و توانمندی های ایران و ظرفیتانســانی مردم 
این مرز و بوم، عبور از هر چالشی را امکان پذیر 
می ســازد.رئیس جمهور اظهار داشــت: فهم 
مشــترک، عزم ملی و اقــدام هماهنگ، راه را 

برای گشودن افق، هموار می کند.
وی بــا تأکید بر اینکــه ایران کشــوری امن، 
منســجم و باثبات است، بیان داشــت: ما در 
اوج طوفان ها و گردبادهــای پرتاطم منطقه 
و در پی حادثه هولناکی که منجر به شــهادت 
رئیس جمهور شــد، یــک انتخابــات کاماً 
رقابتی، ســالم و امیدبخش برگزار و در کامل 
آرامش و همدلی، فصل جدیدی از اداره کشور 
رقم زدیم.پزشــکیان ادامه داد: من به پشتوانه 
مردم، با حمایت مقام معظم رهبری و با ایجاد 
اجماع میان همه ارکان و جناح های سیاســی 
کشور، قاطعانه و شرافتمندانه، از عزت و منافع 
ایــران و حقوق ملــت در صحنــه بین المللی 
پاســداری خواهــم کرد.رئیــس جمهــور 
خاطرنشان کرد: تأمین منافع ملی، پاسداری 

از امنیت مردم، توســعه اقتصادی کشــورم 
بهبود کیفیــت زندگی مــردم در چارچوب 
۳ اصل عزت، حکمــت و مصلحت، مهمترین 

اهداف سیاست خارجی دولت من خواهد بود.
وی اضافه کرد: برای رســیدن به این اهداف، 
تعامل ســازنده و متوازن با جهــان و احقاق 
حقوق مردم ســرلوحه کار دولت قرار خواهد 
گرفت.پزشکیان تأکید کرد: اولویت سیاست 
خارجی دولت مــن، بهبــود و تحکیم روابط 
با کشــورهای همســایه اســت؛ کشورهای 
همسایه نباید منابع ارزمند خود را در تنش ها 
و رقابت های فرسایشــی هــدر دهند.رئیس 
جمهور خاطرنشــان کرد: دولت من، خواهان 
یک منطقه قــوی خواهد بــود. منطقه ای که 
در آن همــه کشــورهای همســایه بتوانند با 
هم افزتیی برای توســعه اقتصادی، پیشرفت 
و بهبود زندگی آینده، گام مشــترک بردارند. 
منطقه ای که امنیت آن به دســت کشورهای 
من طبقه تأمــی نخواهد شــد و بهانه حضور 

قدرت های خارجی، از آنها ستانده می شود.
وی ادامــه داد: منطقه تــی که اجــازه ندهد 
معــدودی افراطــی و جزم اندیــش، قریب ۲ 
میلیارد مسلمان، صلح دوســت و آزاداندیش 
را گرفتار روایت دروغین اسام هراسی کنند. 
اسام دین سام است و برهی مدعیان حقوق 
بشر که تاریخی مملو از بیگانه ستیزی و نقض 
حقوق مردمان دارند، نمی تواننــد خود را در 
مســلمانان که نماد مــدارا و ســردمدار علم 

بودند، برتر بدانند.
رئیس جمهــور ادامــه داد: آنان که ســاح 
کودک کشــان غــزه را تأمیــن می کننــد، 
نمی توانند به دیگران درس انســانیت و مدارا 
بدهند. هیچ کس در دنیــا نمی پذیرد رئیس 
رژیمی که با زنان و کودکان می جنگد و بر سر 
آنها بمب می ریزند، مورد حمایت و تشــویق 
قرار گیرد. گویا بــرای برخی از مدعیان تمدن 
حقوق اساسی انسان ها براساس رنگ پوست، 

زبان و دینشان سنجیده می شود.
پزشــکیان افزود: ما نوادگان سعدی، آرزوی 
جهانی را داریم که همــه در گفتار و کردار باور 
داشته باشــند که بنی آدم اعضای یکدیگرند 
که در آفرینش ز یک گوهرنــد/ چو عضوی به 
درد آورد روزگار، دگــر عضوهــا را نماند قرار/ 
توکز مهم دیگــران بی غمی/ نیایــد که نامت 
نخند آدمی.وی در ادامه تأکید کرد: نمی توان 
نام خود را انسان گذاشــت و در برابر این همه 
جنایت سکوت کرد. ما خواهان جهانی هستیم 
که در آن مردم ســرافراز فلســطینی چنگ 
اشغال، ظلم و اســارتت و نسل کشی رها شده 
باشــند و رویاهای هیچ کودک فلسطینی زیر 

آوارهای خانه پدری مدفون نماند.
رئیس جمهور بــا بیان اینکه مــا می توانیم با 
هم این آرزوها را که آرزوی همــه مردم ازاده 
منطقه و جهان اســت، محقــق کنیم، گفت: 
دولت من با ایجــاد تعادل و تــوازن در روابط 
خارجی، منافع ملــی و نیازهای صلح و امنیت 
منطقــه و جهــان را پیگیری خواهــد کرد.

پزشــکیان ادامه داد: ما قدر دوستان روزهای 
ســاختمان را خواهیم دانســت. با بازیگران 
نوظهــور در جنــوب جهــان، روابطمــان را 
تحکیم خواهیم کرد. برای دوســتی و مودت 
با همسایگان شــرقی و حوزه فرهنگی فارسی 
زبان تاش خواهیم کرد. کشورهای غربی را به 
درک واقعیت ها و ایجاد روابط مبتنی بر احترام 
متقابل و جایگاه برابر فرا می خوانیم.وی افزود: 
آماده ایم مدیریــت تنش بــا دولت هایی که 
هنوز شــأن و جایگاه ایران را درک نکرده اند، 
گفت وگــو کنیم. مــن عادی ســازی روابط 
اقتصادی و تجاری ایران را با جهان، حق مسلم 
ایران می دانم و برای رفع تحریم های ظالمانه 

از پای نخواهم نشست.
رئیس جمهور خاطرنشــان کــرد: دولت من، 
هرگز تسلیم زورگویی، فشار و استانداردهای 
دوگانه نخواهد شــد. تجربه بیــش از دو دهه 
مذاکره با ایران، باید دولت هــا طرف مذاکره 
را به این درک رســانده باشــد که ما پایبند به 
تعهداتمان بودیم و خواهیم بــود؛ ولی مردم، 
رهبری و نظــام سیاســی ایران، به فشــار و 
نمی دهند.پزشــکیان  پاســخ  زیاده خواهی 
گفت: با مردم ایران باید با زبان احترام و تکریم 
صحبت کرد. ایران همواره در ســمت درست 
تاریخ و انسانیت ایســتاده است و به همین راه 
که مبتنی بر عقاید و باورهای دینی و فرهنگی 
و تمدن ایرانی اســت، خواهیم ایســتاد.وی 
اظهارداشــت: ایران، منطقه و جهــان، امروز 
نیازمند همبســتگی، تفاهم و مشارکت است. 
شــعار مردم ایران همــواره این بوده اســت 
»آسایش دو گیتی، تفسیر این دو حرف است/ 
با دوستان مروت، با دشــمنان مدارا«.رئیس 
جمهور با بیان اینکه ما به دنبال آرامشی ثبات 
در منطقه و جهان و پیشرفت و رفاه برای مردم 
ایران منطقه هســتیم، گفت: بیاییــد با هم از 
نگرانی ها و نارضایتی هــای مردمان خود کم 
کنیم و ایران و منطقه را به جایگاه شایسته آن 

در تاریخ، تمدن و فرهنگ معاصر بازگردانیم.



حاتمی یزدی: واقعیت های اقتصادی را باید بگوییم؛ ولو اسم آن را سیاه نمایی بگذارند

پزشکیان می تواند مقابل بحران های اقتصادی بایستد؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      10 مرداد 1403    شماره 1646

رئیس سازمان ملی استاندارد خبر داد
 طراحی و بهره برداری از ۳۰ سامانه 

هوشمند استاندارد
 رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: از ابتدای دولت سیزدهم، 
طراحی و بهره برداری بیش از ۳۰ ســامانه هوشــمند در دســتور کار 

سازمان ملی استاندارد ایران قرار گرفت.
مهدی اسام پناه، اظهار داشت: تعدادی از این سامانه ها رونمایی شد و 

تا پایان امسال ۱۰ سامانه دیگر به بهره برداری خواهد رسید.
وی افزود: این سامانه ها تکلیف سازمان اســتاندارد بود که از دوره های 
قبل مانده بود و با همت همکاران در جهت تقویت زیر ساخت فناورانه و 

شفافیت طراحی و در دست بهره برداری است.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران بــا تاکید بر هوشمندســازی 
استاندارد، گفت: این ســامانه در جهت تســهیل در خدمات رسانی و 

حذف فرایند کاغذی است.
اسام پناه خاطرنشان کرد: بخشی از این سامانه ها شامل سامانه جامع 
اعتباربخشــی مرکز ملی تایید صاحیت ایران، ســامانه جامع ارزیابی 
انطباق خــودرو و نیرومحرکه، ســامانه نظارت هوشــمند بر عملکرد 
وسایل توزین و سامانه جشنواره شهید قاسم سلیمانی )خاتم(؛ با هدف 

انتخاب دستگاه اجرایی برتر در محورهای نظام استاندارد کشور است.
 در اسفندماه سال گذشــته نیز، با حضور رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایران، سه مشتقات نفتی، باکس حمل امن نمونه و درگاه امن پرداخت 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران به منظور جلوگیری از فساد، شفافیت 
فرایند و تسریع در ارائه خدمات به متقاضیان، در بستر فناورانه طراحی 

و به بهره برداری رسید.

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد
افزایش تولید در همه محصولات اساسی

وزیر جهاد کشــاورزی در پنجاهمین جلسه شــورای قیمت گذاری و 
اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساسی اعام کرد که در همه 

محصولات اساسی نسبت به سال گذشته شاهد افزایش تولید بوده ایم.
به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، در این جلســه تسهیاتی که مطابق 
قانون بودجه سال ۱۴۰۳ برای شرکت های پشتیبانی امور دام و سازمان 
تعاون روستایی برای خرید محصولات اساســی کشاورزی دیده شد، 

پس از بحث و بررسی به تصویب رسید.
مصوبه این شــورا از سوی وزیر جهاد کشــاورزی به بانک مرکزی اباغ 
می شــود تا پس از انتخاب بانک هــای عامل، تخصیــص اعتبار خرید 

محصولات اساسی کشاورزی عملیاتی شود.
وزیر جهادکشاورزی در این جلســه با اعام اینکه خوشبختانه در سال 
زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ در همه محصولات اساسی نسبت به سال گذشته 
شــاهد افزایش تولید بوده ایم، افزود: مشارکت فعالانه بخش خصوصی 
برای خرید و بازاریابی محصولات کشاورزی از سیاست های اصولی این 
وزارتخانه است، تا مســتقل از دولت پس از تنظیم نیاز داخل زمینه را 

برای صادرات این محصولات فراهم سازند.  

محمدعلــی نیکبخت تاکید کرد: مــوارد ریالی هم کــه در بودجه کل 
کشور دیده شده برای حمایت از بخش خصوصی است و هیچ بودجه ای 
برای خرید محصولات کشــاورزی به بدنه وزارت جهاد کشاورزی وارد 
نمی شود، تنها پس از معرفی سازمان های متولی، تعاونی های تولیدی 
بخش کشاورزی که ســهامدارانش نیز کشاورزان هســتند، برای اخذ 

تسهیات خرید به بانک های عامل معرفی می شوند.

وزیر صمت:
آماده واگذاری مدیریت خودورسازان هستیم

 وزیر صمت گفــت: آمادگی داریم مدیریت در خودروســازان را واگذار 
کنیم اما این واگذاری باید در راستای افزایش تولید باشد.

  عباس  علی آبادی گفت: استفاده حداکثری از ظرفیت بخش خصوصی 
مطابق با اصل ۴۴ قانون اساســی یک ضرورت اســت امــا تحقق این 

ضرورت، مستلزم رعایت مواردی از جمله اهلیت شناسی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در صنعت خــودرو، بعد از اینکه به 
یک ثبات مناسب برسیم امکان اینکه واگذاری ها را انجام دهیم، وجود 
دارد. اکنون آماده هســتیم مدیریت در خودروسازان را واگذار کنیم به 
شرط اینکه واگذاری به نحو صحیح انجام شود. البته خصوصی شدن به 
تنهایی نمی تواند خوب باشــد، مدیریت خصوصی اگر از ظرفیت های 
مناسب برخوردار نباشد، ممکن است به اندازه مدیریت صحیح دولتی 

هم نباشد.
علی آبادی ادامه داد: بخش خصوصی از ابزارهایی اســتفاده می کند که 
اگر آن ابزارها، در راستای تولید باشد، مؤثر اســت و اگر نباشد، ممکن 
است بازدارنده هم باشــد زیرا بخش خصوصی از ابزار منفعت استفاده 

می کند.
وی همچنین در خصوص تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار خودرو، گفت: 
امسال تاش داریم با توجه به شعار سال، حدنصاب جدید تولید خودرو 
را ثبت کنیم از این رو امیدوارم تا پایان سال به تولید یک میلیون و ۷۰۰ 

هزار خودرو برسیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در مصاحبه با صدا و سیما افزود: اکنون به 
ســمت افزایش تولید حرکت می کنیم و برنامه هایی را که از شرکت ها 

دریافت کرده ایم ناظر بر همین هدف است.
علی آبادی، تصریح کرد: پارســال توانســتیم یک میلیون و ۳۳۵ هزار 
دســتگاه خودرو تولید کنیم و تا رســیدن به عدد یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار دســتگاه راه زیادی نیســت. البته برای افزایش تولید، سهمی به 
عهده شــرکت های خودروساز بخش خصوصی و بخشــی هم به عهده 

خودروسازان دولتی گذاشته شده است.

مالیات فرآورده های نفتی از مصرف کننده 
نهایی دریافت می شود

 سازمان امور مالیاتی کشور اعام کرد: مالیات بر ارزش افزوده و عوارض 
فروش داخلــی فرآورده های نفتــی از مصرف کننــده نهایی دریافت 

می شود.
به گزارش سازمان امور مالیاتی کشــور، بر اساس مصوبه هیات وزیران 
پیرامون آئین نامه اجرایی بند )پ( تبصره )۴( ماده واحده قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشــور با تأکید بر مفاد ماده )۴( آن، مالیات بر ارزش 
افزوده و عــوارض فروش داخلی فرآورده های نفتــی موضوع این آیین 
نامه مطابق با مفاد آیین نامه اجرایی تبصره )۵( ماده )۱۷( قانون مالیات 
برارزش افزوده، از مصــرف کننده نهایی دریافت و بر اســاس قوانین و 
مقررات مربوط، با ســازمان امور مالیاتی کشور تسویه می شود.مودیان 
جهت کسب اطاعات بیشــتر می توانند برای کسب اطاعات بیشتر به 

سامانه سازمان امور مالیاتی کشور )intamedia.ir( مراجعه کنند.

بازار

رییس کل ســازمان ســرمایه گــذاری و کمک های 
اقتصادی فنــی ایــران از جذب ســرمایه گذاری ۱۱ 
میلیارد دلاری در دولت ســیزدهم خبــر داد و گفت: 
ســرمایه گذاری در بخش نفت و گاز ۴.۸ میلیارد دلار 
بود.علی فکری رئیس کل ســازمان ســرمایه گذاری 
و کمک هــای اقتصادی و فنــی ایران در یــک برنامه 
تلویزیونی گفت: ایران فقط در ســال ۱۴۰۱ به صورت 
قطعی، نزدیک بــه ۴.۲ میلیارد دلار جذب ســرمایه 
خارجی داشــت که در مقایسه با ســال های قبل از آن 
رشــد قابل توجهی ســت، در این دوره ما حدود ۱۷۰ 

درصد رشد سرمایه گذاری را شاهد بودیم.
وی افزود: اخذ مجوز ســرمایه گذاری در ایران نیست، 
در مجموع مصوبات ما ۱۷ میلیارد دلار مجوز ســرمایه 
گذاری خارجی داریم، راســتای رفع موانع ســرمایه 

گذاری خارجی گام های خوبی برداشته شده 
اســت باید به صورت موردی سرمایه گذاران 
خارجی را دعوت و موانع آنها مورد رسیدگی 
قرار گیرد تا شــاهد حضور عملیات و اجرای 
طرح های ســرمایه گذاران خارجی باشیم.

فکری تصریح کرد: در ســال گذشــته چین 
بزرگترین ســرمایه گذار خارجــی در ایران 

بود و بالاترین میزان ســرمایه گذاری خارجی توسط 
چینی ها در این مدت صورت گرفت.

معاون وزیــر اقتصاد بیــان کرد: در دولت ســیزدهم 
روسیه بزرگترین کشور سرمایه گذار خارجی در ایران 
بوده اســت به طوری که سال گذشــته مجوز فعالیت 
۶ طرح ســرمایه گــذاری خارجی با ســرمایه گذاری 
۱۳۰ میلیون دلار از سوی سازمان ســرمایه گذاری و 

کمک های اقتصادی و فنی ایــران برای یزد 
صادر شد.

فکری تصریح کرد: ســرمایه گذاری امروز در 
کشور ما به خوبی آثار خود را نشان داده شده 
اســت به طوری از نظر اشتغال به خوبی قابل 
مشاهده است، ســرمایه گذاری خارجی یک 

عامل اصلی برای توسعه کشور خواهد بود.
معاون وزیر اقتصاد گفت: سرمایه گذاری چین و روسیه 
قبل از دولت سیزدهم اصاً قابل مقایسه با دولت شهید 
رئیســی نبوده، در این دولت ســیزدهم سطح روابط 
اقتصادی در بین کشــورهای همســایه به خوبی قابل 
ملموس بود.وی اضافه کــرد: به طور کلــی در دولت 
سیزدهم ۱۱ میلیارد دلار سرمایه خارجی جذب شد. 
سرمایه گذاری خارجی در ایران در بخش های مختلف 

بوده که بالاترین میزان آن به بخــش نفت و گاز تعلق 
دارد. در این بخش، پنج سرمایه گذاری به ارزش حدود 

چهار میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار صورت گرفته است.
رئیــس کل ســازمان ســرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران ادامــه داد: صنعت، بخش دیگر 
جاذبه سرمایه گذاری خارجی در ایران بوده که به دلیل 
طرح های بزرگ و جذاب توانســته سه میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون دلار سرمایه خارجی جذب کند.
معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: یکــی از دلایل افزایش 
حجم ســرمایه گذاری در ایران تضمین بازگشت سود 
و اصل سرمایه به سرمایه گذار اســت؛ در عین حال ما 
شرایطی را فراهم می کنیم که سرمایه گذار خارجی از 
همه فرصت های ســرمایه گذاری در ایران در راستای 

منافع و اهداف سرمایه گذاری خود استفاده کند

معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت ضمن اشــاره بــه اینکه معمــولا بخش قابل 
توجهــی از افزایش تولیــد در نیمه دوم ســال اتفاق 
می افتد، اعام کــرد که در حال حاضر نیــز این برنامه 

با افزایش ۲۷ الی ۲۸ درصدی در حال پیگیری است.
احمد آقایــی در رابطه با موضوع تولید خودروســازان 
از ابتدای ســال جاری تاکنون و میزان پیش برد هدف 
تعیین شــده بــرای افزایــش تولید در ســال جاری، 

اظهار کــرد: برنامه تولید با افزایش پیش بینی شــده و 
برنامه ریزی خوبی صورت گرفته است. در حال حاضر 
با افزایش حدوداً ۲۸-۲۷ درصدی دنبال می شــود؛ اما 
همیشه در ابتدای ســال و تا زمانیکه خودروسازان در 
مسیر Ramp Up )افزایش میزان تولید خود( بیفتند، 
معمولا بخــش قابل توجه افزایش تولیــد به نیمه دوم 
سال می افتد.وی افزود: اکنون هم خودروسازان تولید 
و برنامه افزایش را پیگیری می کننــد. از این هفته هم 

خودروسازان به تعطیات تابستانی رفته اند؛ بنابراین 
امیدوار هســتیم که پــس از این تعطیــات با قدرت 
بازگشــته و فرآیند را دنبال کرده و موضــوع افزایش 

تولید به سرعت ادامه پیدا کند.
معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صمــت در رابطه 
با موضوعی کــه اخیــراً در رابطه با بازگشــت مجدد 
خودروهای ناقص به پارکینگ های خودروسازان )پس 
از حدود دو سال از موفقیت در تولید خودروهای عبور 

مســتقیم(، تصریح کرد: میزان این خودروهای ناقص 
بسیار کم بوده است. دو خودروســاز بزرگ روزانه بین 
۲۰۰۰ تا ۲۵۰۰ دستگاه تولید دارند؛ بنابراین تا فرآیند 
شــماره گذاری و... انجام شــود، تولیــد هفتگی آن ها 
به پارکینگ ها برســد تا ادامه  فرآیند خود را طی کند 
که شــاید به عدد قابل ماحظه )بطــور مثال ۱۰ هزار 
دستگاه هم برســد( که کاما هم این موضوع طبیعی 

است و تولید ۴ یا ۵ روز این خودروساز است.

سرمایه

و خودر

مریم فکری  یک اقتصاددان با اشــاره به 
چالش هــای اقتصادی پیــش روی دولت 
چهاردهــم، می گوید: دولــت چهاردهم با 
چالش های اقتصادی و ناترازی بخش های 
انرژی و مالی روبه رو اســت و این ها مسایلی 
نیست که به آســانی و ظرف ۴ سال با تدبیر 
آقای پزشکیان و کابینه اش حل شود. البته 
این وضعیت می تواند بهتر شــود؛ به شرط 
آن کــه مخالفــان دســت از مخالفت خود 

بردارد.
 مسعود پزشکیان رســما سکان اداره کشور 
را در دســت گرفت و حــالا مجموعه ای از 
بحران های اقتصــادی پیش پــای او قرار 
دارد تا برای حل آنها چاره بیاندیشــد. این 
در شرایطی اســت که اقتصاددانان درباره 
شــرایط اضطــراری در بخش هــای مهم 
اقتصــادی هشــدار می دهنــد و معتقدند 
پزشــکیان بــا پارادوکس هــا و بــه نوعی 
آمارســازی هایی روبه رو است که در مقابل، 

واقعیت ها اعداد دیگری را نشان می دهد.
از یک طــرف حامیان دولت ســیزدهم، به 
بهبود شــرایط اقتصاد و تحویل اسب زین 
شــدن اقتصاد به دولت پزشــکیان سخن 
می گویــد و از طــرف دیگــر، واقعیت های 
اقتصــادی، تصویــری از تــورم بــالا و 
ناترازی های سنگین در بخش های مختلف 
اقتصاد و به خصوص انرژی را نشان می دهد. 
احمد حاتمی یزدی، اقتصاددان معقتد است 
این واقعیت ها پیش پای اقتصاد ایران وجود 
دارد؛ ولو اســم آن را ســیاه نمایی بگذارند. 
البته اگر اســم این ها ســیاه نمایی اســت، 
پس من باید بگویم هیــچ واقعیتی را نباید 
به اطاع عموم مردم برســانیم تا خدا نکند 

سیاه نمایی بشود.

اقتصاد ایران دچار عدم تعادل است
اقتصــاددان در  احمــد حاتمی یــزدی، 

گفت وگو با خبرگــزاری خبرآناین درباره 
چالش های اقتصــادی دولــت چهاردهم 
می گوید: همه می دانند کــه ما عدم تعادل 
در بســیاری از بخش های اقتصــاد داریم 
و اقتصادی که تعادل نداشــته باشــد، در 

وضعیت ناپایداری قرار دارد.
وی می افزاید: عدم تعــادل یعنی ناترازی. 
شــما وضعیــت بــرق را می بینیــد کــه 
خاموشــی ها اتفاق افتاده و نصف مملکت را 

به خاطر تامین برق تعطیل کرده اند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
برق از نظر عرضه و تقاضا با هم تراز نیســت. 
یعنی تقاضا و مصرف برق بســیار بیشتر از 
عرضه اســت. همیــن وضعیــت در بخش 
انرژی های دیگر مثل گازوییل، بنزین و گاز 

هم وجود دارد.
حاتمی یزدی عنوان می کنــد: همین الان 

همه نگران هســتند که زمســتان با قطعی 
گاز روبه رو می شــویم و قطعــی گاز اتفاق 
می افتد، صنایع می خوابد و تولیدات هم به 
دلیل ناترازی گاز در زمســتان کاهش پیدا 
می کند.وی متذکر می شود: همین وضعیت 
در حوزه آب هم وجود دارد. همین شرایط را 
در وضعیت مالی کشور می بینیم و ناترازی 
شــدیدی را در صندوق های بازنشســتگی 
شاهد هستیم. در عین حال، کسری شدید 
بودجه و ناترازی بودجه باعث شده که دولت 
بی گدار دســت به افزایش نقدینگی بزند و 
نتیجه آن، تورم وحشــتناک ۴۰ درصدی 
است که ۴ سال است که استمرار پیدا کرده 

است.
ایــن اقتصــاددان با بیــان این کــه دولت 
چهاردهــم بــا چالش هــای اقتصــادی و 
ناتــرازی بخش های انــرژی و مالی روبه رو 

اســت، می گوید: این ها مســایلی نیســت 
که به آسانی و ظرف ۴ ســال با تدبیر آقای 
پزشکیان و کابینه اش حل شود. این ها نیاز 
به همدلی و همراهی همه ملت، از مجلس و 
قوه قضاییه گرفته تا کارگر و اساتید دانشگاه 
و فرهیختگان. همه باید دســت به دســت 
هم بدهند تــا بتوانند کمی از مشــکات و 

ناترازی ها را حل کنند.
حاتمی یزدی تاکید می کند: معضل بســیار 
بزرگ تر از توان پزشکیان و تیم اجرایی اش 
است و حتی شــاید بگویم بیشــتر از توان 

مردم از نظر تخصص و سرمایه است.
وی می افزاید: ما نیاز به اســتفاده از سرمایه 
خارجی و تکنولــوژی خارجی برای حل هر 
یک از این مســایل داریم. بــرای مثال، در 
رابطه ناترازی صندوق بازنشســتگی بدون 
استفاده از آخرین تکنولوژی های مربوط به 

بیمه بازنشستگی قابل حل نیست.
این کارشــناس اقتصادی توضیح می دهد: 
مــا نیروهــای متخصصــی در امــر بیمه 
بازنشســتگی داریم و من اطاع دارم که به 
هیچ وجه ســازمان تامین اجتماعی حاضر 
نشد از تکنولوژی بیمه بازنشستگی استفاده 
کند. شفافیت در این سازمان ها وجود ندارد. 
کا در بخش مالــی، بانک ها و بانک مرکزی 
شفافیت نیست و سوءاستفاده های فراوانی 

انجام می شود.
حاتمی یزدی بیان می کنــد: به هرحال این 
شرایط وجود دارد؛ ولو اسم آن را سیاه نمایی 
بگذارند. البته اگر اســم این ها سیاه نمایی 
اســت، پس من باید بگویم هیچ واقعیتی را 
نباید به اطاع عموم مردم برســانیم تا خدا 
نکند سیاه نمایی بشود. واقعیت ها این گونه 
هســتند که من به عنوان یک کارشــناس 

اقتصادی می بینم.

دولت پزشکیان توان حل مشکلات 
را دارد؟

این کارشناس اقتصادی همچنین می گوید: 
همان طور که گفتم، این ها مســایلی نیست 
که توســط پزشــکیان و تیم اجرایی او به 
تنهایی قابل حل باشد. این وضعیت می تواند 
بهتر شود؛ به شرط آن که مخالفان دست از 

مخالفت خود بردارد.
حاتمی یزدی می افزاید: این که بگوییم همه 
مشکات حل می شود؛ خیر، قطعا در این ۴ 
سال حل نمی شود، ولی مشکات می تواند 
کاهش یابد. نرخ تورم می تواند کاهش یابد. 
ناترازی انرژی با ســرمایه گذاری می شــود 
کاهش یابد و با ســرمایه گــذاری خارجی، 
کمبود گاز تامین شــود و یا کسری آن کم 
شــود.وی تاکید می کند: این کــه بگوییم 
همه مشکات در طول ۴ ســال آینده حل 

می شود، امید واهی است.

رییس کل سازمان سرمایه گذاری اعلام کرد؛ سرمایه گذاری خارجی ۴.۸ میلیاردی دلاری در نفت و گاز

و در سال جاری معاون وزیر صمت عنوان کرد؛ برنامه ریزی برای افزایش ۲۷ درصدی تولید خودر

۲ سرنوشت متفاوت برای یک صنعت

و آزاد می شود؟  قیمت خودر
 رجا ابوطالبــی  در پی اظهــارات رئیس 
ســازمان بورس در خصوص پیگیری حذف 
قیمت گذاری دســتوری، بر آن شــدیم تا 
اثــرات آن را برای صنعت خودرو بررســی 
کنیــم! صنعتی که در آن خودرو ســنگین 
تقریبــا از قیمت گذاری دســتوری پیروی 
نکرده و در نقطــه مقابــل آن خودرو های 
سواری شــدیدا تحت تاثیر این قانون قرار 

گرفته اند.
 مجید عشقی در خصوص حکم برنامه هفتم 
توسعه مبنی بر لغو قیمت گذاری دستوری 
گفت: همواره از گذشــته بحث کنترل تورم 
یکی از دغدغه های اصلــی دولت ها بوده و 
نمی توان این مساله مهم و چالشی را به هیچ 
دولت خاصی نسبت داد اما همواره در طول 
این سال ها برخی سیاســتگذاران به اشتباه 
بر این باور بوده اند که با کنتــرل نرخ ها در 
سمت عرضه شــرکت های بزرگ، می توان 
مانع افزایش تورم در کشــور شــد، ولی در 
عمل این امر به قیمت گذاری دســتوری و 
فشــار مضاعف بر روند فعالیت شرکت های 
بزرگ منتج شده اســت و در نهایت شاهد 
تاثیر منفی این نوع تصمیمات بر روند تولید 

و عرضه شــرکت ها و در نهایت رشــد تورم 
بوده ایم.

عشــقی مشــخصا صنعت خودرو را نشانه 
گرفت و ادامه داد: صنعت خودرو تحت تاثیر 
برخی تصمیمات، وارد مسیر قیمت گذاری 
دستوری شــد و این امر عما مانع افزایش 
تولید خــودرو و منجر به زمین گیر شــدن 

خودروسازان در هشت سال گذشته شد.
زمین گیر شــدن خودروســازان به واسطه 
قیمت گذاری دســتوری، مسئله ای بود که 
رئیس ســازمان بورس واکنش نشــان داد.  
به خوبی مشــخص اســت که از زمان آغاز 
ممنوعیت واردات خودرو در سال ۱۳۹۷ و 
ادامه روند سیاست  قیمت گذاری دستوری، 
شاهد رشد حدود ۹ برابری زیان انباشته در 

این صنعت هستیم.
می توان مدعی بود که قیمت گذاری اشتباه 
و ممنوعیــت واردات از جملــه دلایل مهم 
زیان ده شــدن و صنعت خودروی سبک در 
ایران می باشد؛ چرا که در نقطه مقابل بخش 
ســنگین و نیمه ســنگین صنعت خودرو 
داریم که از ســال ۱۴۰۱ و همزمــان با: ۱. 
ادامه روند عرضه این مدل خودرو در بورس 

کالا ۲. واردات خودروی ســنگین کارکرده 
و ۳. طرح گســترده نیــاز بــه جایگزینی 
خودروی فرسوده، توانســته از زیان خارج 

شود.

چه کسی سود می کند؟
همان طــور کــه مشــخص شــد اصاح 
شــیوه قیمت گذاری و آزادســازی واردات 
خودرو های ســنگین، ضمن کاهش حباب 
خودروی ســنگین در بازار، ســبب کاهش 
حدود ۲۰ درصــدی قیمــت خودرو های 
سنگین خارجی نیز شد. این کاهش حباب 
در بعضــی از خودرو های ســنگین به ۵۰ 
درصد نیز رسیده و واضحا مطلوبیت مصرف 

کننده نیز افزایش یافته است!
بررســی ها نشــان داد که دو عامل اصاح 
قیمت گذاری دســتوری و واردات، طرفین 
این صنعت را منتفع ساخته است. اما این که 
از وضع و پایداری ایــن قوانین چه گروهی 
ســود می برند، عکس زیر بــه  خوبی پرده 
از مخالفــان عرضه خــودرو در بورس کالا 
برمی دارد! عرضه کوتاه خــودرو در بورس 
کالا سبب شــد که قیمت فروش خودروها 

توسط خودروســازان به قیمت حاشیه بازار 
نزدیک شــود؛ قیمتی که البتــه همچنان 
زیر قیمت بازار بــود. پیامدهای این عرضه 
نیز به وضــوح قابل ردگیری اســت: اولا به 
واســطه افزایش نرخ فروش خودرو توسط 
خودروســاز، ســودآوری آن ها در مســیر 
عادی قرار گرفتــه بود. البتــه لازم به ذکر 
اســت افزایش نرخ فروش خودرو توســط 
خودروساز به معنای افزایش قیمت خودرو 
در بازار آزاد نبوده اســت و در مقایسه با بازار 
آزاد، همچنان مقرون بــه صرفه تر بود. دوما 
برای مصرف کنندگان واقعــی این فرصت 

مهیا شــد تا خودرو را حداقل ۲۰ درصد زیر 
قیمت بازار تهیه کنند. مجموع این دو عامل 
ســبب از بین رفتن صف های طولانی برای 
خرید خودرو و کوتاه کردن دســت دلال از 
جیب شــرکت ها بود؛ دلالانی کــه از طرق 
مختلف خــودرو ۲۰۰ میلیونــی را از درب 
کارخانه تهیــه می کردند و بــا قیمت های 

۴۰۰-۵۰۰ میلیونی به فروش می رساندند.
به نظر می رســد اباغ قانون هفتم توســعه 
می توانــد اهــرم فشــار ســازمان بورس 
برای پیشــبرد اهداف خــود، یعنی حذف 

قیمت گذاری دستوری شود!
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نتایج یک نظرسنجی نشان می دهد؛
 سه مطالبه پرستاران از وزیر بهداشت

 دولت چهاردهم
نتایج نظرســنجی آناین سازمان نظام پرســتاری از پرستاران درباره 

مهم ترین انتظارات آنها از وزیر بهداشت دولت چهاردهم اعام شد.
 جمعی از پرستاران کشور با شرکت در نظرسنجی آناین سازمان نظام 
پرستاری در پاسخ به این پرســش که مهم ترین انتظارات شما از وزیر 

بهداشت دولت چهاردهم چیست، خواسته هایی را مطرح کردند.
نتایج به دســت آمده از این نظرسنجی نشــان می دهد که سه موضوع 
اصاح اجــرای قانون تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری، اصاح روند 
اجرای فوق العــاده خاص و اجرای قانون مشــاغل ســخت برای همه 
پرســتاران در بخش های دولتی و غیر دولتی در صدر خواســته های 

پرستاران قرار دارد.
بر این اســاس ۴۰ درصد پرستاران شــرکت کننده در این نظرسنجی 
مهم ترین خواســته خود را اصــاح روند اجرا و بازتوزیــع منابع قانون 
تعرفه گذاری اعام کردند، ۳۴ درصد اصاح رونــد اجرای فوق العاده 
خاص و ۲۲ درصد نیز اجرای قانون مشاغل سخت و بازنشستگی پیش 
از موعد را برای همه پرســتاران در بخش های دولتی، تأمین اجتماعی، 
خصوصی، نیروهای مســلح و … به عنوان مهمترین خواســته خود از 

وزیر بهداشت آینده مطرح کردند.
همچنین پاسخ حدود ۱۷ درصد از پاسخ دهندگان به نوعی به افزایش 
اختیارات و نقش پرستاران در سیاستگذاری و نیز تقویت نقش سازمان 

نظام پرستاری در این عرصه اشاره داشت.
بهبود وضعیت معیشــت پرستاران ۱۲ درصد پاســخ های پرستاران را 
شامل می شــد. ۸ درصد نیز رفع کمبود پرســتار را در پاسخ های خود 
عنوان کرده بودند. سه درصد پرستاران برقراری امنیت در محیط های 
شــغلی و دو درصد نیز برقراری خدمات رفاهی ویژه پرســتاران را در 

پاسخ های خود عنوان کرده بودند. 
ســایر پاســخ ها که به صــورت تکی بودند حــدود ۲.۱ درصد ســهم 

پاسخ های پرستاران را تشکیل می داد.
توجه به این نکته حائز اهمیت این اســت که نتایج این نظرســنجی به 
علت محدودیت شرکت کنندگان قابل تعمیم به عنوان آمار و شاخص 
کشوری نیســت اما نمایی از مهم ترین خواسته های پرستاران را از وزیر 

بهداشت و دولت چهاردهم نشان می دهد.

وزهای سال را پشت سر  آیا گرم ترین ر
گذاشته ایم؟

رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشــور گفت: طی روزهای آینده به احتمال زیاد دمای هوا 
بیش از ابتدای هفته جاری نمی شود ولی با توجه به قرارگیری در دوره 

گرم سال امکان ثبت دمای بیشتر وجود دارد.
احد وظیفه افزود: دمای هوای کشــور به احتمال زیاد گرم تر از شنبه و 
یکشنبه هفته جاری )۶ و ۷ مرداد( نخواهد شــد البته با توجه به اینکه 
دوره گرما در ایــران از نیمه دوم تیر تا حدود ۲۰ مرداد اســت، احتمال 
دارد گنبد هوای گرم تقویت شــود و دما به بیش از ابتدای هفته جاری 

افزایش یابد.

وی در بخــش دیگری از صحبت هــای خود اظهارکــرد: طی یک 
هفته گذشــته به طور کلی در غالب نقاط کشــور بی هنجاری قابل 
توجه دما به ویژه در فات مرکزی  و افزایش کمینه دما و بیشــینه 

دما رخ داد.
رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور با اشاره به دمای هوای تهران در روزهای اخیر تاکید 
کرد: دمای هوای تهران رکورد نزد. بیشترین دمای تهران روز شنبه )۶ 
مرداد( ۴۱.۷ درجه سلســیوس بود ولی رکورد دمای تهران ۴۳ درجه 

سانتیگراد است.
وظیفه در ادامه گفت: دمای هوا طی جمعه، شــنبه و یکشــنبه )۵ تا ۷ 
مرداد( در غالب مناطق فات مرکزی شــامل اصفهــان، یزد، کرمان، 
خراســان جنوبی و بخش هایی عمده ای سیستان و بلوچستان بین ۴ تا 
۶ درجه سلســیوس بالاتر از حد نرمال بود و مصرف انرژی و تقاضا برای 

انرژی به شدت افزایش یافت.
وی اضافه کرد: طی این روزها اســتان های واقــع در جنوب البرز از 
شمال شرق تا جنوب شــرق و حاشیه شــرق زاگرس تا غرب کشور 
یعنی اســتان های تهران،مرکزی، قم، ســمنان، خراسان رضوی و 
خراسان شمالی ۳ تا ۴ درجه سلســیوس دمای بیش از حد نرمال را 

ثبت کردند.
وظیفه در پایان گفت: در هفته گذشته دمای استان های حوزه زاگرس 
در حد نرمال و اندکی بیش از آن گزارش شــد و در اســتان هایی مانند 
کردستان، کرمانشــاه، همدان، استان های شــمال غرب کشور مانند 
آذربایجــان غربی،  آذربایجان شــرقی، اردبیل تا گیــان و مازندران و 
گلســتان دما نرمال تا زیر نرمال بود یعنی خنک تر از حد متوســط دما 

گزارش شد.

کشور در حال ورود به سیاه چاله جمعیتی است
رئیس مرکز جوانی جمعیت وزارت بهداشــت گفــت: تغییر الگوهای 
باروری در تمام دنیا زمان بر اســت اما در ایران در مدت کوتاهی تغییر 
کرده و نرخ زایمــان و ازدواج و طاق در این روند دچار تحول شــده 

است.
صابر جبــاری در آیین اختتامیــه دوازدهمین جشــنواره بین المللی 
سیمرغ در مرکز همایش های دانشگاه علوم پزشکی همدان به موضوع 
جوانی جمعیت به عنوان مهمترین محور این جشــنواره اشــاره کرد و 
گفت: متأسفانه کشــور ما با ســرعت، از جمعیت جوان عبور کرده و در 

حال ورود به سیاه چاله جمعیتی است.
بنابر اعام وزارت بهداشــت، وی با تأکید بر اینکه باید از کشورهایی که 
در بحران کهنسالی قرار دارند و با چالش های متعددی در این خصوص 
مواجه شــده اند، درس گرفت گفت: قانون جوانی جمعیت در کشور ما 
سه سال عمر دارد و لازم است همه ظرفیت های کشور برای تحقق این 

قانون به کار گرفته شود.
رییس مرکز جوانی جمعیت وزارت بهداشت ادامه داد: تغییر الگوهای 
باروری در تمام دنیا زمان بر اســت اما در ایران در مدت کوتاهی تغییر 
کرده و نرخ زایمــان و ازدواج و طاق در این روند دچار تحول شــده 

است.
وی با بیــان اینکه ۲.۱ میزان تولــد در هر خانواده می توانــد ما را از تله 
جمعیتی دور کنــد و این بارقه هــای امیدی برای جوان نگه داشــتن 
جمعیت کشــور اســت عنوان کرد: در این مســیر مطالعات راهبردی 
کشورهای دنیا الگوی ماســت و امیدوار هســتم هریک از ما پرچمدار 

جوانی جمعیت در کشور باشیم.

دیوار

رئیس پلیس راه کشور از اجرای طرح ترافیکی اربعین 
از ۱۶ مرداد خبر داد.

سردار حسن مومنی در هشــتمین کمیته هماهنگی 
اجرای طرح های ویــژه ترافیکی که بــا حضور رییس 
پلیس راهور فراجا و ... در شــهرک آزمایش برگزار شد، 
گفت: امروز دو طرح ترافیکی اربعین ۱۴۰۳ و مدیریت 

سفرهای شهریور ماه در دستور کار ما قرار دارد.
وی با اشــاره به اهمیت مراسم اربعین حسینی و تامین 
امنیت ترافیکی این مراســم در داخل کشــور افزود: 
سال گذشــته شــاهد کاهش جانباختگان تصادفات 
در اســتان های هدف ســفر اربعین بودیــم و تنها در 
اســتان آذربایجان غربی و مرکزی افزایش داشــتیم 
اما در مجموع در ســایر اســتان ها ۱۹ درصد کاهش 
جانباختــگان داشــتیم. امیدواریم امســال هم همه 

دســتگاه ها تاش کنند که همچنان شاهد 
کاهش این تصادفات باشیم.

به گفته مومنی در طرح اربعین سال گذشته  
۴۲ درصــد از تصادفات به علــت عدم توجه 
به جلــو رخ داد و بیشــترین تصادفات نیز از 

ساعت ۱۲ تا ۱۶ رخ داده بود.
وی افزود: سال گذشته ســهم مرز مهران از 

ســهم ترددها بیش از ۳۸ هزار تردد بــود و ۳۴ درصد 
ترددها از این مــرز اتفاق افتــاد. همچنین ۷۵ درصد 

اتوبوس ها از سمت مهران تردد داشتند.
مومنی اظهارکرد: طرح ترافیکی اربعین از ۱۶ مرداد تا 
۸ شهریور اجرا می شــود و تیم های عملیاتی و امدادی 
و همه دســتگاه ها در این بازه زمانی در مراکز مختلف 
آماده باش خواهند بود. همچنیــن تمام عملیات های 

عمرانــی از ۲۰ مــرداد در اســتان هــای 
هدف شــامل ایام، خوزســتان، کرمانشاه، 
آذربایجــان غربــی، کردســتان، همدان 

،مرکزی و لرستان لغو  می شود.
رئیس پلیس راه با اشــاره به اینکه بیشترین 
تصادفات رانندگی در شــهریور ماه رخ می 
دهد؛ ادامه داد: در  شــهریور ســال گذشته 
آمار جانباختگان پنج درصد کاهش یافت.البته از اول 
امسال شاهد هســتیم که آمار تصادفات رو به کاهش 
اســت که امیدواریم تا پایان ســال این روند ادامه پیدا 
کند.اگر ما بتوانیم تصادفات شــهریور مــاه را کاهش 
دهیم ان شــاءالله تا پایان ســال این رونــد ادامه پیدا 
می کند.وی افزود: در شــهویور ماه ســال گذشته نیز 
بیشترین تصادفات به علت عدم توجه به جلو با آمار ۴۲ 

درصدی از کل دلایل وقــوع تصادفات بود. همچنین از 
ساعت ۱۶ تا ۲۰ نیز بیشترین تصادفات رخ داده بود.

رئیس پلیــس راه فراجا ادامه داد: اســتان های تهران 
و البرز در شــهریور ماه بیشــترین تردد را دارند. آمار 
جانباختگان در ســه ماه اول امســال و سال گذشته ۹ 
درصد کاهش داشت که امســال هم باید روند کاهشی 
حفظ شود.مومنی همچنین با اشــاره به فعالیت پایانه 
برکت در مرز مهران گفت: همه اتوبوس ها فقط باید از 
کمربندی غربی وارد پایانه برکت شــوند و این موضوع 

باید مورد توجه قرار بگیرد.
وی افزود: استراحت گاه ها و موکب های بین راهی باید 
ایجاد شود تا رانندگان به استراحت بپردازند. همچنین 
جایگاه ســوخت و اورژانس هوایی نیز از دیگر عواملی 

است که باید تقویت شود.

رئیس پلیس راهــور فراجا از آماده بــاش ۱۲ هزار 
مامور پلیس برای ماموریت اربعین در داخل کشور 
خبر داد و گفت: از آنجایی که نــاوگان حمل و نقل 
عمومی مــا توانایی ایــن حجم از تــردد را ندارد به 
زائران توصیه می کنم از خودروی شخصی استفاده 

کنند.
سردار سید تیمور حسینی در هشتمین جلسه کمیته 
هماهنگی اجرای طرح های ویژه ترافیکی که با حضور 
نمایندگان دســتگاه های مختلف در شهرک آزمایش 
برگزار شد، گفت: سال گذشته ماموریت خوبی را پشت 

سر گذاشــتیم و در کمال نظم و امنیت مراسم اربعین 
برگزار شــد به طوریکه حضرت آقا نیز از اقدامات همه 
دســتگاه ها قدردانی کردند. ان شــاءالله امسال هم با 
یک برنامه ریزی دقیق و پیــش بینی های لازم بتوانیم 
عملیات اربعیــن را مدیریت کنیم و مشــکل خاصی 

ایجاد نشود.
رئیس پلیس راهــور فراجا ادامــه داد: عمده هدف ما 
ایمنی ترد زائران اســت و ما امیدواریم همه زائرانی که 
از مرزهای شــش گانه عبور می کنند در مسیر رفت و 
برگشت هیچ مشــکلی نداشته باشــند و برنامه ریزی 

دقیقی باید انجام شود تا به هدفمان برسیم.
حسینی گفت: در همین راســتا ۸۰ هزار نفر در قالب 
دســتگاه های مختلــف و ۱۲هزار نیــروی پلیس در 
ماموریت اربعین آماده باش هســتند و به شکل شبانه 
روزی در طول تمام محورها مســتقر هستد. بر اساس 
آمار، مرز مهران و شــلمچه هنوز جــزو پرترددترین 
مرزها هستند و امسال احتمالا خســروی نیز پرتردد 

می شود.
رئیس پلیــس راهــور فراجا ادامــه داد: مــن از همه 

هموطنان درخواست می کنم قبل از شروع سفر، حتما 
اطاعات مورد نیاز خود را در سامانه سماح ثبت کنند تا 

برنامه ریزی ها به صورت دقیق انجام شود.
وی خطاب به اســتانداران اســتان های مرزی گفت: 
تمهیدات لازم در اســتان های ایام و خوزســتان که 
مرز های مهران وشــلمچه در آنها واقع هســتند؛ باید 
انجام شــود. اگر وضعیت پارکینگ ها مناسب نباشد ما 
با آشفتگی مواجه می شــویم بنابراین باید ساماندهی 

انجام شود. 
من به مردم توصیه می کنیم با وســایل نقلیه شخصی 
خود به مرزها مراجعــه کنند زیرا نــاوگان عمومی ما 
توانایی جابه جایی  این حجم از زائــران را ندارد اما باید 
قوانین به صورت دقیق رعایت شــود تا شاهد افزایش 

تصادفات نباشیم.
حســینی گفت: ســه میلیون و ۴۰۰ هــزار نفر برای 
شــرکت در پیاده روی اربعین ســال گذشــته حضور 
داشتند.امســال از ابتدای محرم شــاهد هســتیم که 
این رقم رو به افزایش اســت و احتمالا رشدی ۱۰تا۱۵ 
درصدی خواهد داشت. پیک رفت ۲۵،۲۶ و ۲۷ مرداد 

خواهد بود و تا سه شهریور توازن داریم اما از آن به بعد 
پیک برگشت زائران را خواهیم داشت.

رئیــس پلیس راهور فراجــا با بیان اینکــه باید میزان 
موکب ها باید افزایش پیــدا کند تا رانندگان بتوانند در 
زمان بازگشت بیستر استراحت کنند، گفت: همچنین 
همه مردم باید در ســامانه ثبت نام کنند تا از بیمه نیز 

استفاده کنند. 
امسال در گرم ترین روزهای سال این ماموریت را باید 
انجام دهیم و باید برنامه ربزی دقیق انجام شــود زیرا 
قطعا تردد در شب ها بیشتر خواهد بود و تمام دستگاه 

ها باید برای این مسئله آماده باشند.
رئیس پلیس راهــور فراجا اظهار کــرد: قطعا فعالیت 
دســتگاه های مختلــف در برگزاری ایمن و ســامت 
مراسم رابعین، ثواب زیادی دارد و امیدوارم امسال نیز 

شاهد اجرای ایمن این عملیات باشیم.
وی تاکید کرد: خط قرمز پلیس، تخلفات حادثه ســاز 
الخصوص سرقت غیرمجاز است که هم سرعت لحظه 
و هم سرعت متوسط بررسی می شود و نظارت و اعمال 

قانون حتما انجام می شود.

پلیس

پلیس

خریدار   رییس شــورای اســامی شهر 
تهران در مــورد آخرین وضعیت ســاخت 
و ورود واگن های چینی بــه تهران گفت: ۹ 
درصد از هزینه ســاخت واگن ها پرداخت 
شده و این وســایل حمل و نقل عمومی در 

حال ساخت است.
 مهدی چمران روز سه شــنبه در حاشــیه 
دویســت و پنجاه و دومین جلســه شورای 
اســامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: این مبلغ در قالب پیش پرداخت 
ساخت واگن هاســت و مابقی را فعا دولت 

پرداخت نکرده است.
وی با بیــان اینکه برای ســاخت اتوبوس ها 
هنوز پیش پرداخــت نداشــته ایم، افزود: 
اتوبوس ها نیز به محض پرداخت مبلغ مورد 
توافق ساخته می شــود و البته این ساخت 
بسیار ســریع است و مشــکلی نیست البته 
گفته شد که شــنبه گذشــته مبلغ پیش 

پرداخت اتوبوس ها نیز پرداخت شده است.
به گفته وی، البته نفت فروخته شــده و پول 
آن به بانک مرکزی داده شــده اما دوستان 
خوب ما در وزارت کشــور ایــن مبلغ را در 
جایی دیگــر هزینه کرده اند و تــا زمانی که 
مابقی پول پرداخت نشــود چین واگن ها را 

تحویل نخواهد داد.
وی ادامه داد: وزارت کشور بنابر ضرورتی آن 
مبلغ را مورد اســتفاده قرار داده است؛ مثل 
پرداخت پول گندم کــه از مالیات بر ارزش 
افزوده انجام شــده و بعــد از نامه نگاری ها 
جایگزین شد که در دولت ها چنین اتفاقاتی 

می افتد.چمران با بیان اینکه امروز اعتراض 
فرمانداری تهران به یکی از مصوبات پاســخ 
داده خواهد شد، اضافه کرد: این اعتراض در 

مورد فروش ملک در سعادت آباد بود.

دخالتی در انتصابات شهرداری ندارم
رییس شورای اسامی شــهر تهران با بیان 
اینکه بنــده هیچ دخالتــی در انتصابات در 
شهرداری ندارم، تاکید کرد: قانون نگفته که 
احکام مدیران یک ســاله باشد و شهردار در 

این مورد خودش باید نظر بدهد.
وی گفت: گــزارش معاون حمــل و نقل و 
ترافیک در مورد اقدامات انجام شــده برای 
خرید اتوبوس و واگن در چین ارائه می شود؛ 
طرح الزام شــهرداری به تشــکیل شورای 
راهبردی ســامت نیز مورد بررســی قرار 
خواهد گرفت و اگر فرصتی باشد آیین نامه  
اجرایی کمیســیون ماده پنج و حسابرسی 
شرکت بهره برداری مترو نیز بررسی خواهد 

شد.

حادثه ونک ترکیدگی لوله بود
 نه فرونشست زمین

وی با بیان اینکه سالهاســت از آب قنات ها 
استفاده می شود و لایروبی و تخریب در این 
زمینه بازسازی می شــود، یادآور شد: قنات 
موضعی اســت و ممکن اســت در فضایی 
موجب فرونشست شود اما نشست اخیر به 
دلیل ترکیدگی لوله آب بــوده و این اتفاق 

چند سال قبل در شهران نیز افتاده بود.
چمران تاکید کرد: آن نقطه که دچار حفره 

شد نقطه قدیمی نیســت اما در محله ما در 
خیابان مصطفی خمینــی و پانزده خرداد، 
تاکسی ها به دلیل فرونشست در زمین فرو 
رفته بودند؛ وقتی نشســت را پر می کنند و 
خاک دستی باشد چنین اتفاقی نیز می افتد 
و در زمان احــداث مترو مولــوی نیز خاک 
سست بود اما خوشــبختانه بدون حادثه از 

این مسئله عبور کردیم.
وی افزود: قرار بــود کل خیابان های تهران 
اســکن شــود تا بدانیم زیر زمین چه خبر 
اســت و زودتر به داد نقاطی کــه وضعیت 
بدی دارند، برسند البته در مواردی که لوله 
آب می ترکد با اســکن هم نمی توان از قبل 

تشخیص داد.
چمران با بیان اینکه آب انبار حاج موســی 
در نزدیکی خیابان مولــوی وجود دارد که 
بسیار زیبا و قدیمی اســت و پیش از انقاب 
به عنوان رســتوران از آن استفاده می شد، 
گفت: بعد از انقاب این آب انبار بســته شد 
و سال هاســت که خودروها از روی خیابان 
و این آب انبار با معماری بســیار زیبا عبور 

می کنند.
وی با بیان اینکه بودجه نمایشگاه سرزمین 
تمدن ها از محل بودجــه معاونت فرهنگی 
و اجتماعی اســت، افزود: مــا برنامه ای در 
شورای چهارم داشتیم که پارکی در جنوب 
تهران با اســتفاده از ارزش های معماری و با 
شــکلی حقیقی تر به صورت دائمی ساخته 
شــود زمین های آن اوقافی اســت و اگر به 

نتیجه برسد، ساخته خواهد شد.

خریدار  وزیر علوم با بیــان این که یکی از 
افتخارات مــن تفکیک معاونــت پژوهش 
و فناوری اســت، گفت: زمانی که پژوهش 
و فنــاوری باهم بود ســایه پژوهش بر روی 
فناوری افتاده بود و فناوری آن طور که باید، 

دیده نمی شد.
 دکتر زلفی گل از اوایل شــروع مســئولیت 
خود به عنــوان وزیــر علــوم، تحقیقات و 
فناوری، تصمیم گرفــت معاونت پژوهش 
و فنــاوری وزارت علــوم را بــه دو معاونت 
پژوهشــی و معاونــت فنــاوری و نوآوری 
تفکیک کنــد. آذرماه ســال ۱۴۰۰ دکتر 
پیمان صالحی به عنوان معاون پژوهشــی 
و دکتر علــی خیرالدین به عنــوان معاون 
فناوری و نــوآوری وزارت علــوم منصوب 

شدند.
حدود یک ســال بعــد با اســتعفای دکتر 
خیرالدین، دکتر امیــد رضایی فر به عنوان 
سرپرســت ایــن معاونــت انتخاب شــد. 

مرداد ماه ســال گذشــته نیز دکتر سجاد 
محمدعلی نژاد به عنوان معــاون فناوری و 

نوآوری وزارت علوم منصوب شد.
در آســتانه روزهای پایانی دولت سیزدهم 
ارزیابــی وزیر علــوم را از عملکــرد این دو 
معاونت پس از تفکیک جویا شدیم و این که 
آیا از نظر او پس از گذشــت حدود سه سال 
از تفکیک این دو معاونــت، آیا این تفکیک 

ضرورت داشت یا خیر؟
دکتر محمدعلی زلفــی گل در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در این مورد گفت: زیست بوم 
علم و فناوری مانند یک پازل اســت که اگر 
هر تکه آن وجود نداشــته باشد، باعث نقص 

می شود. 
علت جدا کردن پژوهش و فناوری از یکدیگر 
این بود که پیش از آن بــه پارک های علم و 
فناوری و مراکز رشــد در حوزه پژوهشــی 
توجــه لازم نمی شــد و بــه همیــن دلیل 
آن زمــان معاون علــم و فناوری ریاســت 

جمهوری به آن ها بیشتر توجه داشت.
وی ادامــه داد: از زمان شــروع فعالیت در 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری مشــاهده 
کردم که بخش فناوری در ایــن وزارتخانه 
کم رنگ اســت. برای این که فنــاوری را پر 
رنگ کنم، معاونت فنــاوری و نوآوری ایجاد 
کردم که قســمت تبدیل علم به فناوری را 
انجام دهند و انصافــاً کارهای خیلی خوبی 

انجام دادند.
وزیر علوم با بیان این که یکــی از افتخارات 
من این اســت که ایــن کار را انجــام دادم، 
گفت: در حال حاضر ۲۵۰ مرکز رشــد، ۵۹ 
پارک علم و فناوری و تعداد زیادی پردیس 
علم و فنــاوری و پارک های علــم و فناوری 

دانشگاهی داریم.
وی اظهــار کــرد: فعــالان فنــاوری در 
دانشــگاه ها پس از این تفکیــک در وزارت 
علوم یک مسئول پیدا کردند و امروز حرف 
آن ها در شــورای معاونین شنیده می شود. 

در صورتی که زمانــی که پژوهش و فناوری 
با هم بود ســایه پژوهش بــر روی فناوری 
افتاده بود و فناوری آن طــور که باید، دیده 

نمی شد.
وزیر علــوم در پاســخ به این ســوال که 
آیا وجود یک نظــام واحــد قدرتمند در 
کشــور برای پژوهش، فناوری و نوآوری 
نمی توانســت هم گرایی و هم ســویی این 
دو حوزه را بیشــتر کرده و کمک کند که 

این دو حوزه پیوســته به صورت هم راستا 
حرکت کننــد؟ گفت: ســطوح آمادگی 
فناوری )TRL( تا یک مراحلی مربوط به 
پژوهش و بعــد از این مرحلــه مربوط به 

فناوری است.
 کنار هم باشند محاســن و معایبی دارد. ما 
بررسی کردیم و دیدیم انتقاداتی که در مورد 
مقاله محوری مطرح می شد به این دلیل بود 

که پژوهش روی فناوری سایه انداخته بود.

ح ترافیکی اربعین از ۱۶ مرداد رئیس پلیس راه کشور خبرداد: اجرای طر

وی شخصی برای تردد به مرز استفاده کنید از خودر
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نگاهی به فیلم »آبی روشن«؛
کشف، شهود و تغییر در سفر جاده ای

نیره رضایی مطلق ، منتقد  فیلم »آبی روشــن« دومین اثر سینمایی 
بابک خواجه پاشــا پس از فیلم »در آغوش درخت«، در زمره فیلم های 

معناگرا با نگاهی عرفانی و جاده ای است.
معناگرایی که ســعی کرده بــه دور از لحظات گل درشــت، در قالب 
نمادپردازی و با تکیه بر شــخصیت پردازی مناسب حرف خود را بزند و 
تماشاگر را متوجه پیام خود کند. در کنار نگاه عرفانی و معناگرای فیلم 
با سفر جاده ای و سیر و ســفر روحانی مردی روبه رو هستیم که تحول او 

را درک می کنیم.
»آبی روشن« داســتان حاج یونس فرد معتمد شــهر و صاحب معدن 
فیروزه اســت که در معدن خود فیروزه ای گرانبها پیــدا می کند و نذر 
می کند که آن را به آســتان قدس رضوی اهدا کنــد اما در همین حین 
فیروزه به ســرقت می رود و نگهبان معدن کشته می شــود. یونس در 
جســت وجوی ســارق فیروزه، با دختری که نامزد عطا، شخصیتی که 

متهم به دزدی است، همسفر می شود.
ســفر حاج یونس و دختر برای یافتن عطا حقایق زیادی را از گذشــته 
مبهم حاج یونس برما می کند. فیلم بــا تمرکز روی زندگی حاج یونس 
او را از شخصیتی که به سبب کارهای خیر در شهرش به شهرت رسیده 
و همه به او احترام می گذارند، به شــخصیتی با گذشته اشتباه آمیزش 
می رساند. آدمی که به قول خودش سال ها آبرو خریده و با حس رضایت 
در تاش برای یک کار خیر دیگر اســت، حالا باید گذشــته خود را که 
فراموش کرده جبران کند. او باید به نوعی هویتش را بازیابد، خودش را 

پاک کند تا به مقام خدامی برسد.
فیلم طی یک سفر جاده ای به بعد روحانی شخصیت ها سفر می کند. هر 
چند برای این نوع از ســینمای جاده ای فرمول مشخصی وجود دارد و 
شخصیت ها برای رسیدن به هدفی مشخص سفر می کنند و ماجراهایی 
که در مسیر سفر چیده می شود حرف اصلی فیلم است اما بحث اصلی، 
مسیری اســت که با جست وجو، کشــف و شــهود و تغییر در آمیخته 
است. در »آبی روشن« این مسیر و فاصله رســیدن به مقصد سرشار از 
موقعیت های انسانی و المان های نمادین است. نمادهایی به انسانیت، 
اخاقیات و اعتقادات پیوند می خورد و با تحــول حاج یونس به مقصد 

می رسد.
فضای روستایی فیلم با نماهای باز، طبیعت، آســمان آبی و جاده های 
سرســبز، جنبه های بصری اثر را تامین می کنــد و غلبه رنگ های آبی، 
فرصت درک لایه های پنهــان فیلم را به مخاطب می دهــد و از ارتباط 
بینامتنی عناصر درون آن حکایت می کند به طوری که در مســیر این 
سفر شخصیت های قصه اضافه می شوند و شناخت نهایی از حاج یونس 
و نامزد عطا در پایان به درســتی شــکل می گیرد. مانند همیشه فیلم 

دست روی قضاوت آدم ها می گذارد.
حاج یونســی که منزله اجتماعی بالایــی دارد و به دلیــل این جایگاه 
قصد خادمــی امام رضــا)ع( را دارد در طول فیلــم جنبه های دیگری 
از شــخصیتش نمایان می شــود سرگذشــتی که هرچنــد به ظاهر 
حاج یونس در آن بی تقصیر اســت اما چیزی از قصور او کم نمی کند در 
مقابل مخاطب با ایوب روبرو می شود. شــخصیتی که مرتبه اجتماعی 
پایین تری نســبت به حاج یونس دارد اما نقطه ســفیدی در ســیاهی 
درونش به مخاطب نشــان می هد. رویارویی یونس و ایوب بازگشــایی 
تمامی ابهامات است و تحول شخصیتی ایوب غافلگیری بزرگ داستان 
اســت که بازی مهران غفوریان به دلیل استایل و شــناخت خوبی که 
از این شــخصیت دارد به این شــناخت و تحول کمــک می کند. کلید 
موفقیت فیلم و ظرافتــش نیز در حد و مرز تغییر شخصیت هاســت تا 

تحول آدم ها غیرواقعی به نظر نرسد.
آبی روشــن از به کار بردن نمادها ابایی ندارد و همه آن ها به درک بهتر 
فیلم کمک می کند. ابتدای فیلــم وقتی لباس خادمــی در قد و قواره 
حاج یونس نیست و باید آســتین و قد لباس اصاح شــود تا اندازه یک 
خادم امام رضا )ع( شود به شــکل واضحی یک نمادپردازی ظریف را به 
نمایش می گذارد یعنی حاج یونس قبل از خادمی باید خرده حســابی 
راکه دارد صاف کند تابه مقام خادمی برســد. یا وقتــی حاج یونس زیر 
باران برای نجات یک آهو داخل آن دشــت ســبز می رود و دستانش با 
تمشــک های دشــت قرمز می شــود و یا پان پایانی فیلم که انگشتر 
فیروزه ایِ را در دست حاج یونس به نمایش می گذارد همگی نمادهای 
قابل تاملی هســتند که قابل توصیف نیســت و با درک مخاطب پیوند 
می خورد. به همیــن دلیل پیش از اینکه آبی روشــن را فیلمی معناگرا 
بدانیم باید آن را فیلمی با درونمایه هــای عرفانی که مضامین دینی به 

کمک ترجمه این عرفان  آمده اند به شمار آوریم.
خواجه پاشــا کارگردان فیلم با دقت بازیگرانش را انتخاب کرده است. 
انتخاب مهران احمدی که دومین تجربه همکاری با خواجه پاشا را دارد 
به قصد غافلگیر کردن مخاطب بوده  اســت. احمــدی در کنار کاراکتر 
بهبود با چشــم های نامتعادل در»پایتخت« و شــمایل کاک شوان با 
چشــم های عاری از انســانیت در »غریب«، این بار تاش ویژه ای برای 
متفاوت بودن و کلیشه شکنی کرد.سارا حاتمی برنده سیمرغ جشنواره 
فجر چهل و یکم نقش ســتاره نامزد عطا را کاما ملموس و قابل درک 
بازی کرد. تعارض میان او و حاج یونس که رفتارهایش را درک نمی کرد 
کاما برخاسته از فاصله این دو نســل است. چای دادن ستاره به زندانی 

که منجر به فرار او می شود نمونه ای بارز از این دیدگاه است.
با این حال کارگردان با همســفر شدن سرباز و ســتاره، عروس ایوب و 
رسیدن به قهوه خانه و امامزاده ای که نواده امام رضاست راه را برای حاج 
یونس باز می کند. دزد پیدا می شود و حاج یونس آهوی درون تور را آزاد 
می کند و نشانه ها گواه این هستند که یونس شایسته خادمی امام رضا 
)ع( اســت. اما در این دینداری حاج یونس تنها نیست و وجوه دینداری 
و معنویت در شــخصیت های دیگر قصه متناســب با ویژگی هایشان 
نشان داده می شــود تا حلقه دینداری را فراتر از آدم هایی که نشانه های 
دینداری دارند بگســتراند. از این رو هر شخصیت با هر ویژگی به نحوی 
با معنویات گــره می خورد و ملودرامی، معناگرا و قصه گو در ســینمای 

اخاق مدار شکل می گیرد.
مهران احمدی، مهران غفوریان، ســارا حاتمی، مرتضــی امینی تبار، 
روح الله زمانی، علی اکبر اصانلو و کاظم هژیرآزاد در این فیلم سینمایی 

به ایفای نقش پرداختند.

 
 

نخستین جایزه ملی »خبرتاک« اهدا می شود
 نخســتین جایزه ملی خبرنــگاری اوان کودکی )خبرتــاک( به همت 

سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک برگزار می شود.
 نخســتین جایزه ملی خبرنــگاری اوان کودکی )خبرتــاک( با هدف 
شناسایی و شبکه سازی فعالان و تنظیم گری اخبار و تولیدات رسانه ای 
فاخر این زیســت بوم و همچنین معرفی و مرجع سازی این سازمان در 
میان رســانه ها، فعالان رســانه ای و عموم مردم به همت سازمان ملی 

تعلیم و تربیت کودک برگزار می شود.
این رویداد در محورهای »گفتمان سازی اوان کودکی«، »اطاع رسانی 
رویدادها و اخبار امیدآفرین اوان کودکی«، »شناسایی، احصاء، تحلیل 
و بررســی چالش های اوان کودکی با رویکرد حل مسئله«، »معرفی و 
ترویج فعالیت های خاقانه اوان کودکی«، »ترویج و الگوسازی از مفاخر 
و نخبگان، مراکــز و فعالیت های مربــوط به اوان کودکــی«، در چهار 
قالب »خبر مکتوب«، »گزارش مکتــوب میدانی/ تحلیلی/ تحقیقی«، 
»یادداشــت/ مقاله« و »اینفوگرافی/ عکس نوشته«، هفدهم مردادماه 
همزمان با روز خبرنگار و اختتامیه ســومین گام یارستان کودکستان 

برگزار خواهد شد.

یادداشت

قاب

 نمایش »خون مردگی« به کارگردانی مهدی جلینی، 
اثر منتخب استانی جشــنواره تئاتر فجر، خود را برای 

اجرا در سالن قشقایی تئاترشهر آماده می کند.
نمایــش »خون مردگــی« به نویســندگی محســن 
 سنگ ســفیدی و کارگردانی مهدی جلینــی با بازی 
فائــزه  گوهری پور، زهــره  علوی، احســان  افچنگی، 
هادی  قلیچی پور، محمد  باقرآبادی، ندا  خورشــیدی، 
رضا  رسولی پور، ســید  محمدامین  قریشی، از ساعت 
۱۸:۳۰ روز پنجشــنبه، ۱۱مــرداد ۱۴۰۳، میزبــان 
مخاطبــان و عاقه مندان خواهد شــد.در خاصه این 
نمایش ۷۵دقیقه ای از زبان نویســنده اثر آمده است؛ 
»ثریا ابراهیمی، بیماری در بخــش مراقبت های ویژه 
یک بیمارستان اســت که به دلیل وخامت حال، مورد 
آزمایش قرار می گیــرد. نتیجه آزمایش پزشــکان را 

بهت زده می کند و متوجه می شوند که...«
همچنین از عوامــل این نمایــش می توان 
به؛ مجــری طرح: محمــد لهاک، مشــاور 
کارگــردان و بازیگردان: احســان افچنگی، 
دســتیار کارگردان: مهراوه طالبی، منشی 
صحنه: میترا تــاج، مدیر تولیــد: مصطفی 
لعلیان، مشــاور پروژه: محمدرضا چشمی، 

طراحان صحنه: علی رســتمی منش و محمد دارینی، 
مدیر صحنه: محمدهادی درخشنده، دستیار صحنه: 
کوشا محســن زاده، اپراتور نور: مطهره بهرامی،اپراتور 
موســیقی: مریم ســوری، امور مالی: معصومه دولت 
آبادی، طراح لباس: صبا شمســایی، طــراح گرافیک: 
پوریا احمدیان، طراح تیزر: علیرضا رسول زاده، عکاس 
تبلیغات: ماهرخ طبیبی و ســهیل دولت آبادی، مدیر 

روابط عمومی: امیرعباس حیــدری و مدیر 
امور رسانه: امیر پارسائیان مهر اشاره کرد.

جلینی سوابق متعددی در زمینه بازیگری، 
مدیریت تولیــد، نورپــردازی و کارگردانی 
تئاتــر دارد کــه می تــوان بــه کارگردانی 
آثاری همچــون؛ اگه بارون ببــاره و بازی در 
نمایش هــای؛ اژدهاک، هشــتمین ســفر 
ســندباد، غریبانــه، چند قطــره خون، افراســیاب، 
عشــق آباد، کلومردگان، مجنون قجری، ترناس جان، 
ســه قد ســه جاف، مرز باریک، طوطی مرده و مجلس 

شاه کشی اشاره کرد.
وی در ســومین تجربــه کارگردانــی خود به ســراغ 
نمایشــخونمرگی رفت. وی با این نمایش بسیار خوش 
درخشــید و عناویــن و جوایز متعددی کســب کرد 

که از جمله می تــوان به؛ )اثر برگزیده ســی و یکمین 
جشــنواره تئاتر اســتان خراســان رضوی ۱۴۰۰(، 
)رتبه اول کارگردانی از ســی ویکمین جشنواره تئاتر 
اســتان خراســان رضوی(، )رتبه اول نویســندگی از 
سی ویکمین جشــنواره تئاتر استان خراسان رضوی(، 
)رتبه دوم بازیگری مرد از سی ویکمین جشنواره تئاتر 
اســتان خراســان رضوی(، )رتبه دوم بازیگری زن از 
سی ویکمین جشــنواره تئاتر استان خراسان رضوی(، 
)رتبه ســوم بازیگری زن از ســی ویکمین جشــنواره 
تئاتر استان خراســان رضوی(، )اثر منتخب نخستین 
جشــنواره تئاتر هم آغاز ۱۴۰۲(، )رتبه سوم بازیگری 
مرد از نخستین جشــنواره تئاتر هم آغاز(، )رتبه سوم 
بازیگری زن از نخســتین جشــنواره تئاتر هم آغاز( و 

عناوین دیگر اشاره کرد.

خون مردگی

خریدار  کارگردان مســتند »ســرطان 
اجتماع« با بیان این کــه هدف این اثر فقط 
افشاگری فســاد نیســت گفت: در مستند 
»ســرطان اجتماع« به سراغ حفره هایی که 
در ســاختار اداری وجــود دارد و به راحتی 

منجر به تولید فساد می شود رفته ایم.
مستند »ســرطان اجتماع« به کارگردانی 
محسن اســام زاده که پس از ۵ سال تاش 
بی وقفه تولید شــده اســت، بــا رویکردی 
متفاوت به سراغ پرونده های فساد اقتصادی 
در کشور رفته و با افشای گلوگاه های فساد، 
زنگ خطر را برای مسئولان به صدا درآورده 

است.
محســن اســام زاده چهره هنر انقاب در 
ســال ۱۴۰۲ که صاحب آثار مستند زیادی 
است و بارها به ســراغ موضوعات مختلف با 
سختی های خاص خودش رفته است، این 
بار دســت به تولید اثری زده است که فساد 
را در موضوعات مختلفی از قاچاق ســوخت 

و بورس کالا تا نظام پزشکی نشان میدهد.
وی درباره موضوع »ســرطان اجتماع« که 
این روزها در حال پخش از شــبکه مستند 
اســت در گفت وگو با خبرنــگار تلویزیون 
ایرنا گفــت: این مســتند درباره مفاســد 
اقتصادی اســت و رویکرد آن بــه گونه ای 
است که به سراغ جاهایی می رویم که فساد 
در حال تولید است و کشور و ضابط قضایی 
را درگیر کرده اســت. یعنی حفره هایی در 
ســاختار اداری و دولتــی که مفســدین از 
آن ســو اســتفاده می کنند و منجر به یک 
فســادی می شــود. در واقع در این مستند 
به گلوگاه هــای تولید فســاد پرداخته ایم. 
پرونده هــای مختلفی از قاچاق ســوخت، 
بورس کالا، گمرک، خصوصی سازی و .. در 

این مستند بررسی می شود.
وی درخصوص روند ســاخت »ســرطان 
اجتماع« ادامــه داد: من همواره مفاســد 
اقتصادی دغدغــه ام بوده و پیشــنهاداتی 
برای ساخت مســتند با این موضوع داشتم 
اما نسبت به ســاخت آنها رغبتی نداشتم؛ 
چون برای مردم آورده ای نداشــت و بیشتر 

پروپاگاندا و سروصدا بود تا رفع مشکل.
اســام زاده افزود: اما از طرف شبکه مستند 
پژوهشــی درباره گلوگاه های فساد به من 
پیشــنهاد شــد که معلوم بود کار عمیق و 
استخوان داری اســت و موضوع مورد عاقه 
خودم هم بود. چون هم می توان مشــکل را 
با زبان مســتند بیان کرد و هم می شــود به 
راهکار رســید و فضای آن فقط افشــاگری 

فسادنیست.
کارگردان این مســتند دربــاره مدت زمان 
پیش تولید و تولید مســتند بیان کرد: من و 
آقای یاسر قدسی، نویسنده مستند چندین 
ماه با کارشناســان مختلف صحبت کردیم 
تا توانســتیم از مرحله پیش تولید به تولید 
برســیم اما تازه در مرحله تولید هم کش و 
قوس فراوان داشــتیم. اینکه همه مصاحبه 
کنند و بتوانیم همه مسئولان و کارشناسان 
خبره را پــای کار بیاوریم فرایند ســخت و 
زمان بری بود. مــا حدود یک ســال زمان 
گذاشتیم تا با یک مســئول مصاحبه کنیم. 
یعنی این مدت طول کشــید تا به ما اعتماد 

کنند که ما دنبال حل مشکات هستیم. ما 
سعی کردیم یک مستند خوب بسازیم و به 
همین دلیل روند تولید این مســتند از سال 

۹۷ شروع شد و ۵ سال طول کشید.

مستندساز تنها به دنبال سروصدا و 
حاشیه نباشد

این مستند ســاز درباره چالش های ساخت 
این اثر گفت: از چالش های ســاخت آثاری 
از این دست این است که مستندساز تنها به 
دنبال سروصدا و حاشیه نباشد و کار را بیش 
از حد ژورنالیســتی نبیند و بــه دنبال حل 
مشکل باشد و جسارت این را داشته باشد که 
وارد پرونده های حســاس بشود و افشاگری 
کند. اما همــه چیز را افشــاگری نبیند و به 
دنبال ارائه راهکار باشــد؛ ایــن خیلی مهم 
اســت و این مســئله کار را خیلی ســخت 
می کند؛ چرا که وارد موضوعاتی می شــوی 
که خودت باید روی آنها مســلط شــوی و 
بتوانی صحبت کارشناســان و مســئولان 
مختلف را بشــنوی و بعد به راهکار برسی؛ 

ولی آن راهکار را در فیلمــت بگنجانی این 
خیلی کار سختی است.

سه مدیر شبکه تغییر کرد
اســام زاده اضافه کرد: بــرای مثال وقتی 
پرونده قاچاق ســوخت را بررسی می کنی، 
می فهمی ۲۰۰ تــا ۳۰۰ شــرکت قاچاق 
ســوخت انجام می دهند. ما بایــد ببینیم 
مشــکل سیســتم کجاســت کــه چنین 
شــرکتهایی وجود دارند. باید با مسئولین 
وزارت نفــت، اداره اســتاندارد و گمــرک 
صحبت کنیم. باید فیلمبردار را بفرســتیم 
که با رانندگان صحبت کنــد و روند نمونه 
گیری سوخت را ببیند و به آزمایشگاههای 
وزارت نفــت برویم و ببینیم دقیقا مشــکل 
از کجاست. شــما روند را ببینید که چقدر 

پیچیده و زمانبر است. 
در کنار آن مجــوز فیلمبــرداری در مراکز 
مختلف هم هســت و در عیــن حال روحیه 
مطالبه گــری هم باید داشــته باشــید که 
بتوانید با همه ایــن مراکز صحبت کنید. در 

مدت ساخت این مستند ســه مدیر شبکه 
تغییر کرد تا این کار تولید شود.

روح کلی کار دست نخورده
وی در پاسخ به این ســوال که آیا برای این 
مستند دچار سانسور و ممیزی هم شده اید 
توضیح داد: ما ســعی کردیم مستند برای 
پخش مشــکلی نداشته باشــد و محکم و 
صریح صحبت کنیم و اگر شــکایتی هم بود 
محکم پای آن ایســتاده ایم. اصاحیه هایی 
از سوی شبکه داشته اما روح کلی کار دست 
نخورده و بدون سانسور است و هیچ قسمتی 

هم حذف نشده است.
اســام زاده درخصوص گزینش مسئولانی 
که جلوی دوربین قرار گرفته اند عنوان کرد: 
ما ســعی کردیم در این مستند مسئولان و 
کارشناســانی که حرفی برای گفتن داشته 
باشــند و درگیر این پرونده ها بوده اند را با 

آنها گفت و گو کنیم.
وی در پایان ضمن ابــراز امیدواری از تولید 
آثاری ایــن چنینی که میتوانــد برای حل 
این مفاســد راهگشا باشــد یادآوری کرد: 
من خودم ناامیــد نبودم و با خــودم گفتم 
که حالا می توانم تاثیر گذار باشــم و فضای 
رســانه ای کشــور هم به گونه ای است که 
می پذیرد مســتند »ســرطان اجتماع« را 
تولید کنــم. در این مســتند روی صحبت 
من با مسئولین است که باید به سمت روند 
اصاح ساختار اداری و پر کردن حفره هایی 
که از آن سواستفاده می شود بروند. این فیلم 
در عین اخطار دادن راهــکار هم می دهد و 
خوب است که این مستند در ابتدای دولت 
جدید درحال پخش اســت و دولت جدید 
می تواند از آن اســتفاده کند تا مشکات را 

در زمینه های مختلف حل کند.
مستند ۱۰ قسمتی »سرطان اجتماع« که 
محصول مشترک شــبکه مستند، موسسه 
فرهنگی هنری اندیشــه شــهید آوینی و 
مرکز هنری رسانه ای نهضت است از شنبه 
۶ مرداد پخش خود را از شبکه مستند آغاز 

کرده است.

خون مردگی به تهران رسید

فرنوش عابدی:

استقلال انیمیشن از بخش دولتی جلوی مهاجرت نخبگان را می گیرد
خریــدار  فرنــوش عابــدی کارگردان 
انیمیشــن معتقــد اســت که اســتقال 
انیمیشن ایران از بخش دولتی و درآمدزایی 
عماً جلوگیری از مهاجــرت نخبگان را در 

پیش دارد.
فرنوش عابدی کارگردان انیمیشــن درباره 
وضعیت کنونی انیمیشــن در کشــورمان 
گفت: بحران اقتصــادی در همه جای دنیا 
و بالطبــع در ایــران کمی بنیه انیمیشــن 
را تضعیــف کرده اســت. به خصــوص در 
کشــورهایی مانند ایران کــه عماً بخش 
خصوصــی وجود نــدارد به غیــر از معدود 
انیمیشــن های تبلیغاتــی یا مثــاً تیتراژ 
ســریال ها و … کــه بــا حمایــت بخش 
خصوصی ساخته می شــوند. در این شرایط 
چه خوشمان بیاید و چه نه دولت و در راس 
آن مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی 
و پویانمایــی با امید به تاســیس بنیاد ملی 
پویانمایی بزرگترین حامی انیمیشن هنری 
و تجاری در کشور ما هستند. طبیعتاً در این 
شــرایط قدبلندترها سرشــان از آب بیرون 
است اما ممکن اســت آن ها نیز دوام زیادی 

نداشته باشند.
وی افــزود: اکنون کســی توان ســاخت 

پروژه های بــزرگ را بدون کمــک دولتی 
ندارد. معــدود آثــار کوتــاه ارزان قیمتی 
پیش تر ســاخته شده اســت که البته برای 
تولید همان آثار نیــز اکنون باید هزینه های 

گزافی پرداخت کرد. 
راهکار بــرون رفــت از این مشــکل قطعاً 
نگاه به بیــرون از ایران با توجــه به نیروی 
ارزان و متخصــص در داخل ایران اســت. 
اکنــون ســاخت پروژه های مشــترک با 
ســرمایه گذاری خارجی با توجه به شرایط 
سیاســی و اقتصــادی کشــور خیلــی در 

دسترس نیست. 
البتــه معــدود افــرادی بــا لینک هــای 
غیرمستقیم در کشــورهای همسایه مانند 
ترکیه، عمان و روســیه تا اندازه ای اتفاقات 
خوبی را رقم زده اند که اســتثنا اســت و نه 
قاعده. ما نیز می دانیم که به اســتثنا خیلی 
امیدی نمی توان بست و جریان سازی یعنی 

شکستن دایره استثنائات.
کارگردان انیمیشــن »ملکوت« با اشــاره 
به لزوم استقال انیمیشــن کشور از بخش 
دولتی گفــت: اســتقال انیمیشــن ما از 
بخش دولتی و درآمدزایی عماً جلوگیری 
از مهاجــرت نخبگان را در پیــش دارد و در 

ادامه به دست آوردن ســهمی از بازارهای 
جهانی و اعتمادســازی و کاهش ریســک 
برای شــرکت های خارجی را بــرای ما به 
ارمغان مــی آورد. البته هنــوز اعتقاد دارم 
ماننــد بســیاری از کشــورهای اروپایی و 
اســکاندیناوی یا حتــی روســیه و کانادا 
حمایت دولتی باید همچنــان پابرجا بماند 
مانند المپیک و ورزش هــای قهرمانی که 
از پول مــردم هزینه می کننــد، حتی اگر 
بدون بازگشــت مالی و فقط برای غرور ملی 
و فرهنگی و اعتبار جهانی برای آن کشــور 

باشد.
کارگردان »سمپاش« درباره بازخورد افراد 
خارج از کشــور نســبت به انیمیشن ایران 
بیان کرد: در جشنواره های مختلفی که در 
کشورهای خارجی شرکت کرده ام رویکرد 
و نــگاه هنرمنــدان، مدیران و مســئولان 
مربوطه به فیلمســازان و آثار ایرانی بسیار 
خــوب و قابل احتــرام بوده اســت؛ از حق 
پخش های قابل توجه گرفته تا بحث داوری 
کردن. دادن حق پخــش حتی برای یک بار 
نمایش فیلمتان به نوعــی عزت و احترام به 
خودتان و اثر هنری تان اســت که البته در 
مقیاسی بزرگ حتی درآمد قابل توجهی به 

همراه خواهد داشت.
وی عنوان کرد: نهادی مانند مرکز گسترش 
یک میراث است و متعلق به شخص یا دولت 
یا وزراتخانه خاصی نیســت. اینگونه نهادها 
باید با پــول مردم بــرای مــردم و اعتای 
فرهنــگ و هنر انیمیشــن تــاش کنند. 
البته اعتقــاد دارم که مرکــز هنوز ظرفیت 
و پتانســیل بالاتری دارد که می توان از آن 

استفاده کرد.

عابدی در پایان درباره پروژه های آینده خود 
توضیح داد: یک انیمیشن کوتاه را با حمایت 
مرکز گســترش در انتهای تابستان به اتمام 
خواهم رســاند و قرار اســت یک انیمیشن 
کوتاه دیگــر را احتمالاً با یــک جای دیگر 

شروع کنم. 
همچنین در حال مذاکره برای ساخت ۲ اثر 
سینمایی هستم که یکی در داخل و دیگری 

در خارج از کشور تولید می شود.

خریــدار  ســریال کارآگاهی کــه آنگا مــرکل را 
شخصیت اول خود کرده، برای ســاخت قسمت سوم 

هم برنامه دارد.
 به نقــل از ددلایــن، ســریال تلویزیونــی »میس 
مــرکل« که آنگا مــرکل را به عنوان یــک کارآگاه 
در شــهری کوچک تصور می کند، با ساخت قسمت 

سوم ادامه می یابد.
تاکنون ۲ فیلم ۹۰ دقیقه ای برمبنای این ســوژه ساخته 
شده و حالا قســمت سوم آن هم در دســت ساخت قرار 

گرفته است.
در این ســریال که با اقتبــاس از کتاب های نویســنده، 
طنزپرداز و بازیگر دیوید ســافیر ساخته شــده، کاترینا 

تالباخ بازیگر آلمانی فیلم »طبــل حلبی« در نقش آنگا 
مرکل ظاهر شــده و داســتان درباره صدراعظم ســابق 
آلمان است که همراه همسرش به یک شهر کوچک نقل 
مکان می کند و با خبر یک قتل عجیب روبه رو می شــود 
و از آنجا که حوصله اش ســر رفته به عنوان یک کارآگاه 

آماتور به جستجو می پردازد.

فیلمنامه این مجموعه توســط سافیر و اســتفان کانتز 
نوشته شده و کریستوف اشــنی کارگردانی آن را انجام 

می دهد.
این مجموعه که متعلق به شــبکه RTL آلمان است، به 
تعدادی از شبکه های اروپایی فروخته شده و به تازگی در 

آمریکا هم پخش کننده ای یافته است.

صدراعظم سابق آلمان کارآگاه شد
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میدان

گفته می شود مســی ها در ادامه فعالیت خود در بازار 
نقل وانتقالات تابســتانه به دنبال جذب امیرارســان 

مطهری هستند.
 مس رفســنجان در شــرایطی خود را برای حضور در 
بیســت وچهارمین دوره لیگ برتر آمــاده می کند که 
گفته می شود نارنجی پوشــان درگیر مشکات عدیده 
مالی هســتند و همین مســئله باعث شــده تا محرم 
نویدکیا بار دیگر نســبت به اســتعفا از ســمت خود، 
مدیران باشگاه را تهدید کند؛ آن هم در حالی که گفته 
می شود مسی ها مطابق با خواسته های محرم نویدکیا 
مشــغول به فعالیت در بازار نقل وانتقالات هستند اما 
طبق آخریــن خبرها، رضایت این ســرمربی جوان اما 

باتجربه فعاً جلب نشده است.
علی شــجاعی در کنار فرشــید اســماعیلی و مهدی 

شــریفی، ۳ خرید شــاخص مس رفسنجان 
در بازار نقل وانتقالات تابســتانه محســوب 
می شــوند و در طــرف مقابــل، نــام داوود 
نوشــی صوفیانی، رامتین ســلیمان زاده و 
محمدمهدی محبی در کنــار منتظر محمد 
در فهرست خروج مس دیده می شود. جالب 
آنکه فعاً تناســب زیادی بیــن ورودی ها و 

خروجی های مس رفســنجان به چشــم نمی آید و به 
نظر می رسد که این مســئله زمینه ساز انتقادات محرم 
نویدکیا شــده است. وجه اشــتراک ۳ خرید تابستانی 
مس، تجربه بــازی آن ها در یکــی از دو تیم پرطرفدار 
پایتخت اســت و اگر اتفاق خاصــی رخ ندهد، احتمالاً 
چهارمین خرید مســی ها هم از جمع بازیکنان سابق 

سرخابی ها خواهد بود!

 مطهری، رقیب تازه شهباززاده 
در خط حمله مس؟

محرم نویدکیا بــا وجود ادامــه همکاری با 
ســجاد شــهباززاده و البته نامشخص بودن 
وضعیت حســین مهربان، همچنان نسبت 
به تقویت خــط حمله تیمــش تاکید دارد 
و در این مســیر، خواسته ســرمربی جوان 
نارنجی پوشــان بعد از جذب مهدی شــریفی، خرید 
امیرارســان مطهری اســت؛ آن هم در شــرایطی که 
مطهــری یکــی از چهره هــای باتکلیــف بــازار 
نقل وانتقالات تابســتانه محســوب می شــود و بعد از 
روزهای ناموفقی که در فصل اخیر در تیم های استقال 
و تراکتور تبریز پشت ســر گذاشت، فعاً مهاجم اسبق 

استقال به سراغ انتخاب تیم جدیدش نرفته است.

در انتظار تصمیم نهایی مهاجم استقلالی
مطهری که روزهای پرفرازونشــیبی را در اســتقال 
پشت سر گذاشــت و بدون شک درخشــش های او در 
داربی پایتخت، بهترین خاطرات این مهاجم باتجربه از 
استقال است، حالا در مسیر انتخاب تیم جدیدی قرار 
گرفته و گفته می شود که مذاکرات مسی ها با مطهری 

مثبت پیش رفته است.
 مهاجم ۳۱ ســاله فوتبال ایــران که تجربــه بازی در 
تیم های نفت تهران، پارس جنوبــی جم، صحم عمان 
و ذوب آهن اصفهان را هم در کارنامــه اش دارد، هنوز 
پاســخ نهایی را به مســی ها نداده و گفته می شــود ۲ 
پیشنهاد دیگر هم روی میز مطهری است و احتمالاً او تا 
پایان هفته تصمیم نهایی اش درباره انتخاب تیم جدید 

را خواهد گرفت.

تیم فوتبال ســپاهان در حالــی باید بــرای برگزاری 
نخســتین دیدار خود در پلی آف لیگ نخبگان آســیا 
مقابل شــباب الاهلی امارات قرار گیرد که ترکیب این 
تیم نسبت به فصل گذشــته با تغییرات زیادی همراه 
بوده است. تیم فوتبال ســپاهان در اولین بازی خود در 
مرحله پلی آف لیگ نخبگان آسیا باید روز سه شنبه ۱۶ 
مرداد در ورزشــگاه نقش جهان رو در روی تیم شباب 
الاهلی امارات قرار گیرد. ســپاهان در صورت پیروزی 
در این بازی خانگی بایــد در دومین دیدار پلی آف لیگ 

نخبگان آسیا به مصاف الغرافه قطر برود.
تیم ســپاهان برای این بازی مهم، هــادی محمدی، 
محمد دانشگر و سیاوش یزدانی ۳ مدافع اصلی خود را 
به دلیل محرومیت در اختیار ندارد و »ژوزه مورایس« 

ســرمربی پرتغالی ایــن تیم بایــد از نفرات 
جدید در ترکیب خــود اســتفاده کند و به 
نوعــی خریدهای جدید ســپاهان در اولین 
مســابقه مهم خود برای این تیــم به میدان 

می روند.
به احتمال زیاد مورایس در این بازی، از زوج 
»وحدت هنانوف« و محمدامین حزباوی در 

قلب خط دفاع تیم خود استفاده خواهد کرد و در سمت 
چپ با توجه به جدایی امیــد نورافکن و میاد زکی پور 
از این تیم، حســین گــودرزی مدافع فصل گذشــته 
شمس آذر راهی سپاهان شــد و او باید در اولین بازی 
خود در این پست برای تیمش به میدان برود. در سمت 
راســت مورایس دو بازیکن آماده )صالح حردانی و آریا 

یوسفی( را در اختیار دارد.
حردانی و یوسفی هر دو با آمادگی خوبی در 
تمرینات سپاهان حاضر شــده اند و با توجه 
به تجربه بیشــتری که حردانی در تیم ملی و 
استقال تهران کسب کرده بعید نیست این 
بازیکن در ســمت راســت خط دفاعی برای 
ســپاهان به میدان برود که اگــر این اتفاق 
رخ دهد خط دفاعی سپاهان نســبت به ترکیب فصل 

گذشته خود تغییر ۱۰۰ درصدی داشته است.
با جدایی فرشاد احمدزاده، مهدی لیموچی یکی دیگر 
از بازیکنان تازه به خدمت گرفته شده سپاهان می تواند 
فرصت خودنمایی داشته باشد. این بازیکن مورد توجه 
پرسپولیس هم بود اما تصمیم گرفت تا فوتبال خود را 

در تیم سپاهان دنبال کند.
در ســمت چــپ هــم مورایــس می توانــد از بیــن 
محمدمهدی محبــی و رضا شــکاری یــک بازیکن 
را در ترکیــب اصلی خود قرار دهــد. در خط حمله هم 
رضا اســدی پس از چند مدت که به دلیل مصدومیت 
از ترکیب ســپاهان دور بود بار دیگر آمــاده حضور در 
میادین شــده و از آمادگی خوبی هم برخوردار اســت. 
کاوه رضایی هم که فصل گذشــته اغلــب به عنوان یار 
تعویضی برای سپاهان به میدان می آمد می تواند زوج 
اسدی را در خط حمله تشــکیل دهد. کاوه رضایی در 
دیدارهای تدارکاتی ســپاهان در ترکیه درخشــش 
بسیار خوبی داشــته و نظر مورایس را برای قرار گرفتن 

در ترکیب اصلی جلب کرده است.

چهره

سپاهان

خریدار  دراگان اســکوچیچ برای تقویت 
خط دفاعی تراکتور خواهــان جذب عارف 

غامی شده است.
 تراکتوری هــا بعد از توافــق غیرمنتظره با 
دراگان اسکوچیچ و استخدام این سرمربی 
کروات در نقش ســکان دار جدید تیم شان، 
وارد بازار تابستانه شــدند و علیرضا بیرانوند 
در کنــار دانیــال اســماعیلی فر، ایگــور 
پوستونســکی و مهدی ترابــی، خریدهای 
تراکتــور تبریــز در بــازار نقل وانتقالات 
محسوب می شــوند. در کنار جذب ۴ ستاره 
اسم ورســم دار، گفته می شــود که تقای 
سرخ پوشان تبریزی در بازار تابستانه ادامه 
دارد و آن هــا همچنان در ســودای تقویت 

فهرست تیم خود هستند.
شاگردان اســکوچیچ این روزها عازم کشور 
ترکیه شــده اند تا اردوی آماده سازی خود 
را به میزبانی آنکارا برگــزار کنند. همزمان 
با برپایــی اردوی پیش فصل سرخ پوشــان 
تبریزی در آنکارا، مدیران باشگاه تراکتور در 
تقا برای تقویت فهرست تیم شان هستند 
و در ایــن مســیر مطابق با خواســته های 
سرمربی کروات کار خود را در بازار تابستانه 
پیش می برنــد. در کنار تاش برای جذب ۲ 
مهاجم جدید و تقویت فاز تهاجمی، یکی از 
خواسته های اسکوچیچ جذب مدافع میانی 
برای آســودگی خیال اش از قلب خط دفاع 

است.

مدافع اسبق استقلال در تیررس 
اسکوچیچ

عارف آقاســی در کنار شــجاع خلیل زاده، 

۲ مدافع میانی تخصصی تراکتور هســتند 
و در کنار آن هــا، نام محمــد آقاجان پور و 
میاد کُر هم در فهرســت تراکتور به عنوان 
مدافع میانی به چشــم می آید. با این وجود، 
اســکوچیچ در ســودای جذب یــک مهره 
اسم ورسم دار برای خط دفاعی تیمش است 
و در شرایطی که نام محمدحسین مرادمند 
هم به میان آمده، گفته می شــود که گزینه 
اصلی مدنظر ســرمربی کــروات تراکتور، 
عــارف غامی مدافع اســبق اســتقال و 
بازیکن فصل گذشــته ولژموســتار بوسنی 

است!

روزهای موفق عارف در بوسنی
غامی که بعــد از پایان همــکاری اش با 
اســتقال، روزهای پرماجرایی را گذراند 
و ســرانجام عجیب ترین تصمیم ممکن را 
گرفت و راهی فوتبال باشــگاهی بوسنی 
شــد، در فصل گذشته در ۷ مســابقه در 
ترکیب تیم ولژموســتار به میدان رفت که 
بررســی کارنامه این تیم بوسنیایی نشان 
می دهد که آن ها در ۴ مســابقه با حضور 
عارف غامــی موفق به ثبت کلین شــیت 

شده اند. 
بعد از اتمــام قرارداد کوتاه مــدت غامی با 

تیم بوســنیایی، حالا او به دنبــال انتخاب 
تیم جدیدش است و پیشنهاد وسوسه انگیز 
تراکتــور او را بــرای حضــور در جمــع 

سرخ پوشان تبریزی ترغیب کرده است.

دراگان امیدوار به توافق با مهره 
مورد علاقه اش

عارف غامــی در دوران فوتبــال خود تنها 
تجربه انجــام یک بازی ملــی را دارد که آن 
مسابقه برابر کره جنوبی بوده و در آن دیدار، 
هدایت تیم ملی برعهده دراگان اسکوچیچ 
بود. گفته می شــود که توانایی غامی برای 

بازی در پســت های مختلف از جمله دفاع 
میانی و دفاع راســت باعث شــده تا بیش از 
پیش اسکوچیچ نسبت به جذب این مدافع 
باتجربه و ۲۷ ســاله عاقه مند شود و طبق 
آخرین خبرهــا، مدیران باشــگاه تراکتور 
برای ترغیب غامی در حال رایزنی و تاش 
هستند و امیدوارند با جذب او، ساختار خط 
دفاعی تیم شــان را بیش از پیــش تقویت 

کنند.

حضور احتمالی غلامی در سپاهان 
شایعه است!

تراکتوری ها در شــرایطی در تاش برای 
جذب عــارف غامــی هســتند که طی 
روزهای گذشته شایعاتی پیرامون احتمال 
پیوستن عارف غامی به سپاهان هم مطرح 

بود. 
غامی کــه تجربه بــازی در هــر دو تیم 
اصفهانــی فوتبــال ایــران )ســپاهان و 
ذوب آهــن( را دارد، پیشــنهادی بــرای 
حضور دوباره در اصفهــان دریافت نکرده 
و براساس قوانین، ســپاهان سهمیه های 
جــذب بازیکــن داخلــی اش پرُ شــده و 
طایی پوشــان امــکان جــذب بازیکن 
ایرانی جدیــد )از لیگ برتر و یــا از جمع 
لژیونرها( ندارند و بر همین اســاس، خبر 
حضور احتمالی عارف غامی در سپاهان 
صحت ندارد و فعــاً تراکتور تبریز، تنها تیم 
ایرانی خواهان او است که باید دید مذاکرات 
برای پیوســتن این مدافع باتجربه به جمع 
شاگردان اسکوچیچ مثبت پیش می رود یا 

خیر.

مهاجم سابق استقلال در راه رفسنجان؛ مس، مقصد بعدی امیرارسلان؟

بررسی وضعیت سپاهان برای حضور در آسیا

بحران وینگر در اردوی پرسپولیس تشدید شد؛ بدون امید، بدون اوستون!
خریــدار  در آســتانه شــروع لیــگ 
کلیــدی  مهــره  دو  بیســت وچهارم، 
پرسپولیس در دســترس کادرفنی این تیم 

نیستند.
 کاروان تیم پرســپولیس شب گذشته عازم 
استانبول ترکیه شد تا سرخ پوشان پایتخت 
مهم ترین دوره آماده ســازی خود پیش از 
شــروع فصل جدید لیگ برتر را در کشــور 

ترکیه بگذرانند. 
در کنار عدم ســفر بازیکنانــی مانند احمد 
گوهری، میاد ســورگی و مهــدی عبدی 
به ترکیه به دلیل تمایــل آن ها به جدایی از 
جمع بازیکنان پرســپولیس، سرخ پوشان 
در اردوی ترکیه شرایط ویژه ای دارند؛ چرا 
که هنوز دروازه بان شــماره یک تیم و البته 
مدافع چپ مدنظر کادرفنی جذب نشــده 
و فهرســت بازیکنان پرســپولیس تکمیل 

نیست.
سرخ پوشــان پایتخت در کنار عدم تقویت 
فهرســت خــود در پســت های موردنظر، 
حالا با چالشــی جدید هم مواجه شــده اند 
و آن هــم مصدومیــت ۲ وینگــر کلیدی 
تیم شان است. پیش از ســفر به ترکیه بود 
که خبر مصدومیت امید عالیشــاه از سوی 
باشگاه پرســپولیس رسانه ای شــد و این 

ستاره باتجربه فعاً از دســترس کادرفنی 
سرخ پوشــان پایتخت خارج شده و در کنار 
عالیشاه، شرایط اوستون اورونوف هم مبهم 
است و این ســتاره ازبکســتانی که فعاً در 
اردوی تیم امید ازبکســتان و در تمرینات 
پیش فصــل سرخ پوشــان پایتخت حضور 
نیافته، آینده مبهمــی برای حضور در جمع 

شاگردان خوان کارلوس گاریدو دارد.

عالیشاه احتمالاً افتتاحیه لیگ را از 
دست می دهد!

امید عالیشاه در شرایطی از ناحیه استخوان 
انگشت پای خود دچار مصدومیت شده که 
طبق بررسی پزشکان، ســتاره پرسپولیس 
حدود یک ماه نیاز به زمان دارد! دکتر فرید 
زرینه درباره مصدومیت عالیشــاه توضیح 
داد: »متاســفانه برخورد فنی پیش آمده در 
جریان تمرین هنگام ضربــه به توپ، باعث 
شــد اســتخوان انگشــت امید عالیشاه مو 
بردارد. با توجه به  تصویربرداری انجام شده 
و تشخیص قطعی، دکتر قلیایی پزشک تیم 
نسبت به تهیه آتل مناسب اقدام کردند. ۳ تا 
۴ هفته زمان لازم است تا این آسیب بهبود 
یابد و سپس امید عالیشــاه در اختیار کادر 

فنی قرار بگیرد«.

ســتاره باتجربه پرســپولیس در شرایطی 
حدود یــک مــاه دور از میادین اســت که 
سرخ پوشــان پایتخت اولین بازی خود در 
لیگ بیســت وچهارم را روز بیســت وپنجم 

مردادماه برگزار می کنند.
 طبق برآورده های به عمــل آمده، احتمالاً 
نه تنها دیدار با ذوب آهن در هفته نخســت، 
بلکه به نظــر می رســد امید عالیشــاه در 
دیدار هفتــه دوم برابر تراکتــور تبریز که 
اول شــهریورماه برگزار می شود هم غایب 
خواهد بود و غیبت این ستاره کلیدی و چند 
پســته می تواند برای ســرمربی اسپانیایی 

سرخ پوشان پایتخت چالش آفرین باشد.

در انتظار سفر سرنوشت ساز اورونوف 
به استانبول

تیم امید ازبکســتان شانسی برای صعود به 
مرحله حذفی رقابت هــای المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس ندارد اما با این وجود، یاران اوستون 
اورونوف باید آخرین بــازی خود در مرحله 
گروهی را برابر جمهوری دومینیکن برگزار 

کنند.
 اورونــوف در دیدار قبلی برابــر مصر دچار 
آســیب دیدگی شد و همین مســئله باعث 
شــده تا او امشــب جایی در فهرســت تیم 

امید ازبکستان نداشته باشد و طبق آخرین 
خبرها، ســتاره پرســپولیس با مصدومیت 
پاریس را به مقصد اســتانبول ترک می کند 
تا بــه تمرینــات آماده ســازی پیش فصل 

پرسپولیس اضافه شود.
کادرپزشکی پرسپولیس چشم انتظار سفر 
قریب الوقوع اورونوف هســتند تا وضعیت 
ایــن وینگر ازبکســتانی بررســی شــود. 
اوســتون اورونوف که تاکنون در تمرینات 
پیش فصل پرســپولیس بــرای حضور در 
لیگ بیســت وچهارم حضــور نیافته، حالا 

در خطر از دســت دادن هفته های ابتدایی 
فصل جدید لیگ برتر اســت و بدون شــک 
در صورتی کــه غیبــت او هــم در ترکیب 
پرسپولیس مســجل شــود، گاریدو برای 
چینــش ترکیــب اولیه تیمش بــا چالش 
بزرگی مواجه خواهد شد و در غیاب عالیشاه 
و اورونوف و با توجه به جدایی ترابی، دستِ 
سرمربی اسپانیایی بســته می شود و او باید 
به سراغ بازیکنانی مانند فرشاد احمدزاده، 
وحید امیری و البته شاید یاسین سلمانی و 

سعید صادقی برود!

فاطمه مجلل ششم شد به نیمه نهایی نرسید
دختر قایقران ایران در مرحله یک چهارم نهایــی رقابت های روئینگ 
بازیهای المپیک با قرار گرفتن در جایگاه ششم از حضور در مرحله نیمه 

نهایی بازماند.
 در ادامه رقابت هــای روز چهارم از بازی های المپیک فرانســه فاطمه 
مجلل در مرحله یک چهــارم نهایی به مصاف ۵ قایقــران دیگر رفت و 
با ایســتادن در رده ششــم از راهیابی به مرحله نیمه نهایی فینال A و 
فینال B بازماندمجلل در مسابقه در گروه اول با قایقرانانی از کشورهای 
آمریکا، استرالیا، برزیل، پرو و بلغارستان مسابقه داد و در حالیکه تا یک 
کیلومتر اول در رده چهارم قرار داشت در نهایت به عنوان قایق ششم از 
خط پایان عبور کرد. قایق های استرالیا، آمریکا و بلغارستان اول تا سوم 

شدند.
در این مســابقه ســه قایق اول به مرحله نیمه نهایی صعود کرده و سه 
قایق بعدی برای تعیین تکلیف رتبه های سیزدهم تا بیست و چهارم به 

مسابقه خود ادامه می دهند.
دختر قایقران ایران در مرحله مقدماتی روئینگ ســنگین وزن زنان در 
مرحله مقدماتی چهارم شــد و به مرحله شــانس مجدد رسید. وی روز 
یکشنبه در این مرحله اول شد تا به این ترتیب راهی مرحله یک چهارم 

نهایی شده و حضور خود را در جمع ۲۴ قایق نخست قطعی کند.
وی با نتیجه خود باید امروزچهارشنبه برای تعیین رتبه های سیزدهم 

تا بیست و چهارم در نیمه نهایی فینال C و فینال D شرکت کند.

ور کارنامه تیم ها در تاریخ لیگ برتر  مر
 رتبه 2 رقمی برای هوادار

در آســتانه فصل جدید، عملکرد تیم های حاضر در این دوره در تاریخ 
لیگ برتر بررسی شده است.

بیست وچهارمین دوره لیگ برتر، از اواخر ماه جاری آغاز خواهد شد. به 
همین بهانه مجموعه فوتبال ۳۶۰، عملکرد تیم های حاضر در این دوره 
از مســابقات را در تاریخ رقابت ها مرور می کند. در اولین قسمت از این 

گزارش ها، حضور هوادار در لیگ برتر بررسی شده است.

ثبات در نیمه پایین جدول
هوادار در لیگ بیســت ویکم برای اولین بار در لیــگ برتر حضور یافت 
و در این مدت کم هوادارترین تیم لیگ بوده اســت. ایــن تیم یکی از ۳ 
تیم تهرانی فصل بعد خواهد بود. هوادار در هــر ۳ دوره حضور خود در 
لیگ برتر بین رتبه ۱۰ تا ۱۲ بوده ولی هیچ وقت در هفته پایانی دغدغه 
ماندن نداشته و خیلی زود بقای خود را مسجل کرده است. هوادار با ۲۱ 
پیروزی، ۳۶ تســاوی و ۳۳ باخت با ۹۶ امتیاز بیــن ۴۷ تیم تاریخ لیگ 

برتر در رده سی وسوم است. 
این تیم ۳ بار با اختاف ۲ گل به پیروزی رسیده که قاطع ترین برد آن ها 
در تاریخ لیگ برتر به شــمار می رود ولی مهم ترین پیــروزی این تیم، 
برتری یک بر صفر برابر پرسپولیس در لیگ بیست ودوم بود. این تیم ۴ 
بار هم با اختاف ۵ گل شکست خورده که سنگین ترین باخت های این 

تیم در تاریخ لیگ برتر است.

رکوردداران تاریخ هوادار
از ۹۰ بازی هوادار در تاریخ لیگ برتر، در ۷۲ بازی مهدی عبدی حضور 
داشته و این بازیکن در بازار تابســتانه راهی خیبر خرم آباد شد تا ناکام 
در مسیر افزایش شــمار بازی های خود برای بنفش پوشان باشد. پس 
از عبدی، صائب محبی با ۶۹ بــازی و داریوش شــجاعیان با ۶۵ بازی 
قرار دارند. شــجاعیان که احتمــالاً فصل آینده هم در هــوادار حضور 
خواهد داشت، با ۸ گل دومین گلزن برتر باشــگاه هم به شمار می رود. 
محمدجواد محمدی که در ۲ فصل نخســت حضور هوادار در لیگ برتر 
در این تیم بازی کرد، با ۱۰ گل بهترین گلزن تاریخ این باشــگاه است و 
عزت الله پورقاز، امین قاســمی نژاد و عبدالکریم اسامی با ۵ گل در رده 
سوم هستند. معین عباسیان، امین قاسمی نژاد و محمدجواد محمدی 
با ۴ پــاس گل بهترین آمــار گل ســازی را در این تیم دارنــد. مهرداد 
بشــاگردی هم با ۹ کلین شــیت بیش از هر گلری دروازه تیم هوادار را 

بسته نگه داشته است.

آگهی دعوت بستانکاران
شناسه آگهی: 1750414

به عموم بستانکاران و بدهکاران تاجر ورشکسته مینا سلمانی فرزند محمد که حکم 
 ۱۴۰۰/۰۷/۳۰ مورخ   ۱۴۰۰۳۷۳۹۰۰۰۶۱۰۵۱۸۸ دادنامه  موجب  به  آن  ورشکستگی 
صادره از شعبه 3 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اهواز صادر گردید و تاریخ توقف 
آن 1394/04/28 اعلام گردیده آگهی می دهد : اولین جلسه بستانکاری در ساعت ۱۰ 
صبح شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ در اداره تصفیه امور ورشکستگی واقع در اهواز امانیه 
- دادگستری مرکزی - ساختمان شماره 2 ( حوزه مدیریت طبقه دوم - اداره تصفیه 
امور ورشکستگی تشکیل میگردد کلیه بستانکاران و کسانیکه ادعایی دارند و همچنین 
اشخاصی که با تاجر ورشکسته موصوف مسئولیت تضامنی داشته یا ضامن آن هستند 

میتوانند در موعد و محل مذکور حضور بهم رسانند .
ضما" اخطار می شود :

)۱( - کلیه بستانکاران و کسانی که هر گونه ادعایی از تاجر ورشکسته فوق دارند باید 
اصل یا تصویر مصدق مدرک خور را ظرف 2 ماه از تاریخ انتشار این آگهی به اداره تصفیه 
ورشکستگی تسلیم نمایند . مدت ارسال مدارک برای بستانکارانی که در کشورهای بیگانه 

اقامت دارند سه ماه میباشد .
)۲( کسانیکه به شرکت فوق الذکر بدهی دارند باید ظرف مدت مذکور خود را معرفی و 
بدهی خود را در وجه اداره تصفیه بپردازند. طبق ماده 24 قانون تصفیه امور ورشکستگی، 
بدهکاران متخلف از این وظیفه به جریمه نقدی معادل بیست پنج درصد )25%( دین 

محکوم خواهند شد . ضمنا" دادگاها می
توانند علاوه بر جریمه نقدی ، بدهکاران مذکور را به حبس سه تا شش ماه محکوم نمایند .
)۳( کسانیکه به هر عنوان اموال شرکت ورشکسته نامبرده را در اختیار دارند مکلفند در 
ظرف مدت 2 ماه از انتشار این آگهی اموال را تحت اختیار اداره تصفیه بگذارند و گرنه 
هر حقی که نسبت به آن اموال دارند از آنها سلب خواهد شد مگر اینکه عذر موجهی 

داشته باشند .
محمد رحیم اکرمی مقدم معاون قضائی رئیس کل و رئیس 
تصفیه امور ورشکستگی استان خوزستان

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین محصور واقع در بخش دو بوشهر کوی گورک ملکی اقای 
پرویز پوربهی پلاک 3775/687 به مساحت 508/70 متر مربع بعمل نیامده لذا حسب درخواست نامبرده جهت 
انتشار اگهی اختصاصی وقت تحدید حدود مورخه 1403/5/31 تعیین و عملیات تحدید از ساعت 8 صبح در 
محل شروع و بعمل خواهد امد. اینک بوسیله این اگهی از متقاضی و کلیه مجاورین بر طبق ماده 14 قانون ثبت 
دعوت می شود که در وقت مقرردر محل وقوع ملک حضور بهم رسانند واخواهی مجاورین نسبت به حدود و 
حقوق ارتفاعی طبق ماده 20قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورتمجلس تمدیدی بمدت 30روز پذیرفته خواهد شد. 
که بایستی کتبا به اداره ثبت اسناد بوشهر تسلیم نماید معترض مکلف است طبق ماده 74 و 86 آئین نامه قانون 
ثبت ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت دادخواست به مرجع قضایی ذیصلاح تقدیم نماید والا 

حق او ساقط خواهد شد. م الف 646 تاریخ انتشار: 1403/5/10 
شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر



اصفهان-مریم مومنی  نایب رئیس شورای 
اســامی شــهر اصفهان از اختصاص زمین ۵۰ 
هکتاری برای انتقال واحدهــای ریخته گری در 
شــهرک صنعتی واقع در شــمال  این کان شهر 

خبر داد.
ســیدامیر ســامع اظهار کرد: بعضی از مشاغل 
به دلیل نوع شغل و ویژگی هایی که دارند، باید در 

محل های مناسبی جانمایی شوند.
وی با بیان اینکه شغل ریخته گری به دلیل ذوبی 
که انجام می دهد، بخار و دود کارگران و مجاوران 
را آزار می دهد، از این رو جزو دســته اول مشاغلی 
اســت که باید ســاماندهی و در جای مناســبی 
جانمایی شــود، افزود: از دو سال گذشته تاکنون 
این موضوع در دســتور کار مسئولان مربوطه در 

استان و شهر اصفهان قرار گرفته است.
نایب رئیس شــورای اســامی شــهر اصفهان 

تصریح کــرد: در مرحله نخســت بــرای انتقال 
واحدهای ریخته گری زمین ۵۰ هکتاری به این 
کار اختصاص پیدا کرد کــه بعضی از ریخته گران 
در آن مکان ســاماندهی شــدند، اما هنوز حدود 
۹۰ واحد ریخته گری که بیشــتر در مناطق غرب 
و شمال شــرق اصفهان قرار دارند، کار خود را در 
واحدهای قبلی که فضای نامناسبی است، ادامه 

می دهند.
ســامع با بیان اینکه در شــهرک صنعتی بزرگ، 
۵۰ هکتار زمین دیگر با همکاری محیط زیست، 
دستگاه های استان، شرکت شهرک های صنعتی 
و فرمانداری برای این کار اختصاص داده شــده 
است، گفت؛ طی جلسات برگزار شده، قرار شد که 
این ریخته گــران در اولویت اختصاص زمین قرار 
بگیرند و بتوانند کار ساخت واحدهای کارگاهی 
را در آن محل شروع کنند و به موازات آن بتوانیم 

طی یک سال انتقال واحدها را انجام دهیم.
وی خاطرنشــان کرد: با اختصاص این زمین ها، 
عاوه بر اینکه واحد استانداردی از لحاظ شرایط 
ایمنی و بهداشــت حرفه ای کار بــرای کارگران 
فراهم می شــود، آلودگی در ســطح شهر حذف 
و یــک شــغل اســتاندارد ایجاد می شــود که 

صورتجلسه ها در این رابطه نیز تنظیم شده است .
نایب رئیس شــورای اسامی شــهر اصفهان با 
بیان اینکه از مســئولان کارگاه های ریخته گری 
تقاضا دارم کــه در این فرایند وارد شــوند، ادامه 
داد: این آخرین باری اســت که زمینی برای این 
منظور اختصاص پیدا می کند، بنابراین اگر افراد 
وارد این فرایند نشــوند، نمی توانند از این مزیت 
بهره مند شوند، از این رو درخواست داریم شرکت 
شهرک های صنعتی و مجموعه شهرداری کمک 

کنند تا شرایط واگذاری تسهیل شود.

البرز-ترنم مظفری مهرداد کیانی شــهردار کرج در 
مراسم افتتاح پروژه عمران شهری در جمع خبرنگاران با 
اشاره به برگزاری مراسم رونمایی از ۷۰ دستگاه تاکسی در 
شــهر کرج، اظهار کرد: همچنین لوپ شرق به جنوب پل 
12 فروردین کرج )ســه راه رجایی شهر( با اعتباری بالغ بر 

3۹ میلیارد تومان افتتاح شد.
وی افزود: این پروژه  که با زحمــات زیادی به بهره برداری 
رسید، مشکات فراوانی در مسیر اجرا داشت که با حمایت 

استاندار البرز، موفق به حل مسائل آن شدیم.
کیانی گفت: این پروژه نقش کلیــدی در ترافیک خیابان 
شهید بهشــتی خواهد داشت و دسترســی به جنوب این 

خیابان و اتوبان را فراهم می کند.
شــهردار کرج تصریح کرد: از ســال 1۴۰3، بیش از هزار 

پروژه عمرانی کوچک و بزرگ در دست اجرا داریم که بخشی 
از آن شــامل پروژه های بزرگ مانند مترو و راه های شــهری 

می شود.
کیانــی در پایان تاکید کرد کــه هدف از اجــرای پروژه های 
عمرانی، رفع مشکات مردم است و این روند عمرانی تا پایان 

سال 1۴۰3 ادامه خواهد داشت.
معاون فنی و عمرانی شــهرداری کرج با یادآوری اینکه خط 
تندرو اتوبوس نیز به تازگی افتتاح شــد، اظهار داشت: پروژه 
لوپ شرق به جنوب پل 12 فروردین به عنوان یکی از الزامات 
تکمیل کننده این طرح در محور شــهید بهشتی به خصوص 

حد فاصل پل شهید آجرلو تا دهقان ویا مد نظر قرار گرفت.
محمدرضا ناصرخاکی با بیان اینکه شاید حجم پروژه زیاد به 
نظر نرسد، گفت: این در حالی است که معارضات آن در بخش 

های مختلف برق، گاز که اکنون نیز در قســمت ضلع شمالی 
خیابان شهید بهشتی مشغول کار هســتند بسیار چشمگیر 

بود و امیدواریم بحث اتصال گاز نیز سریع تر انجام شود.
به گفته معاون فنی و عمرانی شهرداری کرج این پل بالغ بر 3۹ 
میلیارد تومان هزینه داشته و به عنوان بهره برداری آزمایشی 

امروز به بهره برداری رسید.
ناصرخاکی عنوان کرد: بــا توجه به کاهش زمــان در انتقال 
خودروها به قسمت جنوبی بولوار یادگار امام، امید است ثمره 
ترافیکی آن برای مردم قابل مشاهده باشد و همچنین مسائل 

مربوط به محیط زیست را حاصل کند.
معاون فنی و عمرانی شهرداری کرج همچنین ابراز امیدواری 
کرد که شاهد افتتاح زودهنگام ســایر پروژه های سطح شهر 

باشیم.

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیرعامل شــرکت برق 
گلستان با اشــاره به هشــدار مصرف برق در اســتان گفت: 
از حدود هــزار و ۶۰۰ مگاوات برقی که در شــرایط اوج بار در 
استان مصرف شده است حدود ۹۰۰ مگاوات در استان تولید 

می شود.
سیداحمد موســوی  اظهارداشــت: در روزهای اخیر گرمای 
بالای ۴۰ درجه را در استان تجربه کردیم و در برخی روزها نیز 
رطوبت هوا به شــدت افزایش پیدا کرد و مصرف برق نیز رشد 
زیادی یافت.مدیرعامل شرکت برق گلستان گفت: در شرایط 
عادی مصرف برق اســتان روزانه ۴۰۰ مگاوات است اما ما در 
اســتان طی روزهای اخیر هزار و 8۵۴ مــگاوات برق مصرف 
کردیم و این افزایش چهاربرابری مصرف، فشــار مضاعفی را 

برای تامین برق وارد کرده است.وی با یادآوری قطعی های ۷ و 
8 ساعته برق در استان گلستان طی سال های 13۹۹ و 1۴۰۰ 
بیان داشــت: دولت ســیزدهم تاش زیادی کرد تا ناترازی 
مصرف برق را کاهش دهد و در سال 1۴۰1 با 1۰۰ اقدام، سال 
1۴۰2 با 1۴۰ و امســال با 18۰ اقدام، تاش کرد تا با اورهال 
نیروگاه ها، تعمیرات بموقع خطوط و دیگر اقدامات به تامین 
پایدار برق در کشــور دست پیدا کند.موســوی گفت: از حدو  
هزار و ۶۰۰ مــگاوات برقی که طی اوج بار در اســتان مصرف 
شده حدود ۹۰۰ مگاوات شامل ۵۰ مگاوات از محل مولدهای 
پراکنده و 8۵۰ مگاوات از طریق نیروگاه علی آبادکتول تامین 
می شود و بقیه آن از استان های تهران، ســمنان، مازندران و 
گیان تامین شده اســت.وی افزود: یکی از اقدامات ما برای 

مدیریت مصرف کاهش و تغییر ســاعت کاری ادارات است. 
همچنین ادارات موظف هستند در ساعت کاری 3۰ درصد و 
بعد از ســاعت اداری حدود ۶۰ درصد مصرف را کاهش دهند.

موسوی با اشاره به نصب کنتور هوشــمند برق در حدود ۷۰ 
درصد ادارات اســتان ادامه داد: برق ادارات پرمصرف را تا سه 
بار قطع می کنیم و در صورتی که مصــرف را مدیریت نکنند ، 
قطعی را اعمال می کنیم. در بقیه ادارات نیز  کارشناســان ما 
مراجعه می کنند و اگر پرمصرف باشند برق آنها قطع می شود و 
با تعهدات بالاترین مقام آن اداره وصل خواهد شد. وی گفت: 
براساس قانون ادارات باید در مدت ۴ سال 2۰ درصد نیاز برق 
خود را از طریق انرژی خورشــیدی تامین کنند و اگر موفق به 

این کار نشوند برق مصرفی آنها با تعرفه آزاد محاسبه می شود

 ،  )LF( 3 اصفهان -مریم مومنی  پروژه کــوره پاتیلی 
واحد جدید اکســیژن و مخازن ذخیــره آب اضطراری ذوب 
آهن اصفهان ،  توسط دکتر سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و با حضور میرهاشم موسوی  مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی، عارف نوروزی مدیرعامل هلدینگ 
شستا و دیگر مسئولین سازمان ها و شــرکت های تابعه این 
وزارت خانه افتتاح شــد.  احمد زمانی رئیس هیئت مدیره و 
مهدی کوهی مدیر عامل ذوب آهن اصفهان، محمود حقیقت 
سرشت معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان 
، میثم مداحی مدیــرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی اســتان 
اصفهان و جمعی از مســئولین ذوب آهــن اصفهان در محل 
کارگاه پلنت اکســیژن به صورت آناین در این مراسم حضور 

یافتند.
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان در آیین افتتاح 
این پروژه ها به خبرنگار امید روزگفت : امروزه با توجه به تنوع 

محصولات فولادی مــورد نیاز بازار و ضــرورت دقت در آلیاژ 
ســازی و یکنواختی دما و همچنین ترکیب شیمیایی، وجود 
واحد متالورژی ثانویه در کارگاه های فولادســازی ضروری 
می باشــد. کارگاه متالورژی ثانویه عموماً شامل واحدهایی از 
 )VD( واحــد گاز زدایی تحت خا ، )LF( جمله کوره پاتیلی
و… می باشد. واحد کوره پاتیلی با توجه به سهولت در اضافه 
کردن عناصر آلیاژی و همگن سازی مذاب از نظر دما و ترکیب 
شیمیایی بیشتر مورد توجه فولادســازان جهان قرار گرفته 

است.
وی افزود : در راستای تحقق جهش تولید فولادهای صنعتی 
در ذوب آهن اصفهان و همچنین به دلیل قدمت بالا و ظرفیت 

پایینLF 1  ، ساخت پروژهLF3  در برنامه توسعه قرار گرفت.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان خاطرنشــان کرد: امروز پروژه 
LF3 با هدف ارتقاء تنوع گریدهــای فولادی،افزایش کیفیت 
فولاد تولید شــده،کاهش ضایعات،کاهش قیمت تمام شده 
محصول، افزایش اســتفاده از آهن قراضــه و همچنین ارتقاء 
راندمان در بخش فولادسازی این مجتمع عظیم صنعتی، به 

بهره برداری رسید.
مهدی کوهی اظهار داشــت : در دهه 8۰ حــدود 1۰ مارک 
فولادی در ذوب آهن اصفهان تولید می شــد که هم اکنون به 
بیش از ۵۰ مارک افزایش یافته است که ذوب ریل مهمترین 
مارک آن به شــمار می رود. از جمله ســایر گریدهای فولاد 
صنعتی تولیدی در این مجتمــع عظیم می توان به گریدهای 
C۶۰ ، C۷۰ و ذوب ویــژه تولید کاف اشــاره نمود. در کل از 

طریق پــروژه LF3 گریدهای فــولاد در ذوب آهن اصفهان با 
رشد 1۰ درصدی رو به گسترش است.

البرز

گلستان

اصفهان

با حضور شهردار کرج؛

وردین به بهره برداری رسید لوپ شرق به جنوب پل ۱۲ فر

   تولید 900 مگاوات برق در گلستان 

گریدهای فولادی در ذوب آهن اصفهان افزایش 10 درصدی می یابد

قزوین-مریم نقدی  پیری شــهردار محمدیه از اجرای 
عملیات گلکاری در میدان قلم پــارک تمدن محمدیه در 

آستانه فرا رسیدن روز خبرنگار خبر داد.
 محمد پیری افزود:در راســتای تکریم مقام شامخ روزنامه 
نگاران و نویسندگان و زیبایی سیما و منظر شهری عملیات 

گلکاری در میدان قلم پارک تمدن محمدیه انجام شد.
شهردار محمدیه تصریح کرد:

 عملیات طراحــی و گلکاری این میدان با هــدف زیبایی و 
بهبود جلوه بصری و ایجاد چشــم انداز زیبا و دلنشــین و 
طراوت بخشیدن به محیط شهری در آستانه 1۷ مرداد ماه 

و روز خبرنگار و توجه به این قشر اجرایی شده است.
وی با اشاره به نقش و جایگاه رســانه ها و اهالی قلم تصریح 

کرد: 
مدیریت شــهری محمدیه در دوره ششم به نقش و جایگاه 
ویژه اهالی قلم واقف بوده و اصحاب رســانه را یار و یاور  خود 

در اداره شهر دانســته و در این مسیر همواره اهالی قلم را در 
پیشبرد اهداف و اطاع رســانی در کنار خود احساس می 

کند.
پیری تاکید کرد: 

رسانه ها و خبرنگاران در حوزه مدیریت شهری و روستایی، 
مســئولیت مهم نظارت بر عملکرد مدیران و مسئولان در 
قبال اقدامات آنان به نمایندگی از مردم را نیز برعهده دارند 

و در حقیقت چشم بینای جامعه و مردم تلقی می شوند.
شهردار محمدیه افزود:

 انتظار می رود خبرنــگاران ضمن اینکه در بیــان و انتقال 
مطالبات و انتظارات از مدیریت شــهری زبان گویای مردم 
باشند و با ایجاد سازوکارهایی زمینه گفت وگو و تفاهم برای 
حل مشکات شهری و مسئولیت پذیری و مشارکت موثر و 
فعال شهروندان در برنامه های مدیریت شهری را هم بیش 

از پیش فراهم نمایند.

کرمانشاه-حســنا فخارزاده مدیرعامل شرکت آب 
و فاضاب استان کرمانشــاه از افزایش حدود 2۰ درصدی 
مصرف آب در کرمانشاه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و از مشــترکان خواســت در روز های گرم پیش رو 

نهایت همکاری را در مدیریت مصرف آب داشته باشند.
رضــا داودی مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان 
کرمانشاه از گرمای کم سابقه در کشــور و به تبع آن استان 
کرمانشاه یاد کرد که تاثیر مســتقیم بر افزایش مصرف آب 
داشــته و گفت : در کرمانشاه نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته 2۰ درصد و نســبت به هفته های گذشته که شدت 

گرما کمتر بود، 1۷ درصد افزایش مصرف آب داشته ایم.
وی ادامه داد: ممکن است طی روز های گرم آینده، افزایش 

مصرف آب در کرمانشاه به حدود 2۵ درصد نیز برسد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب اســتان کرمانشاه گفت: 
با وجود این افزایــش مصرف، با اقداماتی که طی دو ســال 

اخیر هم در زمینه اســتفاده از منابع جدید آب و هم تکمیل 
زیرســاخت های انتقال آب صورت گرفته، خوشــبختانه 
هم اکنون مشــکل جدی از نظر قطعی و افت فشار در نقاط 
مختلف کرمانشــاه نداریم. داودی از شرایط مطلوب تامین 
آب کرمانشاه در تابستان امســال نسبت به سنوات گذشته 
یاد کــرد و گفت: همانطور کــه به مردم قــول داده بودیم، 
امسال تابستان بهتری را نســبت به سنوات گذشته تجربه 
می کنیم و بازخوردی که از مردم هم از طریق سامانه 122 و 
هم از طریق فرمانداران و مسئولین محلی دریافت می کنیم، 
نشان می دهد شــرایط در سراسر اســتان و خصوصا شهر 
کرمانشاه نسبت به سال های گذشته بسیار بهتر است. وی 
خاطرنشــان کرد: برای پایداری تامین آب در نقاط مختلف 
اســتان دو اقدام مهم انجام شــد، در درجه اول منابع آبی 
جدیدی را وارد مدار کردیم و در گام دیگر زیرســاخت های 

انتقال آب خصوصا بین حوزه ای تقویت شد.

وین قز کرمانشاه
در آستانه فرارسیدن روز خبرنگارانجام شد؛

اجرای عملیات گلکاری در میدان قلم پارک تمدن محمدیه 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اعلام کرد : 

افزایش ۲۰ درصدی مصرف آب در کرمانشاه

نایب رئیس شورای اسلامی شهر اعلام کرد:

   اختصاص ۵۰ هکتار زمین برای انتقال واحدهای ریخته گری اصفهان

بازدید ۳۰۰ نفر از دانش آموزان المپیاد جهانی 
فیزیک از شرکت فولاد مبارکه

اصفهان-مریم مومنی  در حاشیه پنجاه و چهارمین المپیاد جهانی فیزیک 
که به میزبانی دانشگاه صنعتی اصفهان در حال برگزاری است، حدود 3۰۰ نفر از 
دانش آموزان نخبه فیزیک که از حدود ۴۶ کشور جهان در این مسابقات شرکت 
کرده بودند، به اتفاق همراهانشان طی دو روز متوالی ۵ و ۶ مرداد از شرکت فولاد 

مبارکه بازدید کردند.
در این رویــداد دوروزه، دانش آمــوزان نخبه از واحد تصفیه خانــه و ناحیه های 
فولادســازی و نورد گرم فــولاد مبارکه بازدیــد کردند و از نزدیــک با آخرین 

دستاوردهای قطب صنعت فولاد ایران و خاورمیانه آشنا شدند.
در حاشــیه این بازدید، کریســا، نخبه فیزیک از کشــور اندونزی، گفت: واقعاً 
قسمت های مربوط به فولاد و تصفیه آب در شرکت فولاد مبارکه برای من بسیار 

جذاب بود و شگفت زده شدم.
حسین، یکی دیگر از شــرکت کنندگان المپیادی از کشور تاجیکستان، پس از 
بازدید از شرکت فولاد مبارکه گفت: تابه حال از نزدیک کارخانه ای به این بزرگی 
ندیده بودم و باعث خرســندی است که در کشــور هم زبان ما کارخانه ای به این 

عظمت وجود دارد.
بیل، دیگر شرکت کننده در این بازدید از کشور روسیه گفت: من حدس می زدم 
ایران کشور بزرگی است و کارخانه های زیادی در آن باشــد؛ اما فکر نمی کردم 
بتوانم از آن ها بازدیــد کنم. فولاد مبارکه واقعاً کارخانه بســیار بزرگی بود و فکر 

می کنم یکی از بزرگ ترین کارخانه های ایران باشد.
شایان ذکر است دانشــگاه صنعتی اصفهان برای دومین بار در پنجاه و چهارمین 
المپیاد جهانی فیزیک، میزبان دانش آموزان نخبه از ۴۶ کشــور جهان است. در 
این دوره 1۹8 دانش آموز در بزرگ ترین رقابت بین المللی فیزیک حضور دارند و 

پنج نفر از این دانش آنان ایرانی هستند.

 بهبود قابلیت اطمینان شبکه برق
 فوق توزیع شمال خوزستان 

اهواز -محمد مجــدم مجری خطوط انتقــال و فوق توزیع شــرکت برق 
منطقه ای خوزستان از تعویض هادی )سیم( خط 132 کیلوولت شوشتر اصلی  ـ 

جندی شاپور با هادی پرظرفیت خبر داد.
ســعید زرگانی بیان کرد: عملیات تعویض هادی خط 132 کیلوولت شوشــتر 
اصلی  ـ جندی شــاپور با هــادی پرظرفیت شــامل تامین تجهیــزات، نصب و 

سیمکشی به طول 32 کیلومتر مدار به پایان رسید و آماده برق داری است.
وی گفت: این پروژه از پروژه های ضروری جهت گذر از پیک سال 1۴۰۴ اباغی 

است که با ارزش سرمایه گذاری ۶3۰ میلیارد ریال اجرا شده است .
به گفته مجری خطوط انتقال و فوق توزیع شــرکت برق منطقه ای خوزستان، 
بهبود قابلیت اطمینان شبکه ناحیه شمال، افزایش امکان انتقال توان، افزایش 
امکان مانور در شــبکه فوق  توزیــع منطقــه و افزایش پایــداری و تأمین برق 

مشترکین خانگی و صنعتی با بهره برداری از این پروژه محقق خواهد شد.
زرگانی اضافه کرد: از مهرماه 1۴۰2 تاکنون با احتساب طول خط فوق در بخش 
انتقال و فوق توزیع، ۵ پروژه تعویض هادی خــط با هادی پرظرفیت به  طول ۷۴ 

کیلومتر مدار با ارزش سرمایه گذاری 1۶3۰ میلیارد ریال اجرایی گردیده است.

مدیر منطقه اردبیل خبر داد:

تامین سوخت پایدار در استان اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر شــرکت ملی پخش فــرآورده های نفتی 
منطقه اردبیل ضمن حضور در تعدادی از جایگاه های ســطح اســتان از تامین 
ســوخت پایدار در منطقه اردبیل خبر داد، گفت: جایگاه هــای عرضه فرآورده 
نفتی توســط کارشناسان شــرکت بصورت مســتمر مورد پایش قرار گرفته و 

مدیریت مصرف سوخت انجام می گیرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل، 
ســید حجت مدنی مدیر منطقه در حاشــیه بازدید از جایگاه های سطح استان 
با اشاره به تامین ســوخت پایدار در منطقه، پایش مســتمر و مدیریت مصرف 
فرآورده بیان کرد: در جریان چهار ماهه گذشــته از سال جاری مصرف فرآورده 

های نفتی، 21 درصد افزایش داشته  است.
مدنی درباره مصرف بنزین در بازه زمانی فوق نســبت به همین مدت در ســال 
1۴۰2 افزود: با آنالیز و قیاس ارقام مصرف امســال و ســال قبل، این فرآورده با 

افزایش 11 درصدی همراه بوده است.
وی تصریح کرد: مصرف نفتگاز غیر نیروگاهی افزایش شــش درصدی را نشان 

می دهد.
مدنی از کاهش 28 درصدی مصرف نفت سفید نسبت به مدت مشابه سال قبل 
خبر داد و گفت: مصرف فرآورده های نفتی در بخش های حمل و نقل ۶3 درصد، 
حرارتی یک درصد، برق 2۵ درصد، کشــاورزی هشــت درصد و پروژه ها یک و 

صنایع 2 یک درصد است.

  کشف ۲۶ دستگاه رمز ارز غیر مجاز دیجیتال

 در اهواز
اهواز-محمدمجدم  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز گفت: 2۶ 
دســتگاه رمز ارز غیرمجاز در مناطق پنجگانه زیر پوشــش این شرکت کشف و 

جمع آوری شد.
محمد فراتی  اظهار کرد: با تاش  کارکنان شــرکت توزیع برق اهواز و همکاری 
عوامل انتظامــی و حکم قضایی، این تعداد دســتگاه ماینــر در مناطق کمپلو، 

پردیس، کیانشهر، کریشات و شهرستان حمیدیه و جمع آوری شده است.
وی ادامه داد: ناپایداری شــبکه، نوسان برق، آســیب دیدگی تجهیزات برقی و 
افزایش نرخ تلفات انرژی، مهم ترین پیامدهای استفاده از رمزارزهای غیرمجاز 

است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز اظهار کرد: از ابتدای ســال تاکنون 

حدود 2۰۰ دستگاه ماینر در اهواز کشف و ضبط شده است.
پول مجازی )بیت کوین( پیش از این با استفاده از رایانه های خانگی تولید می شد 
اما در سال های اخیر دســتگاه های مخصوص استخراج این پول مجازی )ماینر( 

ساخته شده که واردات و استفاده از آنها در ایران غیرمجاز است.

محمدکعب عمیر:

 تحقیق و تفحص از صنایع شیر ایران
 انجام خواهد شد

اهواز   نماینده شهرستان شوش وکرخه گفت: روزهای آتی تحقیق و تفحص 
از صنایع شیر ایران طی روزهای آتی کلید می خورد.

محمد کعب عمیر، نماینده شوش دانیال و عضو کمیســیون انرژی در مجلس 
شورای اسامی در گفت وگو با خبرنگار مهر، گفت: ناکارآمدی و سو مدیریت در 
شرکت صنایع شــیر ایران باعث پایین آمدن تولید و بهره وری در این شرکت که 
نخستین کارخانه شیر است و طیف گســترده ای از فرآورده های لبنی را شامل 

می شود، شده است.
وی افزود: عدم تکمیل زنجیره تولید در شــرکت صنایع شــیر ایران باعث شده 
است که تولید محصولات صادرات محور در این شــرکت با کاهش مواجه باشد 

و از ظرفیت های وسیع این شرکت برای تولید سرمایه به درستی استفاده نشود.
وی در پایان گفت: برای جلوگیری از حیف و میل کردن منابع بیت المال توسط 
مدیران ضعیف این شــرکت به زودی ما در مجلس شــورای اسامی تحقیق و 

تفحص از این شرکت صنعتی را به صورت ویژه پیگیری خواهیم کرد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل شرکت برق حرارتی عنوان کرد
صعود ۷ پله ای ایران در تولید برق

 مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه ۶ هزار نیروی انسانی به 
صورت ۲۴ ســاعته در واحدهای نیروگاهی آماده باش هستند، گفت: 
رتبه صنعت برق ایران در حوزه تولید برق جهان هفتم اســت و این در 
حالی است که در ابتدای دولت سیزدهم این صنعت در رتبه چهاردهم 

قرار داشت.
»عبدالرسول پیشــاهنگ« در خصوص عملکرد صنعت برق کشور در 
حوزه تولید گفت: با اینکه در دهــه ۷۰ و ۸۰ در صنعت برق ۶۰ درصد و 
در دهه ۹۰ نیز ۲۳ درصد رشد تولید داشتم، به خاطر کمبود رشد تولید 
در دهه ۹۰ یک ناتــرازی در تابســتان ۱۴۰۰ رخ داد و یک ناترازی ۲۰ 

هزار مگاواتی در صنعت برق رقم خورد.
وی ادامه داد: برای جبران این ناترازی احداث ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاه حرارتی در دستور کار قرار گرفت که ۹ هزار مگاوات آن در حال 
حاضر به بهره برداری رسیده اســت و ۹ هزار مگاوات دیگر نیز در حال 

توسعه و اقدام است.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی در همین رابطه توضیــح داد: از این 
۹ هزار مگاواتی که به بهره برداری رســید، ۲ هزار مــگاوات مربوط به 
ارتقای نیروگاه های موجود اســت که سبب شد ۲۴ هزار میلیارد تومان 
صرفه جویی در احداث واحد نیروگاهــی جدید رقم بخورد. یعنی اگر ما 
می خواستیم ۲ هزار مگاوات نیروگاه احداث کنیم باید ۲۴ هزار میلیارد 
تومان هزینه می کردیــم و چنین ظرفیتی را به ظرفیت کشــور اضافه 

می کردیم.

تعمیر ۳00 هزار واحد نیروگاهی در سه سال گذشته
وی ادامه داد: در حالی که ظرفیت تولید بــرق ما چیزی حدود ۶۰ هزار 
مگاوات است، در سه سال گذشته به میزان ۳۰۰ هزار مگاوات ظرفیت 

نیروگاهی تعمیرات انجام شد.
این مقام مسئول توضیح داد: ممکن است در ذهن بیاید چطور ۶۰ هزار 
مگاوات نزدیک به ۱۰۰ هزار مگاوات هر ســال تعمیرات انجام شــده 
است؟ دلیل آن اســت که برخی از واحدها به خاطر کارکرد زیاد در سال 

۲ بار تعمیرات داشتند.
پیشاهنگ با اشاره به اینکه در مدت ســه سال گذشته موفق شدیم ۴۸ 
واحد نیروگاهی احداث کنیم، اضافه کرد: ۱۴ واحــد از این واحدهای 
تازه احداث شده مربوط به واحد بخار نیروگاهای سیکل ترکیبی است 
که بدون مصرف ســوخت تولید برق انجام می دهند و در این ۱۴ واحد، 
روزانه ۳.۵ میلیون مترمکعب گاز صرفه جویی شــده که این عدد هم در 

سبد سوخت و انرژی کشور عدد بسیار بزرگی است.

صعود ۷ پله ای ایران در تولید برق
وی در بخش دیگری از سخنان خود به ثبت رکوردهای جدید در حوزه 
تولید صنعت برق کشور در سه سال گذشــته اشاره کرد و گفت: در این 
سه سال ســه رکورد برای برق حرارتی ثبت شــد. نخست اینکه نصب 
یک واحد نیروگاهی در مدت هشــت ماه رقم خورد که تاکنون ســابقه 
نداشــت. دومین رکورد آمادگی ۹۸ درصد نیروگاه های کشور است که 
در تاریخ صنعت برق کشور بی سابقه بود. همچنین در حال حاضر رتبه 
صنعت برق ایران در حوزه تولید هفتم جهانی است و این در حالی است 

که در ابتدای دولت سیزدهم این صنعت در رتبه چهاردهم قرار داشت.

سهم تجدیدپذیرها بیشتر می شود
رشد ۹ درصدی انرژی های تجدیدپذیر

چرخ توسعه تجدیدپذیرها چندین سال اســت که با سرعت بیشتری 
به حرکت درآمده و بر اســاس آخرین آمار انرژی تولیدی نیروگاه های 
تجدیدپذیر در تیرماه سال جاری نســبت به ماه گذشته ۹ درصد رشد 
داشــت. حدود ۶۰۰ نیروگاه تجدیدپذیر به ظرفیــت بیش از ۱۳ هزار 
مگاوات در سراسر کشور در حال ساخت است که انتظار می رود با بهره 
برداری از این ظرفیت تا ۲ سال آینده ســهم انرژی های تجدیدپذیر از 

تولید برق ایران به بیش از ۱۵ درصد افزایش یابد.
براساس گزارش مرکز پایش منابع انرژی تجدیدپذیر و تولیدپراکنده، 
انرژی تولیدی نیروگاه های تجدیدپذیر در ســال جاری تا کنون بالغ بر 

۹۲۳ میلیون کیلوات ساعت است.

تولید انرژی نیــروگاه هــای تجدیدپذیر در تیرماه ســال جاری ۲۶۱ 
میلیون کیلووات ساعت گزارش شده است که به نسبت به ماه گذشته ۹ 

درصد رشد را نشان می دهد.
آنطور که همایون حائری، معاون وزیر نیرو گفته ظرف ســال های اخیر 
زنجیره ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر در داخل کشور کامل شده و 
با اســتفاده از ظرفیت ماده ۱۲ قانون برنامه یا سرمایه گذاری خارجی 
حداقل ســاخت ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیــر در برنامه قرار 
گرفته اســت. در حال حاضر حدود ۱۳۰۰تا ۱۴۰۰مــگاوات ظرفیت 
منصوبه نیروگاه تجدیدپذیر داریم ولی از ســال های آتی تولید برق در 

این حوزه با یک جهش قابل ماحظه روبرو خواهد شد.
به گفته وی از طرف دیگــر، اعطای مجوز فروش بــرق تجدیدپذیر در 
تابلوی سبز بورس انرژی موجب خرسندی ســرمایه گذاران این حوزه 
شده و به صنایع هم این امکان را داده اســت تا در فصل تابستان که نیاز 
به انرژی بیشتری دارند با قیمت های بســیار خوبی از تابلوی سبز، برق 

خود را تأمین کنند.
بی شــک توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر امری اجتناب پذیر است و 
باتوجه به پتانســیل های ایران در این حوزه لازم است گام های بزرگ 

تری در این بخش برداشته شود.

وش ۴ ماهه نفت ایران ۱۵.۷ میلیارد دلار شد فر
رئیس کل گمرک با اشــاره به اینکه تا پایان تیر ماه ۱۵.۷میلیارد دلار 
نفت صادر شده است، گفت: با احتســاب نفت تراز تجاری ۱۴میلیارد 

دلار مثبت است.
 محمد رضوانی فر با اشــاره به اینکه، تا پایان تیر ماه ۱۸.۵میلیارد دلار 
کالا وارد شده که ۶درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته 
اســت، گفت:  صادرات نیز در این مدت ۸درصد رشد کرده است. براین 
اســاس تراز تجاری بدون نفت ۱میلیارد دلار منفی اســت. البته باید 
توجه داشــت که تا تیر ماه امســال ۸۰۰میلیون دلار شمش طا وارد 

شده است.
رئیس کل گمــرک گفت:  بــا لحاظ کردن صــادرات نفت بــه میزان 
۱۵.۷میلیــارد دلار ، مجموع تجارت خارجی کشــور  ۵۱ میلیارد دلار 
است. براین اســاس با احتســاب نفت تراز تجاری  ۱۴.۸میلیارد دلار 
مثبت اســت.وی افزود،  در این مــدت ۷.۷میلیــارد دلار محصولات 
پتروشیمی صادر شده است. باید توجه کرد که در این مدت  متوسط هر 

تن کالای صادراتی ۴درصد رشد کرده است.

وشیمی تشریح فرصت های توسعه ای صنعت پتر
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، برگزاری 
پانزدهمین همایش بین المللی صنعت پتروشــیمی ایران را راهبردی 
مؤثر به منظور تحقق شــعار ســال برای افزایش تولید با حداکثر جذب 
مشــارکت مردمی و ارتقای هرچه بیشــتر صنعت پتروشــیمی ایران 

دانست.
مرتضــی شــاهمیرزایی، پانزدهمیــن همایــش بین المللی صنعت 
پتروشــیمی ایران )IPF( را لنگــرگاه مطمئنی برای تبــادل دانش، 
تخصص و تجارب داخلــی و ارتباطات بین المللی برشــمرد و تصریح 
کرد: پاسخ به پرسش هایی در زمینه چشم اندازهای اقتصادی، فناوری 
و دیپلماسی پیش رو صنعت پتروشــیمی ایران از مهمترین محورهای 

اصلی است که در این دوره از همایش پیگیری می شود.
وی توســعه زنجیره ارزش و مدیریت کربن در صنعت پتروشــیمی را 
از مهمترین رویکردهای همایش IPF دانســت و ادامــه داد: برگزاری 
همایــش بین المللی صنعت پتروشــیمی ایــران در جهت گیری های 
صنعــت پتروشــیمی و کان روندهایــی که بایــد در پیــش گیرد تا 
ســوگیری های صحیحی در آینده اقتصاد ایران و جهان داشــته باشد، 

مؤثر است.
مدیرعامل شــرکت ملــی صنایــع پتروشــیمی گفت: اســتفاده از 
فناوری های دیجیتــال و فرصت ها و چالش هــای به کارگیری هوش 

مصنوعی از دیگر محورهای قابل بحث در این رویداد بین المللی است.
شــاهمیرزایی تأکید کرد: ظرفیت هــای دیپلماســی و فرصت های 
منطقه ای و بین المللی که می تواند در خدمت صنایع پتروشــیمی دنیا 
و به ویژه صنعت پتروشیمی ایران قرار گیرد باید در همایش بین المللی 

صنعت پتروشیمی ایران مطرح، بررسی و تبادل نظر شود.
وی یادآور شــد: صادرات محصولات و خدمات فنی و مهندسی که هر 
دو در زمینه صنعت پتروشــیمی حرف های بسیاری برای مطرح کردن 
دارند و تشــریح فرصت های توســعه ای که برای صنعت پتروشــیمی 
ایران وجود دارد از دیگر اهداف اصلــی برگزاری دوره پانزدهم همایش 

بین المللی صنعت پتروشیمی ایران است.
معاون وزیر نفت افزود: مناطق توســعه ای صنعت پتروشیمی و مناطق 
جدیدی که به عنوان پایگاه های علم و فناوری و شیمی شهرها در دست 

بررسی است، در همایش IPF امسال بحث و بررسی خواهند شد.
به گفته شاهمیرزایی، فناوری های توسعه یافته جدیدی که در صنعت 
پتروشــیمی کاربرد دارند و خوراک های متنــوع جدیدی که می تواند 
به جای خوراک قدیمی، در دسترس صنعت پتروشــیمی قرار گیرند، 
فرصت های ســرمایه گذاری و روش های تأمین مالی طرح ها و استفاده 
از دانش های موجود در داخل کشــور برای خدمت به محیط زیست و 
مدیریت کربن، از موضوع های مهمی اســت که در صنعت پتروشیمی 

پیگیری می شود.

وی با اشــاره به اینکه مدیریت مصرف انرژی و بهینه سازی فرآیندهای 
مصرف انرژی در صنعت پتروشیمی از دیگر موضوع های اساسی است 
که در پانزدهمین همایش IPF مطرح و بررســی می شود، گفت: بحث 
مهم مدیریت انرژی همســو با حفظ محیط زیست از جمله جمع آوری 
گازهای همراه که موفقیت هایی در چند سال اخیر در این زمینه محقق 

شده، از سوی صاحب نظران در این همایش تبیین و تشریح می شود.

ارتقای صنعت پتروشیمی ایران با فناوری های روز 
و تجارب فعالان

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی، بررســی فرآیندهایی که 
می توانند در اقتصادی کردن واحدهای صنعت پتروشــیمی از طریق 
بکارگیری دانش روز و فناوری های نو و یا تجارب ارزشــمند فعالان این 
صنعت مؤثر باشــند و همچنین مدیریت مصــرف آب و برق در صنعت 
پتروشیمی و ارائه راهکارهایی از ســوی نخبگان برای رفع چالش ها و 
مشکاتی که در این بخش متوجه این صنعت اســت را از دیگر اهداف 

برگزاری این همایش برشمرد.
شاهمیرزایی یادآور شد: زنجیره تأمین و لجستیک صنعت پتروشیمی 
افزون بر تأمین کالا و تجهیزات، برای بازاریابی و صادرات محصولات نیز 

از موضوعات راهبردی است که در همایش IPF پیگیری خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه سال ۱۴۰۳ با تدبیر مقام معظم رهبری به نام سال 
»جهش تولید با مشارکت مردم« نامگذاری شــده است، تصریح کرد: 
تاش می شــود راهکارهای نیل به این راهبرد ملی یکی از خروجی ها 
و نتایج برگزاری پانزدهمین همایش بین المللی صنعت پتروشــیمی 
ایران، با مشــارکت صاحب نظران و فعالان این صنعت باشد تا مشخص 
شود که چگونه می توان بیشــترین تولید را با حداکثر جذب مشارکت 

مردمی با ظرفیت های فعلی در سال ۱۴۰۳ رقم زد.
معاون وزیر نفت رویکرد همایش پانزدهم IPF را علمی و کارشناســی 
دانســت و گفت: تاش می کنیــم در فضایی کامــا علمی و تخصصی 
چالش ها و ظرفیت های صنعت پتروشیمی از ابعاد مختلف بررسی شود 
تا فضایی برای ارتقای هرچه بیشــتر صنعت پتروشــیمی ایران فراهم 

شود.
  پانزدهمین همایــش بین المللی صنعت پتروشــیمی ایران )IPF( به 
میزبانی شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی با محور »فناوری پاک« ۱۴ 

و ۱۵ مرداد ۱۴۰۳ در سالن همایش های صداوسیما برگزار می شود.

قبض برق نیم میلیون تهرانی با صرفه جویی 
رایگان شد

از ابتدای خردادماه برای نیم میلیون مشــترک برق شهر تهران، قبض 
برق رایگان صادر شده است.

 کامبیز ناظریان، مدیرعامل شــرکت توزیع برق تهران بزرگ با تقدیر 
از همکاری مناسب شــهروندان پایتخت در کاهش بار شبکه برق این 
کانشهر از رایگان شــدن قبوض برق صادره برای نیم میلیون مشترک 
برق شــهر تهران از ابتدای خردادماه خبر داد و گفت: تمامی مشترکان 
بخش خانگی که موفق شده اند مصرف برق خود را نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته کاهش دهند بر روی قبوض برق خود پاداش ریالی دریافت 
کرده اند که رقم این پاداش با مراجعه به اپلیکیشن و یا پایگاه اینترنتی 

»برق من« قابل مشاهده است.
وی افزود: از تعداد ۳ میلیون و ۱۸ هزار قبض برق صادر شــده از ابتدای 
خردادماه، یک میلیون و ۳۳۴ هزار قبض مشمول پاداش صرفه جویی 
شــده و از این تعداد ۵۰۱ هزار و ۵۰۰ قبض به دلیل میزان صرفه جویی 

انجام شده رایگان شده است.
ناظریان خاطرنشــان کرد: پاداشــهای اعمالی بــر روی قبوض برق با 
پاداشهای مربوط به پویش با انرژی« متفاوت است به این معنی که یک 
مشترک می تواند هم به دلیل کاهش مصرف برق به هر میزان، مشمول 
پاداش ریالی بر روی قبض برق خود شود و هم در صورت تحقق کاهش 
حداقل ۱۵ درصدی عاوه بر پاداش ریالی گفته شــده در قرعه کشــی 

جوایز پویش »با انرژی« نیز شرکت داده شود.

صفحه 8
چهار شنبه      10 مرداد 1403    شماره 1646

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد

 برگزاری مزایده املاک مازاد دولت از هفته های آتی

خریدار  رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان 
اینکه تمامی فرایندهای مولدسازی دارایی های 
دولت در اســتان ها صورت می گیرد، از برگزاری 
مزایده اماک مازاد دولت به صورت هر ســه ماه 

یک بار از هفته های آتی خبر داد.
ابراهیم بازیــان در دیدار با علی محمــد زنگانه 
اســتاندار گلســتان در ســازمان خصوصــی 
سازی، اظهار داشــت: مرجع ضمیر مولدسازی 
دســتگاه ها هســتند و در همیــن زمینــه در 
استان ها، اســتانداران نقش کلیدی و محوری و 

تعیین کننده دارند.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: با توجه به تفویض 
اختیاراتی که از ســوی وزیر اقتصاد به استانداران 
صــورت گرفتــه اســت، تمامــی فرایندهــای 
مولدسازی دارایی های دولت در استان ها صورت 
می گیرد و این ســازمان نقش هماهنگ کننده و 

رگولاتور در این زمینه دارد.
وی ادامــه داد: با ایــن تفویض اختیــار، تمامی 
فرایندهای مولدسازی از قبیل شناسایی اماک 
مازاد، ارزش افزایی، قیمت گذاری و عرضه همگی 
توسط خود اســتان ها صورت می گیرد که همگی 
این مــوارد بایســتی منطبق بر مفــاد آیین نامه 

مولدسازی دارایی های دولت باشد.
بازیان با اشــاره به گزارش مولدســازی اســتان 
گلستان در خصوص بسته های رونق گفت: برای 

اینکه به نقطه مطلوب در مولدســازی در استان 
گلستان برسیم، بایســتی تعداد بسته های رونق 
در این اســتان افزایش یابد چرا که بســته های 
رونــق، متصل کننده اماک مــازاد به پروژه های 
نیمه تمام جهت تکمیل این پروژه ها است و تعداد 
بیشتر بســته های رونق، تاثیر بسزایی در تکمیل 

پروژه های نیمه تمام دارد.
وی با اشــاره بــه اینکه اســتانداران بــه عنوان 
تصمیم ساز و تصمیم گیر در استان ها نقش بسیار 
مهمی دارند خاطرنشــان کرد: بر اساس تفویض 
کاری که صــورت گرفته اســت، تمامی اقدامات 
مولدســازی از قبیل، ارزش گذاری، ارزش افزایی 
و اعام مــازاد همگی در اســتان ها و با محوریت 

استاندار صورت خواهد گرفت.
رئیس سازمان خصوصی سازی از برگزاری مزایده 
اماک مازاد دولت به صورت هر ســه ماه یک بار 
از هفته های آتی خبــر داد و گفت: با برگزاری این 
مزایدات، نوعی رقابت هم در استان ها برای عرضه 

بیشتر اماک مازاد دولت اجرا خواهد شد.
بازیان با اشــاره به اینکه تمامــی منافع حاصل از 
مولدسازی بایســتی در خود همان استان هزینه 
شــود، گفــت: در زمینه مولدســازی بایســتی 
تمامی فرایند به روش از اســتان، با استان، برای 
استان و نیز  از دســتگاه، با دستگاه، برای دستگاه 
انجام شود، و بر اســاس این روش، منافع حاصل 

از مولدســازی قطعاً در خود همان استان هزینه 
می شود و صرف پروژه های نیمه تمام خواهد شد.

افزایش عرضه املاک مازاد دولت
 در مزایدها

علی محمد زنگانه اســتاندار گلســتان نیز در این 
جلســه بر افزایش عرضه اماک مــازاد دولت در 
مزایدها تاکید کرد و گفت: نتایج مولدسازی قطعاً 
به کام مردم خواهد بــود و از این طریق می توانیم 
پروژه های نیمه تمام در استان گلستان را تکمیل 

کنیم.
استاندار گلستان افزود: قرارگاه خاتم الانبیا نقش 
مهمی در انجــام پروژه های اســتان دارد و تهاتر 
بدهی های مربوط به پروژه ها از طریق مولدسازی 
با این قــرارگاه، تاثیر زیــادی در تکمیل پروژه ها 

خواهد داشت.
در ادامه این جلســه روح اله صلبی مدیرکل امور 
اقتصادی و دارایی اســتان گلســتان گزارشی از 
وضعیت مولدسازی در استان ارائه کرد. همچنین 
معاون هماهنگــی امــور عمرانی اســتانداری 
گلستان، رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان، مدیرکل راه و شهرسازی استان و مدیرکل 
حوزه ریاســت اســتانداری حضور داشتند و هر 
یک نقطه نظرات خود درباره مشــکات و مسائل 

مولدسازی در این استان را ارائه کردند. 

خریدار  آزمایشــگاه برچســب انرژی دستگاه 
ماینر با هدف صیانت از منابع تولید برق کشــور و 
جلوگیری از هدر رفت انــرژی و ممانعت از ورود 
ماینر های دســت دوم و مســتهلک به کشور، در 

پژوهشگاه نیرو راه اندازی شد.
محســن ظهیر جوزدانی عضو هیئت علمی گروه 
پژوهشی فناوری اطاعات و ارتباطات پژوهشگاه 
نیرو و مسئول آزمایشگاه برچسب انرژی دستگاه 
ماینر گفت: انجام آزمون و صدور برچسب انرژی 
برای دســتگاه ماینر وارداتی مطابق با استاندارد 
ملی ۲۲۸۰۰، کنترل ماینر های ســاخت داخل، 
بررسی نقاط ضعف و قوت استاندارد ملی ۲۲۸۰۰ 
و مشارکت در ارتقا و بهبود این استاندارد ملی، از 

جمله اهداف راه اندازی این آزمایشگاه است.
وی در خصوص مزایای راه اندازی این آزمایشگاه 

افزود: ارتقای بهره وری ماینر ها و مزارع استخراج 
رمــزارز در کشــور و ممانعــت از بکارگیــری 
دستگاه های ماینر مستهلک و غیراستاندارد، ارائه 
اطاعات قابل اعتماد به مدیــران صنعت برق به 
منظور تحلیل و تصمیم گیری و پاسخ به نیاز های 
روز وزارت نیــرو، از دیگر مزایــای راه اندازی این 
آزمایشگاه به شــمار می آید.ظهیر اظهار داشت: 
این پروژه شــامل دو مرحله بود که در مرحه اول 
مطالعــات و تعیین مشــخصات فنــی و قیمت 
تجهیزات و در مرحله دوم طراحی آزمایشــگاه، 
خرید تجهیزات و اقدامات و مستندات لازم برای 

اخذ گواهی استاندارد ۱۷۰۲۵ انجام شد.
عضو هیئــت علمــی پژوهشــگاه نیــرو افزود: 
اخــذ اســتاندارد ۱۷۰۲۵ بــرای آزمایشــگاه 
برچســب انرژی دســتگاه ماینر بــه دلیل ایجاد 
امکان همکاری با ســازمان اســتاندارد، گمرک 
و واردکنندگان دســتگاه های ماینر حائز اهمیت 
زیادی اســت. ایــن اســتاندارد درحقیقت یک 
سیســتم برای تضمین اعتبار نتایج آزمایشگاه ها 
اســت که هم اکنون این سیســتم در آزمایشگاه 

ماینر پژوهشگاه نیرو استقرار یافته است.

ظهیــر در خصوص مزیــت کلــی و خصوصیت 
منحصر به فرد این آزمایشــگاه برای صنعت برق 
گفت: با توجه به رشــد چشــمگیر بازار فناوری 
باکچیــن و قیمت بیت کوین و ســایر رمزارزها، 
وزارت نیرو بــرای کنترل هجوم افراد به ســمت 
راه انــدازی ماینر ها و به تعادل رســاندن عرضه و 
تقاضای برق کشــور، هزینه بــرق مصرفی مزارع 
مجــاز را چندین برابــر مصرف خانگــی تعیین 
کرده اســت. همچنین این وزارتخانه سعی کرده 
اثر اضافه شــدن دســتگاه های ماینر به شــبکه 
برق را بررســی کرده و برای رفع اثــرات مخرب 
آن راهکار هایــی ارائه دهد.وی ادامــه داد: برای 
این منظور به کمک ســازمان ملی اســتاندارد، 
دو اســتاندارد ملی ۲۲۸۰۰ و ۲۲۸۴۰ به ترتیب 
در زمینه برچســب انــرژی دســتگاه های ماینر 
و کیفیــت توان آن ها تدوین و منتشــر شــد و از 
اردیبهشت ماه ســال ۱۴۰۲، تنها دستگاه های 
ماینر دارای برچســب انرژی A و B می  توانند از 
کمرگ به داخل کشــور وارد شوند؛ لذا لازم است 
که تعدادی آزمایشگاه معتبر برای صدور گواهی 

برچسب انرژی در کشور وجود داشته باشد.

املاک

 دبیر کارگروه کنتــرل و تنظیم 
بازار اماک و مســتغات با بیان 
اینکه استان های تهران، خراسان 
رضوی، مازندران، خوزستان و قم 
دارای بیشــترین بنگاه  غیرمجاز 
در کشــور هســتند، خواســتار 
همکاری اصنــاف و پلیس اماکن 
ســاماندهی  پیگیــری  بــرای 
بنگاه هــای مشــاور امــاک در 

سراسر کشور شد.
»یاســر دســتمالچیان« درباره 
بررســی های آن کارگــروه در 
غیرمجاز،  بنگاه هــای  خصوص 
گفت: طبق بررسی های میدانی، 
اســتان هایی کــه هم اکنــون 
بیشــترین تعــداد بنگاه هــای 
غیرمجاز را دارند شــامل استان 
تهران با حدود هشت هزار بنگاه 
معامــات امــاک غیرمجــاز، 
خراســان رضوی با حدود ۲ هزار 
بنــگاه غیرمجــاز، مازنــدران، 
خوزستان و قم هرکدام با داشتن 

حدود یک هــزار بنگاه 
غیرمجاز است.

وی تصریــح کــرد: با 
ســاماندهی بنگاه های 
غیرمجــازی که در این 
پنج اســتان هســتند 
بنگاه هــای  تعــداد 

غیرمجاز در سطح کشور به کمتر 
از سه هزار بنگاه غیرمجاز کاهش 
می یابــد. بنابراین انتظــار این 
اســت تا پلیس اماکــن وارد کار 
شود و نسبت به پلمب واحدهای 

غیرمجاز اقدام کند.
دستمالچیان گفت: از اتحادیه ها 
و پلیس اماکن درخواست داریم 
به جهــت حمایــت از بنگاه های 
معامات امــاک مجاز بــا این 
تعــداد بنگاه های غیــر مجاز که 
طبق آمار زیــر ۱۰ درصد تعداد 
کل بنگاه هــا هســتند برخورد 
کنند تا شــرایط برای کســب و 
کار سالم میان همه افراد یکسان 

ایجاد شود.
دبیر کارگــروه کنترل 
و تنظیم بــازار اماک 
و مســتغات با اشاره 
بــه اینکــه بنگاه های 
امــاک  معامــات 
خواســتار  مجــوزدار 
برخورد با بنگاه هــای غیرمجاز 
هســتند و این خواسته ای برحق 
است، گفت: بنگاه های معامات 
امــاک مجــوزدار بــه منظور 
تســهیل فضــای کســب و کار 
خواســتار برخورد بــا بنگاه های 
غیرمجاز شدند که بدون پرداخت 
هیچ گونــه مالیــات به شــکل 
غیرقانونی در این صنف مشغول 

فعالیت هستند.
وی دربــاره روش برخــورد بــا 
بنگاه هــای غیرمجاز، افــزود: با 
ارائه گــزارش اخطارهــای ماده 
۲۷ صــادره بــرای واحدهــای 
غیرمجاز توســط اتحادیه و اتاق 

اصناف به پلیــس اماکن و پس از 
آن توســط پلیس بــه واحدهای 
صنفــی غیرمجاز اخطــار داده 
می شود تا نســبت به اخذ پروانه 
کسب اقدام کنند. در صورت بی 
توجهی واحد صنفــی غیرمجاز، 
آن واحد پلمب خواهد شــد و تا 
زمان دریافت پروانه کسب، حق 
بازگشــایی ندارنــد و در صورتی 
که فک پلمــب غیرقانونی انجام 
دهند مشمول مجازات ماده ۵۴۳ 

قانون مجازات اسامی می شوند.
دســتمالچیان تاکید کرد: طبق 
قانون تســهیل صدور مجوزها، 
مدت زمان دریافت پروانه کسب 
برای بنگاه هــای معامات بدون 
مجوز در صــورت کامــل بودن 
مــدارک کمتر از ۱۵ روز اســت، 
از بنگاه هــای معامــات اماک 
غیرمجاز خواســت تا نســبت به 
اخذ پروانه کســب خــود اقدام 

کنند.

تهران و خراسان رضوی، در صدر استان های دارای بیشترین بنگاه  غیرمجاز املاک
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